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Declaration of Herbert Duzant's 
Interview with Michael Finau 

I, Herbert Duzant, declare as follows: 

1. I am employed as an investigator with the Law Offices of the Federal Public 
Defender. I have been assigned to work on the federal habeas corpus petition ofSiaosi 
Vanisi. As part of my responsibilities regarding Mr. Vanisi's case, I traveled to San 
Bruno, California to interview members of his family. 

2. On May 17, 2010, I conducted an interview with Michael Finau, at his residence, 363 
Taylor A venue, San Bruno, California 94066. My colleagues, Ben Scroggins and Denise 
Paris, were also present during this interview. 

3. Michael Finau is 39 years old and he currently resides in San Bruno, California. He 
is Siaosi Vanisi's first cousin. Michael's father, Esei Finau-Tafuna, was the older 
brother of Siaosi's mother, Luisa Tafuna. Siaosi and Michael are only a year apart 
and have known each other since Siaosi was about nine years old. Siaosi and Michael 
were also roommates in Mesa, Arizona and Redondo Beach, California, during their 
early and late twenties. 

4. Siaosi had only been living in the states for a couple of years at that time when they 
first met one another. Siaosi was living with their aunt Toeumu, and she was raising 
him as her son because Siaosi's mom, Luisa, had given him to Toeumu when Siaosi 
was born. Siaosi and Toeumu were living in the home of their uncle, Molitunua 
Tafuna and his wife Lose. 

5. During their earliest conversations, Michael found that Siaosi's English was good 
enough to understand and they did not have any problems communicating. At that 
time, Siaosi did not talk much to him about his emotions and feelings. 

6. When they became adults, Siaosi used to tell Michael how hard it was for him when 
he was a child. Siaosi was very confused by the situation of being born to Luisa 
Tafuna, and then raised by their Aunt Toeumu, as if she were his biological parent. 

7. Siaosi was further confused and suffered deep feelings of abandonment when Toeumu 
left him in Tonga, at 5 years old, and went to the states. Siaosi did not understand 
why she could not take him along with her and he felt alone. 

8. When Siaosi came to the states to be reunited with the family, he had difficulties 
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relating to his new environment. Siaosi did not understand the people around him, 
who were outside of the family, and he felt out of place, like he did not belong there. 
Siaosi sometimes felt like he wanted to go home where everything seemed more 
normal to him. 

9. Michael did not see much ofSiaosi and the San Bruno family members during his late 
high school years because his family stopped traveling to California during that time. 
Then, his father passed away in 1989 and Michael spent half of that year living with 
his brother in Hawaii. He later moved to San Bruno to live with family members in 
1990, and he started spending time with Siaosi again. 

10. In 1990, Siaosi was sent off to participate in a Mormon Mission. It was around the 
same time that Siaosi had gotten a local San Bruno girl pregnant, and he had to stop 
his mission and return home. Michael believes that Siaosi intentionally did this 
because he did not want to do the Mission. 

11. A few months after Siaosi returned from his mission, he decided to move to Los 
Angeles to pursue his dreams of becoming an actor. Siaosi told Michael that he tried 
out for a pirate role in the movie Hook, but did not get it. While on the set, Siaosi said 
that he met Steven Spielberg but did not know it until afterwards. After Siaosi had 
been living in Los Angeles for a few months, he tried to talk Michael into coming 
down from San Bruno to live with him. However, he turned his offer down. 

12. In 1992, Siaosi left Hollywood and came to live with Michael in Mesa, Arizona. 
They were living with a third roommate, whose last name was Mills and he was the 
son of a homicide cop. Mills was actually the one whose name was on the lease, and 
they were rooming with him. Siaosi and Mills got into a dispute one day over money 
for an electricity bill, and Mills moved out. Mills never filed police report and Siaosi 
was not arrested. 

13. It was around this time that Siaosi began having issues with who he was. Siaosi came 
home one day and told Michael that he was no longer going by the name Siaosi or 
George Tafuna and that he preferred for him, and everyone else, to call him Perrin 
V anace. Siaosi explained that he chose the name Perrin because he always liked Lea 
and Perrins Sauce. 

14. During the same time, Siaosi began denying his heritage. Siaosi started telling people 
that he was from New Caledonia, another South Pacific Island, and he denied having 
any ties to Tonga. Many of the local Tongans knew that Michael was half Tongan 
and that Siaosi was his cousin. When they asked him if Siaosi was really Tongan, he 
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told them yes. The local Tongan community frequently spoke to Siaosi in Tongan 
whenever they saw him around Mesa, but he always pretended like he did not 
understand them, and told them that he was not from Tonga. This outraged many 
people in the local Tongan community and Siaosi was ostracized. 

15. As time went on, Siaosi and Michael parted ways because Siaosi had problems 
holding down jobs, and often was unable to pay his half of the rent. Siaosi lived on 
his own in Mesa, for a few months, before he decided to move back to Los Angeles. 
Michael did not see Siaosi again untill995 when he relocated to Los Angeles. Siaosi 
had a daughter, Kylie, with a girl in Mesa, before he left town. 

16. In 1995 when Michael relocated to Los Angeles , he moved in with Siaosi and his 
wife, DeAnn. Siaosi was waiting tables at a restaurant and still trying to become an 
actor. Michael got a job waiting tables as well. Siaosi' s wife, DeAnn, had two jobs 
working as a cocktail waitress and something else. Siaosi seemed normal at first but 
then he started acting weird again. 

17. About a year later, I 996, Siaosi decided to stop working and just sit around doing 
nothing. Siaosi had no motivation to work any job and he wasn't even pursuing his 
acting career at that time. DeAnn was still holding down two jobs and she was the 
couple's sole source of income during this period. The situation placed a great strain 
on their marriage. 

I 8. In early 1997, Siaosi began exhibiting strange personality issues. Siaosi used various 
names for the personalities that he had, and he spoke, acted and dressed differently 
when he was in each of the personalities. Sometimes the pitch in his voice and the 
way that he walked changed between each of the personalities. Furthermore, his 
actions for each specific personality were always consistent whenever he was in them. 
Siaosi never mixed them up. 

I 9. The main personalities that Siaosi had were GiaComo, Sonny Brown, Perrin V anacey 
and Rocky. Each personality had different behavioral patterns. These personalities 
also had nothing to do with any parts or roles that Siaosi was seeking to play in 
movies or televisions. They were totally unrelated to his work, and Michael had 
never seen Siaosi prepare for roles in this manner. He can only recall the behavior 
patterns of two of Siaosi' s various personalities, which were Gia Como and Sonny 
Brown. 

20. GiaComo was an Italian personality. Whenever Siaosi was GiaComo, he spoke in 
an exaggerated and stereotypical Italian accent and he sometimes dressed like a 
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mobster. 

21. Sonny Brown was a Crocodile Dundee type of a character. When Siaosi was in this 
personality, he dressed up like he was on a safari, and often wore a hat with a wig and 
a sleeveless jacket or vest. 

22. Siaosi dressed up in various colored wrestling tights with capes around his neck as if 
he were some kind of super hero. Michael does not recall the name that was 
associated with this character. He saw Siaosi in this outfit as least three to four times 
a week in the months leading up to Sela and Edgar's wedding. Siaosi wore this outfit 
around the house and around the community. People in the neighborhood often stared 
at him and thought that he had lost his mind. Michael thought the same thing, and 
Siaosi's wife was bothered by his activities as well. Siaosi was even kicked out of a 
few neighborhood establishments because he was scaring the customers and the staff. 
Siaosi owned various wigs and he had an obsession with hats. It seemed like he used 
his hats and wigs to transform/manifest his various personalities. 

23. Michael was disturbed by Siaosi' s bizarre behavior and he tried talking sense to him 
and suggested that he seek professional help. Whenever he talked to Siaosi about 
seeking help, Siaosi always said, "Okay, let me consult with my doctor", and then 
he'd go into his room, close the door and Michael heard him talking like he was on 
the phone. He always believed that Siaosi was actually on the phone with his doctor 
until one day when he went into Siaosi's room. To his surprise, when he walked into 
Siaosi's room, he saw Siaosi holding an in depth and serious conversion with a bottle 
of Dr. Pepper that he had on his dresser. This is when Michael had no doubt that 
Siaosi was totally out of his mind. 

24. Siaosi also started complaining that he was losing his sense of time, and that there 
were patches of time that he could not give an account of what he had been doing. 
This happened on at least three occasions that Michael remembers, the last one taking 
place just before Siaosi moved to Reno, Nevada. 

25. A few weeks after Sela's wedding, Siaosi's wife, DeAnn, moved out of the house 
with their children. She reached her breaking point and couldn't take living with him 
anymore. Siaosi' s behavior became worse after his wife left him. Siaosi was still 
unemployed and he was back trying to get a job as an actor. Michael paid the bills 
for the apartment and took care of Siaosi, and in return, Siaosi promised to take care 
of him when he made it big in Hollywood. 

26. After DeAnn left, Siaosi started getting calls for acting jobs. Siaosi was in a few 
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commercials, the most popular being one that he did for Miller Light Beer. Siaosi 
was also cast as an extra, or low level role, in a film that was being shot in China, but 
Michael does not recall the name of the movie. Siaosi was told that he needed to lose 
weight for the role so he started taking a diet drug called Fen-Phen. 

27. While Siaosi was away in China, Michael went into his room one day looking for a 
pen to write with. When he entered Siaosi's room, he found hundreds of empty 
bottles ofFen-Phen all over Siaosi's room. There were bottles all ofhis floor, under 
his bed and dresser and piled up in his closest. It seemed like Siaosi must have been 
consuming numerous bottles a day of this medication. 

28. Fen-Phen was a prescription drug and Michael couldn't understand how a health care 
professional could be so callous in giving this drug to Siaosi. When he read the 
prescription information on the bottles, he discovered that they had all been prescribed 
by a weight loss center in Manhattan Beach, California. 

29. Siaosi's wife, DeAnn, later told Michael that she knew that he was taking this 
medication before she left him and that it used to keep him up for days at a time. 
When DeAnn accompanied Siaosi to Sela's wedding in San Bruno, Siaosi did not 
sleep one wink for the entire 5 days that they were away. Siaosi was awake from the 
time that they left Los Angeles for San Bruno and until they returned home. 

30. After Fen-Phen was outlawed in late 1997, Siaosi began abusing illegal drugs and 
narcotics for the first time in his life. Michael saw Siaosi with crystal meth in his 
possession and he told him what it was, and that he was using it. 

31. Siaosi also began smoking marijuana for the first time in his life, and he abused it 
everyday. Siaosi was also drinking alcohol everyday, until he was intoxicated. He 
abused multiple drugs at once, and on most occasions, crystal meth was always a part 
of the mix. The fact that Siaosi was abusing drugs was strange for Michael because 
previously, Siaosi had always been against even the idea of using drugs. Siaosi was 
also a strong anti-drug advocate and he didn't hang out with people who abused 
drugs. 

32. As Siaosi became older, he complained about police harassment and abuse. Siaosi's 
experiences with law enforcement officials taught him that the police treated him, and 
other South Pacific Islanders, differently and more discriminatory than people in other 
communities. Siaosi felt this way when he was a juvenile, and his feelings about the 
matter intensified as the years went on and he became an adult. 
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3 3. During the 1990's, when Michael lived with Siaosi in Los Angeles, there were several 
occasions where Siaosi was beaten by the police. He always saw Siaosi after these 
beatings and noticed his black and blue bruising and scars. 

34. During the fall of 1997, and not long before Siaosi left Los Angeles for Reno, he was 
at a bar with his late friend Joe when he went to use the bar's bathroom . Someone 
turned off the lights while he was in the bathroom and Siaosi became very angry. 
When he went back out into the bar, he asked who turned off the lights and everyone 
began laughing. That is when Siaosi started beating up about twelve guys in the bar, 
at the same time. His friend Joe may have fought with one other guy. 

35. After the brawl, Siaosi and Joe left the bar and were later pulled over by the police. 
Apparently, there were a couple off-duty cops who had been beaten in the bar brawl 
and they called it in. When the cops asked them to get out of the car, Joe complied, 
but Siaosi refused. The cops ended up having to break the window on Siaosi's 
vehicle, cut his seat belt off and drag him through the car's window. Siaosi did not 
fight the officers but he refused to move a muscle as they struggled to get him out. 
Afterwards, Siaosi was a bloody mess, with cuts and bruises all over his head, face 
and torso. Siaosi always believed in resisting an arrest. Michael often heard Siaosi 
say that he preferred that the cops earned their money if they wanted to arrest him. 
With every arrest, beating and harassment by the police , Siaosi' s animosity towards 
them grew. 

36. Siaosi moved to Reno, Nevada in late 1997, on the day that his friend and neighbor, 
Cynthia, died of a heart attack in her apartment. Cynthia was an older woman who 
was a social worker. Siaosi befriended Cynthia and then he began driving her to and 
from work. As time went on, Cynthia began paying Siaosi to have sex with her, at a 
rate of two-hundred dollars per session. Cynthia was very obese and unattractive, but 
Siaosi was using the money to support his drug habit. 

37. Siaosi was with Cynthia on the day that she died and he was the only witness to her 
death. Siaosi saw Cynthia grab her chest and reach for the phone right before she 
collapsed. Siaosi was so distraught that he went into his room to talk to his bottle of 
Dr. Pepper. 

38. In the time leading up to this incident, Siaosi had developed a severe case of paranoia 
and hyper vigilance. Siaosi was always looking around and shifting his eyes, and he 
frequently appeared to be nervous at times and sweating. After Cynthia died in front 
of him, Siaosi became paranoid and believed that the police were going to arrest him 
even though foul play was never suspected in the death and no one accused him of 
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anything. 

39. Siaosi's cousin from Reno, Tavake, was in town during this occasion and he saw 
when the coroner's office was taking Cynthia's body away. Tavake told Siaosi that 
he could come to Reno and stay with him. Siaosi tried to get Michael to go along 
with them, but he declined. 

40. Michael was interviewed by someone from Siaosi's trial team, he thought that he was 
a private investigator. This investigator only asked him a few questions before 
leaving and he never contacted him again. In fact, it seemed like he did not want to 
hear everything that Michael had to say. Michael was willing to testify on Siaosi's 
behalf had he been called by his defense lawyers. 

41. Siaosi wrote Michael several letters during the few years of his incarceration, but he 
never wrote back. From reading Siaosi's letters, it seemed like he was still not well, 
mentally, after his arrest. The things that he discussed in his letters gave Michael the 
impression that Siaosi was still out of his mind. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on Aprill8, 2011 in Clark County, Nevada. 

Herbert Duzant 
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Declaration Of Ed~:ar DeBruce 

I, Edgar DeBruce, declare as follows: 

1. My name is Edgar DeBruce, I am 43 years old and I currently reside in San Bruno, 
California. Siaosi Vanisi is my brother in-law, as I am married to his sister, Sela Vanisi­
DeBruce. 

2. I first met Siaosi in 1996 when I was dating Sela. Siaosi was living in Los Angeles at the 
time, but had come to San Bruno to visit the family. Siaosi and I talked with one another 
until everyone went to bed. I do not recall the specific details of our conversation that 
night,but Siaosi gave me the impression that he was somewhat ofi, mentally speaking. At 
3:OOAM that night, Siaosi decided to go outside to play with his remote controlled toy 
airplane and he wanted me to go outside with him. I went outside for just a few minutes, 
and I then left Siaosi outside with his toy airplane. I went to bed thinking that Siaosi was a 
little crazy. 

3. During our conversation, in the years before the incident, I recall that Siaosi was always all 
over the place when he spoke. Siaosi seemed easily distracted, he frequently spoke off the 
topic at hand and went off on tangents. There were many times when Siaosi spoke 
incoherently and the words that he put together often made no sense at all. His odd behaviors 
persisted throughout the time period that I knew and interacted with him, from the time that 
we met in 1996 until his arrest on the instant case in 1998. 

4. I married Sela in 1997 and Siaosi came up from Los Angeles to attend the ceremony. I was 
a bit shocked by what Siaosi chose to wear to the wedding. Siaosi was wearing a yellow 
jacket, with the sleeves ripped ofi, which he said he did himself, and a leather Crocodile 
Dundee hat. 

5. At some point during the celebration, I recall Siaosi climbed up on the speakers on the stage 
and sat down on them. His uncle Maile Tafuna became angry with Siaosi and started 
screaming at him and telling him to get down. Siaosi complied with his uncle's wishes 
without protest. 

6. About 3 to 6 months before the wedding, Siaosi began abusing Phen-Fen diet pills when he 
was trying to lose weight for a part in a movie that was going to be shot in China. Siaosi's 
cousin, Mike Finau, was living with Siaosi in Los Angeles at the time , and he told me that 
he saw several empty bottles of Phen-Fen all over Siaosi's room. It was like Siaosi had 
developed an addiction to the medication. I remember that Phen-Fen had been taken off of 
the market because of it's side effects, but I can not recall the specific details. I do recall that 
Siaosi lost some weight during that time, but not a lot. 

7. I was the one who drove Siaosi to the airport on the day that he left for China, for the film 
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~, about a month before the hatchet incident in 1998. On the way to the airport we 
stopped at a restaurant for dinner. I can not recall the name of the restaurant. Siaosi was 
acting very bizarre. He became angry about something that we were talking about and began 
throwing empty beer cans. I do not recall the specific details of the conversation. He threw 
the empty beers cans across the room, on to the floor and other tables, and the staff all 
looked like they were afraid of him. That is when I suggested we leave and go to the airport. 

8. When I dropped Siaosi off at the airport, Siaosi did not have any bags or luggage, only the 
clothes on his back and a case of beer that he planned on drinking throughout the long flight. 
I do not recall the name of the film that Siaosi was in, nor the details of his time in China. 

9. Siaosi met a stewardess on ti:1e return flight home from China and he had me drop her off at 
her house on our way back to San Bruno. I do not remember any details about this flight 
attendant, nor whether she stayed in touch with Siaosi. This was the last time that I saw 
Siaosi before his arrest in 1998. 

10. Maka'afa died in San Bruno, California a few months prior to this interview. Maka'afa 
previously was living in Hawaii, but Sela traveled there to retrieve him when he fell ill. Sela 
and I took care ofMaka' afa until his death. Maka' afa died from a variety of health problems 
such as heart attacks, strokes, kidney problems, etc. 

11. Maka'afa abandoned the family when Sela was a child and he was never a part of the 
family's life. Whenever he was around the family, he kept to himself and he did not attend 
social gatherings. Maka'afa was never there for Sela, her mom and her siblings. I recall that 
he was not the fatherly type of person. 

12. Maka'afa was saddened by the news of Siaosi's conviction, and the things that he was 
accused of doing, and I recall that he sometimes cried when discussing Siaosi's situation. 
Maka' afa blamed himself and harbored deep feelings of guilt over Siaosi' s situation because 
he was never there for him. Maka'afa died with a broken heart. 

13. I was never interviewed by anyone on Siaosi's defense team during the time of his trial. 
Herbert Duzant and Ben Scroggins of the Federal Public Defender Office were the first 
people to speak with me about Siaosi's case. I would have provided Siaosi's attorneys with 
all of the information that is contained in this declaration if had they contacted me, and I 
would have testified to these facts in court. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 2011 in San Bruno, California. 

{Edgar DeBruce 
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Declaration Of Herbert Duzant's 
Interview with Bishop Nifai Ton&a 

I, Herbert Duzant, declare as follows: 

1. I am employed as an investigator with the Law Offices of the Federal Public Defender. I 
have been assigned to work on the federal habeas corpus petition of Siaosi V anisi. As part 
of my responsibilities regarding Mr. V anisi' s case I interviewed the friends and associates 
ofhis family. 

2. On October 25th, 2010, I interviewed Bishop Nifai Tonga at his place of residence, 268 Pine 
Street, San Bruno CA 94066. Bishop Tonga was a close friend ofSiaosi's uncle Maile and 
he knew Siaosi since the time that he moved to America with his family at age 6. Our 
Tongan interpreter, Ms. Manu Tu'uholoaki, was also present during this interview even 
though the Bishop was quite comfortable speaking English. 

3. Bishop Tonga was born on the island ofVava'u, in Tonga, and he later moved to the main 
island, Tongatapu, in the 1950's. When Bishop Tonga relocated to Tongatapu he resided in 
the town ofKafua, which is one town over from Kolomatua where the Tafuna family were 
living at the time. Bishop Tonga met Siaosi' s maternal uncle, Maile Tafuna, when they were 
both youngsters and going to the same school. Bishop Tonga and the Tafuna family also 
attended the same church, the Fasi LDS Ward in Kafua. Through Bishop Tonga's friendship 
with Maile, the Bishop came to know the entire Tafuna family and he remained close to the 
family even after they all relocated to the U.S. Bishop Tonga immigrated to the U.S. in 
1967. 

4. Bishop Tonga described Maile Tafuna as a very good man, having an excellent mind for 
business, honest, and a hard worker. Maile owned a bus company, a farm, and other 
businesses when he was in Tonga, and they were successful. Maile also imported meat from 
New Zealand to Tonga. The Tafuna family were considered to be upper-middle class people 
when they lived in Tonga and they had a good standard ofliving back then. Maile took care 
of everyone in his family, and Bishop Tonga recalled that most ofMaile's siblings and their 
spouses lived with him. Maile often assisted people in the community with food and other 
items. Maile also allowed the children, of families on other islands, to stay with him while 
they attended school on the main island. Maile was very loyal to his friends and family 
members. 

5. Although Maile and the Tafuna family were respected members of the community in Tonga, 
they did not enjoy the same status when they moved to the U.S. Maile and everyone in the 
family had to work harder and struggle to survive and their new neighbors in the U.S. did not 
always have respect for them. Bishop Tonga never heard Maile complain or speak with 
regret about the circumstances ofhis life in the U.S., but the Bishop could tell that Maile had 
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second thoughts about his decision to leave Tonga for America. 

6. Bishop Tonga recalled hearing Siaosi often talk about wanting to return to Tonga because 
he thought that the people were much friendlier than the ones that he knew in the states. 

7. When Bishop Tonga met Siaosi' smother, Luisa Tafuna, she was living with Maile. Bishop 
Tonga did not know the fathers ofLuisa' s two eldest children, Sitiveni and Kalolaine Tafuna, 
nor anything about her relationships with them. 

8. Siaosi's father, Maka'afa Vanisi, was a good guy whenever he was sober, but became an 
unlikable person whenever he drank alcohol. Whenever Maka'afa was drunk he became 
braggadocios and talked about himself like he was some sort ofbig-shot. Maka'afa came 
from an upper-middle class family who owned various businesses, his father was a Police 
Inspector and the Queen of Tonga was a relative of the Vanisi family. However, Maka'afa 
was not an accomplished person and he was never a provider for his family, even when he 
was still married to Luisa. Maka'afa was also a womanizer and he was unfaithful to Luisa. 
Maka' afa sometimes abused Luisa physically, but the Bishop told us, ''you had to know 
Luisa", " .... she had a mouth on her and she used to provoke him." Luisa's brothers never 
intervened in the affairs ofher marriage with Maka' afa because they believed that she knew 
how he was before they got married and she now had to live with the consequences of her 
decision. Bishop Tonga did not know what led to Maka'afa and Luisa's divorce because the 
Bishop was already living in the U.S. at that time and they were still back in Tonga. 

9. Bishop Tonga not only knew Luisa's second husband, Mr. Uluave, Bishop Tonga also tried 
counseling them before they decided to divorce one another in California. Bishop Tonga 
doesn't recall the issues and problems between them. Bishop Tonga thought that Mr. 
Uluave is a nice fellow and he could not think of anything bad to say about him. Bishop 
Tonga reiterated that Luisa was a difficult woman to live with. Luisa had a defiant 
personality and liked doing things her own way. Luisa always left little to no room for 
negotiations. 

10. Siaosi joined the Boy Scouts when he was 12 years old and he faithfully attended all of the 
meetings and carried out all of the required activities. To become an Eagle Scout, a Boy 
Scouts are required to fulfill all of the requirements, such as completing classes and earning 
various certificates, by the time of their 18th birthday. Siaosi did indeed complete all of the 
requirements, but there was a mix up in his paper work. 

11. Besides his involvement with the Boy Scouts, Siaosi was also involved with the LDS 
church's Aaronic Youth Program and other church activities. Bishop Tonga always thought 
of Siaosi as being a well mannered and good young man for the most part. 

12. Siaosi was 19 years old when he told Bishop Tonga that he was interested in going on an 
LDS Mission. It was Bishop Tonga's duty as the local Bishop to interview and evaluate 
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whether Siaosi was fit for a Mission and then make a recommendation to the Mission 
Training Center in Salt Lake City, Utah. Siaosi was not working or going to college at the 
time and he wanted to do something constructive with himsel£ 

13. The main areas of review were to make certain that the prospective Missionary regularly 
attended church and the Aaronic youth program, didn't smoke, use drugs or alcohol, and did 
not engage in fornication. There were a series of meetings between Siaosi and Bishop 
Tonga during the evaluation process, and Siaosi was always 15 minutes early. Bishop Tonga 
recalled that Siaosi was very eager and took the process very seriously. 

14. Siaosi passed the evaluation process with flying colors, and Bishop Tonga happily 
recommended him for the Mission to the center in Salt Lake City. Siaosi was then sent to 
the Mission Training Center in Provo, Utah where it was decided that he would be sent to 
New York for his mission. While Siaosi was still in Provo, or after he had been sent to New 
York, he confessed to one of his superiors about fornicating with a girl in San Bruno, 
California before coming on the mission. Bishop Tonga had absolutely no idea about 
Siaosi' s sinful act because he never mentioned anything about it to the Bishop. Had Bishop 
Tonga known about Siaosi's actions, then he never would have recommended him for the 
mission. Siaosi was sent back to California from either Utah or New York. 

15. When Siaosi was sent back to San Bruno, the church required Bishop Tonga to become his 
companion and Siaosi was never supposed to be left alone at any time. The church sent 
Bishop Tonga a letter with instructions on what was to be expected of Siaosi, and Bishop 
Tonga had a family conference with Siaosi's aunt-mother Toeumu so that they'd be on the 
same page. Bishop Tonga was also required to give progress reports to his Stake President, 
Jerry Myere Alip, to keep him abreast of how Siaosi was doing. 

16. Siaosi was required to wake up every morning at 5:OOAM to say his prayers and read biblical 
scriptures for about 30 minutes before calling Bishop Tonga to check in. Bishop Tonga then 
told Siaosi where to meet him and what was expected for him to accomplish each day. The 
church recommended that Bishop Tonga put Siaosi to work at his privately owned 
construction contracting business. Bishop Tonga hired Siaosi as an extra hand to assist the 
senior construction workers, and Bishop Tonga paid Siaosi an hourly wage. Siaosi's main 
activities at the job was to move equipment around, clean and clear areas before and after 
work was to be completed, and to dig holes. Siaosi never did any specialized work like 
tiling, framing, putting up Sheetrock or anything of that sort. Siaosi was a good worker, he 
was respectful to Bishop Tonga and his other employees, and he did not cause any trouble 
at the work sites. 

17. Bishop Tonga only recalled one incident where Siaosi had some difficulty. After only a few 
weeks of working with Bishop Tonga, Siaosi was two hours late for work and the Bishop 
became worried. When Bishop Tonga asked Siaosi what took him so long to come in that 
day, Siaosi told the Bishop that he lost track of time praying and reading scriptures under a 
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tree that he passed each day on his way to work. The tree was one of his favorite places to 
pray and read the bible. Bishop Tonga told Siaosi that what he did was fine, ifhe was telling 
the truth. Bishop Tonga just suggested that Siaosi be more mindful ofthetimeifithappened 
again. This was the only time that Siaosi was late to work from what Bishop Tonga recalls. 

18. While Siaosi was still working for Bishop Tonga, the Mission Center in Salt Lake City got 
in touch with Bishop Tonga and told him to check on the mother of Siaosi's child and to 
make sure that Siaosi was financially supporting the child. Bishop Tonga recalled that 
Siaosi' s family wanted to take custody of the child, but the mother's family did not allow this 
to happen. Instead, the child's grandmother, Nancy Wolfgramm, made arrangements for the 
child to be adopted by her other family members in Salt Lake City. The child's maternal 
family did not want Siaosi to have anything to do with the child. The maternal family are 
Tongan and LDS church members as well. Nancy Wolfgramm currently lives in Palo Alto, 
California and her new married name is Nancy Faleasi. Nancy and her family did not harbor 
any bad feelings for Siaosi, thay just didn't want anything to do with him. 

19. Shortly before Siaosi stopped working with Bishop Tonga, he told the Bishop that he was 
no longer interested in completing a mission. Siaosi instead wanted to attend college in Los 
Angeles, California. Bishop Tonga supported Siaosi's decision and told Siaosi to give him 
the college's location. Bishop Tonga then contacted the Bishop of the closest LDS ward to 
the college, and asked that he look after Siaosi while he was in Los Angeles. Siaosi' s church 
in San Bruno was an all Tongan ward, but the ward near his college was a predominantly 
white and English speaking ward. 

20. After Siaosi was in Los Angeles for a few weeks, the Bishop from the ward near his college 
called Bishop Tonga and informed him that Siaosi showed up in church in the company of 
a girl who was from San Bruno. Siaosi told the L.A. Bishop that he and the girl attended 
school together at Cappucino Highschool and that they were living together in Los Angeles. 
Needless to say, Bishop Tonga and the L.A. Bishop were very disappointed in Siaosi. 
Bishop Tonga did not recall the specific details of reaction that Siaosi's family had to the 
situation, but they were not happy. 

21. When Siaosi left San Bruno for Los Angeles he did not stay in touch with Bishop Tonga. 
Bishop Tonga was also no longer responsible for watching over Siaosi, especially since he 
was not interested in completing a mission anymore. Bishop Tonga estimated that Siaosi 
worked for him for a total of at least three or four months before leaving for Los Angeles. 
Bishop Tonga doesn't know the details ofSiaosi' s life after he left San Bruno. Bishop Tonga 
still finds it hard to believe that Siaosi was capable of committing his alleged crimes because 
he was never a violent person. 

22. Bishop Tonga recalled that Siaosi spoke very little Tongan. Whenever someone spoke to 
Siaosi in Tongan, he usually responded in English and it seemed like he did not like speaking 
Tongan. 
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23. Siaosi also never liked attending the Tongan bible classes at church, and he always preferred 
coming to the English sessions. Bishop Tonga assumed that Siaosi, like many other 
Americanized Tongan youths, may have struggled with understanding the context of the 
materials when they were spoken in Tongan. Bishop Tonga didn't know whether Siaosi may 
have been ashamed ofhis culture. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 18th, 2011 in Clark county, Nevada. 

Herbert Duzant 
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Declaration Of Lita Tafuna 

I, Lita Tafuna, declare as follows: 

1. My name is Lita Tafuna, I am 4 7 years old and I currently reside in San Leandro, California. 
Siaosi Vanisi is my brother in-law, as I am married to his eldest brother, Sitiveni Tafuna. I 
have known Siaosi since 1988, when I began dating his brother. 

2. I have always thought that Siaosi had mental health problems from the time that I met him 
in 1988, he was 18 years old at the time. Siaosi was always talking about things that made 
absolutely no sense to me. At times, he seemed like he was talking about things that he may 
have been hallucinating about. I do not recall the details of those conversations with Siaosi 
about his hallucinations, but I recall thinking that he had serious problems. 

3. Siaosi enjoyed talking about how rich he would be one day, and he spoke using a lot of rich 
details in his description, of how his life would be when he made it big. Siaosi spoke about 
the house he'd buy, the clothes he'd wear, the food he'd eat, the places he'd travel, and so 
on. Siaosi carried on these discussions essentially by himself because myself, and anyone 
else who was around, never said anything. He could go on talking about it by himself for 
long periods of time, an hour or more. Siaosi seemed like he was in a trance at times when 
he discussed his future life of wealth. 

4. Although Siaosi spoke in great details of how his life would be, Siaosi never spoke about 
having a plan to get there. I didn't know Siaosi to ever have a job, and he never wanted to 
work because he didn't feel like it was necessary. Siaosi just knew that he was going to be 
rich somehow, and working was unattached to his future success. Toeumu enabled Siaosi 
in this regard because she gave him money whenever he needed anything, and he had 
absolutely no responsibilities. 

5. Siaosi moved to Los Angeles around 1990, with the intention of going to college and 
medical school so that he could become a foot doctor. Siaosi's main motivation for 
following this career path was because he believed that doctors were rich. However, Siaosi 
dropped out of college within the first year, and remained in Los Angeles even though he 
was unemployed. Toeumu was Siaosi's sole source of financial support when he was living 
in Los Angeles. Toeumu was a home care giver and she did not earn much of an income, 
but she gave Siaosi almost every penny that she earned and many people in the family 
became upset over this situation. Toeumu even gave Siaosi an A TM card so that he could 
take money directly out of her account whenever he wanted. Even though Siaosi was living 
400 miles away in Los Angeles, he was still living without any responsibilities. Umu never 
hesitated or regretted giving Siaosi everything because she believed everything that he told 
her, and she expected that he was going to be successful one day and support her as she 
became older. 
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6. Siaosi suffered from erratic patterns of behavior. There was an instance when the family 
was driving in two or three cars to the funeral of a family member in Sacramento, California. 
Siaosi was driving one of the vehicles and he was in the lead. Siaosi didn't seem to know 
where he was going, so he kept driving everyone in circles. His uncle, Maile Tafuna, told 
him to pull over. When Maile tried to give Siaosi the correct directions, Siaosi became 
belligerent and began yelling and speaking in a disrespectful manner towards Maile. Siaosi 
then left the car on the side of the road, walked towards the highway and hitch-hiked his way 
all the way back to San Bruno. 

7. During the mid-1990's, I saw him less frequently, after he married DeAnn. Whenever Siaosi 
returned to San Bruno for visits, he seemed like he was out of his mind. Siaosi was usually 
very hyperactive and always acting excited. Siaosi seemed like he suffered from racing 
thoughts because he constantly spoke very quickly and almost without ceasing. Whenever 
he spoke to me, and others, we were incapable of adding any comments or answering his 
questions because Siaosi always cut everyone off and kept talking. Siaosi often asked 
questions but then answered them before anyone had a chance to respond. During this time 
period, Siaosi' s conversations were always incoherent and I never knew what he was talking 
about. Siaosi frequently changed subjects and made random comments that were not 
connected to anything else that he said. 

8. There was one instance where my husband and I left Siaosi alone in our home with our 
children. In our absence, Siaosi piled up every mattress from each of the bedrooms in our 
home onto the livingroom floor. He was jumping up and down on them with our children. 
When we walked into the house, Siaosi was jumping up and down on the mattresses and 
laughing uncontrollably in utter joy, with no regard for safety. When we asked Siaosi ifhe 
considered that he or the children might get hurt, Siaosi had a puzzled look on his face, and 
told us that he never thought about it. 

9. Siaosi was dressed up like Brutus Beefcake, the former WWF wrestler, during his sister 
Sela's wedding in 1997. Siaosi was wearing tight colorful clothes with a jacket that he 
ripped the arms off of himself. Siaosi was acting very bizarre and making everyone feel 
uncomfortable. 

10. Siaosi's trial attorneys never spoke to me during the time ofSiaosi's trial. Herbert Duzant 
of the Federal Public Defender Office, and his interpreter, Ms. Manu Tu'uholoaki, were the 
first people to discuss Siaosi's case with me. I would have provided Siaosi's previous 
representatives with all of the information that is contained within this declaration had I been 
asked. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April __ 2011 in San Leandro, California. 
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Declaration Of Sitiveni Tafuna 

I, Sitiveni Tafuna, declare as follows: 

1. My name is Sitiveni Tafuna, I am 49 years old and I currently reside in San Leandro, 
California. Siaosi Vanisi is my younger brother. Siaosi and I have the same mother, Luisa 
Tafuna, but different fathers. We were both born in the Kingdom of Tonga, but I am nine 
years older than Siaosi. I left Tonga to join my adopted parents, my maternal uncle Moli 
Tafuna and his wife Lose, a year before Siaosi was born in 1969. Our sister, Kloline Tafuna, 
was also adopted by uncle Moli and Lose and she lived in the house as well. I did not meet 
Siaosi until he came to the United States in 1976, when he was six years old. Our mother 
allowed her sister, Toeumu Tafuna, to adopt Siaosi and they both lived in uncle Moli's 
house as well. 

2. I was born in Tonga in 1961, and I was my mother's first child. My father is Nalesoni Palu. 
He never married my mother and he was never a part of my life. I know nothing about my 
father or my paternal family. 

3. I was supposed to be given away to my maternal uncle Moli Tafuna, and his wife Lose, at 
birth, but I was born during the same year that they immigrated to the U.S. Uncle Moli and 
Lose were the first ones in the family to leave Tonga for the U.S., and they left the island 
before I was born. I ended up being raised by my biological mother for the first 8 years of 
my life in Tonga, while I awaited transport to the states. I only saw Moli and Lose when 
they visited Tonga, a couple times during that eight year period. I grew up knowing that they 
were going to adopt me, even though I was living with my mother and I knew that she was 
my mother. Moli and Lose didn't have children of their own, so they were given my sister, 
Kaloline, and I to raise. Like myself, Kaloline was being raised by our mother and knew 
that she was her mother, and Kaloline knew the whole while that she would one day be 
given away to Moli and Lose when she went to the states. 

4. While growing up in Tonga, I lived in a house on the property of my maternal uncle Maile 
Tafuna. There were three houses on the family's two acres of land, and it was located in 
Longolongo, Nukualofa in Tongatapu , near the police station. Maile and his family lived 
in the big house that had six bedrooms. Our house was a two bedroom home. The third 
house was a small traditional thatch house made of wood and palms, and uncle Maile's 
brother-in-law, Siaosi Pohahau, lived there with his wife, Vika, and son, Siaosi Pohahau. 

5. Uncle Maile's house consisted of himself, his wife Mele, and nine of their ten children. 
Their names in order of birth are: 1st Mafileo, 2nd Tevita, 3'd & 4th twins brothers Sifa and 
Timote, 5th Esei, 6thLosehina, 71h Molitunua, gth Toni, 9th Tufui, and 1Oth Saia. Maile's 5th 
child, Esei, was adopted by his sister Toa and her husband Tevita Moale Vimahi. They lived 
in the same house as my mother and my siblings. 
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6. Maile had a telephone in his house, but it was only for local calls within Tonga because there 
was no long distance calls outside of the island at that time. To get messages to family 
members in the states, Maile, and other's in the family, used to send audio cassette-tape 
recordings of their messages through the mail. The family in the states then listened to the 
cassette and then tape messages of their own to be mailed back to Tonga. 

7. The two bedroom home where my mother's family lived consisted of my mother, her first 
husband Maka'afa, myself, Kaloline, Sela, Tevita, aunt Toa and her husband Moale, 
Maile's son Esei, and aunt Toeumu. Siaosi was not yet born by the time that I left Tonga for 
the states in 1969. The house had an indoor bathroom, an add- on kitchen area and indoor 
running water, although there was never any hot water. Our home sat up on stilts because 
we lived in a flood zone. The house had well water outside of it. There was no cover, wall 
or gate around this well, and I fell into this well on one occasion. I would have drowned if 
my mother wasn't there to see me fall in. She was the only one home at the time, and she 
dropped me a rope. I do not know if anyone else in the family ever fell into that same well. 

8. My mother's first husband, Maka'afa, was the father of my siblings Sela, Tevita and Siaosi. 
Maka'afa was a rolling stone, spent a lot of time away from home and never took his 
responsibilities as a husband and a father seriously. Maka'afa frequently drank alcohol and 
he suffered from a drinking problem. Maka'afa and aunt Toa's husband, Moale Vimahi, 
used to make homemade Hopi, a local Tongan alcoholic beverage that is made from yeast 
and fermented fruits, by barrels at a time and they drank it frequently. 

9. Maka'afa sometimes beat my mother, but he never did so in my presence. I sometimes 
heard them arguing in their room and later saw my mother crying by herself. I remember at 
least one occasion where I saw my mother with a black eye after an argument with 
Maka'afa. My mother's siblings never defended her or tried to intervene in the aHairs of her 
relationship with Maka' afa. They were against their relationship from the very beginning and 
they all warned her to stay away from Maka'afa. The family always reminded her that she 
knew that Maka' afa was a drinker, a womanizer and not a responsible person when she met 
him and it was her problem to deal with now that she married him. 

10. Maka'afa never had a bad relationship with my uncles, and he even lived with uncle Maile 
Tafuna for a brief time in 1974. Maka' afa came to the Bay area to look for work to send 
money home to help support my mother and their children. However, he left after a few 
months and moved around a lot for the rest of his life until he became ill during the last years 
of his life. Maka'afa lived in Alaska, Hawaii and several other places, and he was never a 
part of his children's lives. My sister, Sela, hated her father for abandoning the family, but 
she found it in her heart to forgive him and take care of him for the last few years of his life 
until he died last year. 

11. The senior Siaosi Pohahau was a bus driver for my uncle Maile's bus company and he died 
in an accidental head-on collision with another bus. Siaosi and his wife Vika did not have 
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a good relationship and they were always fighting with one another. After Siaosi' s death, my 
mother told the family that his spirit appeared to her under a tree near our home one evening 
and he was crying. When my mother asked him why he was crying, Siaosi told her that he 
was worried about his son, Siaosi Jr. Siaosi told my mother to make sure that young Siaosi 
stayed with the family and to prevent Vika from taking him away. After my mother told the 
family and Vika about her conversation with the spirit of Vika's dead husband, it was 
agreed that my mother and aunt Mele, uncle Maile's wife, were to raise Siaosi Pohahau as 
one of their children. Siaosi Pohahau lived with my mother and my siblings until they 
moved to the states in the mid-late 1970's. When the family moved to the states, my mother 
continued living with Siaosi Pohahau, in uncle Maile's home, for a few years until she 
found a place of her own. When my mother moved out, Pohahau continued living with 
Maile and Mel e. Pohahau and my brother Siaosi were raised like brothers and spent a lot of 
time together. Siaosi was closer to Pohahau than he was to his blood brothers. 

12. Our family lived an upper middle-class lifestyle when we were in Tonga. Uncle Maile 
owned a transportation company that consisted of one bus, which traveled throughout the 
main island, and taxis. The family also owned farms and cultivated various crops like yams, 
coconuts, grapefruits, yucca, and others. There was always enough food to eat, enough 
clothes to wear and they had enough money to have a comfortable life, relatively speaking 
by Tongan standards of the day. 

13. In 1969, Uncle Moli and Lose finally completed my immigration papers and sent for me to 
join them in San Bruno, California. I left the island before Siaosi' s birth, in 1970, so I did 
not meet my little brother until he came to the U.S. about 7 years later with my mother and 
our other siblings. I traveled half of the way to the U.S. with a family friend named Uai Fa. 
He was a friend of my maternal grandfather, Tevita Tafuna, who was traveling to Hawaii at 
the time. When the plane landed in Hawaii, Uai Fa pinned a note to my shirt that had Moli 
and Lose's home telephone number and then he got off the plane, leaving me to travel the 
rest of the way by myself. It was night time when the plane landed in the Bay area, and I 
remember being fascinated by the lights of San Francisco. I felt very intimidated and I 
believed that I was coming to a place where everyone was a lot more advanced and 
sophisticated to what I was use to. I wondered if I could fit into such a place. I was amazed 
by the large highways, the modern cars, the restaurants, like McDonald's, and everything 
about my new surroundings. 

14. There was no one waiting for me in the airport and I wandered around for a while before an 
unknown Tongan stranger spotted me, took me home and called for Moli and Lose to pick 
me up. I have no idea why the family in California did not know that I was at the airport. 

15. My family was amongst the first Tongans to ever immigrate to the U.S., beginning in 1960 
or 1961 when Moli and Lose first came. When I first reached San Bruno, my family was one 
of only two Tongan families living in our community. 
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16. When I was going to school in Tonga, I was taught simple things like how to say letters and 
count in English, but I did not speak the language for the most part, and it was a struggle for 
me to learn English at first. I quickly learned English after I discovered Sesame Street and 
began watching it everyday. 

17. I was homesick during those first few years that I was in the U.S. and away from my mother, 
and the other family members that I left behind. My mother was the only mother that I knew, 
and we developed a close bond during the first eight years of my life. 

18. I have nothing but fond and loving memories of the times that I spent around my biological 
mother, Luisa. She was very caring, loving and nurturing, the kind of mother that gave a lot 
of hugs and kisses to her children. She spent a great deal oftime cleaning and grooming me, 
and my younger siblings. After bathing us, my mother always oiled our little bodies with 
aromatic oils that smelled wonderful. Whenever she dressed us, the clothes had to be clean 
and well pressed. She seemed like she always wanted the best for my siblings and I. My 
mother was a woman of faith and it was important to her that her children were raised in a 
religious environment. She was also a happy-go-lucky type of a person with a great sense 
ofhumor. She had a charming personality that attracted people to her. It always seemed like 
everyone wanted to be her friend where ever she went. Although Lose was a good mother 
and loved me, it wasn't the same as having my biological mother around when I lived in 
Tonga. 

19. In 1976, Siaosi came from Tonga, and he moved into Uncle Moli's house at 1880 Crestwood 
Street, San Bruno, California. This was the first time that Siaosi and I ever met one another. 
Our mother had divorced Siaosi's father, Maka'afa, by this time and she was now married 
to Mr. Uluave, the father of our youngest brother Tupou. 

20. Uncle Moli's home had three bedrooms and there were several people in the house, so room 
had to be shared. Living in the house at the time were Moli, Lose, myself, Kaloline, 
Toeumu, Lose's late sister Mateaki, Siaosi and Lose's father Moleni. Moli and Lose shared 
the master bedroom, Kaloline and Mateaki shared the second room, Moleni and Siaosi 
shared the third bedroom, Toeumu slept in the livingroom and I slept in the garage by myself 

21. Uncle Maile's home was located up the hill from Moli's house. Living in uncle Maile's 
house were Maile, his wife Mele, their nine children, and Mele's nephew, Siaosi Pohahau. 
Maile's house was like our second home because we were always at his house and uncle 
Maile was always at ours. We were always together. 

22. Uncle Maile had bad relations with some ofhis neighbors. Maile had one particularly hateful 
and prejudiced neighbor who used to call the police on him all of the time, for no reason at 
all. This neighbor harassed Maile until the neighbor finally moved away from the block. 
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23. San Bruno was a predominantly white community and I experienced some incidents of 
prejudice when I was growing up, mostly at school. Some of the white kids at school did 
not like me because I was of another race and they sometimes teased me and called me 
derogatory names. I got into many fights at school because of the bigotry and harassment 
that I received from some of the white students. I was suspended from school on many 
occasions because of it. I was a strong kid and I usually won these fights, and the white 
children finally stopped bothering me after a while, when they realized that I never backed 
down. Not all of the white children in school were against me, and I had white friends, as 
well as friends of other races, when I was growing up. 

24. I had a lot of trouble in school when I was growing up. Besides getting suspended several 
times over fighting, I was also kicked out of Crestmore High School during my junior year, 
after I was caught with alcohol and fighting on school premises. Some other kids brought 
a few bottles of Chivas Regal to the school and sold me a bottle for five dollars. I drank the 
liquor, and then became drunk and belligerent. I then got it in my mind that I needed to seek 
out and beat, individually, every enemy that I had in school. I went on a rampage attacking 
everyone that I could find who ever did anything wrong to me. When it was all over, I was 
kicked out of school. I attended Continuation High School in San Bruno for a while before 
I dropped out. I never graduated. 

25. Aunt Toeumu took good care ofSiaosi as he was growing up, but she also allowed him to 
get away with a lot of things that he did wrong. Toeumu often made excuses for Siaosi and 
covered for him when he didn't do what he was supposed to. Toeumu also spoiled Siaosi 
because she usually gave him whatever he wanted, as long as she had it to give. 

26. At about 10 years old, Siaosi found out that my mother, Luisa, was his biological mother, 
and that Kaloline and I were in fact his older siblings. I do not know if Siaosi found out or 
who told him who his real mother was. I do not recall whether Siaosi cried over the matter, 
but Siaosi was noticeably depressed for a few weeks. Siaosi looked down, he was quiet and 
seemed withdrawn during that time period. Siaosi never told me about his feelings. 

27. Siaosi actually came to resent me because I was the eldest and everything came to me first. 
Siaosi was angry over me being treated special and given the first choice of everything 
because I was the oldest. In Tongan culture, there is an expectation for the first born male 
in the family to be treated special. Siaosi hated being the youngest because he wanted more 
respect from the family. Siaosi used to ask why couldn't he have been the oldest. Siaosi 
went from thinking that he was the only child, to being the fifth of seven kids, and it seemed 
like he was feeling a loss of status within the family. Siaosi got along with our other brothers 
because they were treated the same as him, but he never seemed to like me when he was 
growmg up. 

28. Siaosi was placed on somewhat of a pedestal by Toeumu and the other elders in the family 
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because he was smart, a good student and everyone expected him to go far in life. Siaosi was 
the second boy in the family to graduate from high school, and the first boy in the family to 
be chosen to do an LDS mission. There were big celebrations for Siaosi when he graduated 
from high school and before he embarked on his LDS mission. There were at least two 
hundred people at his mission celebration dinner and it was attended by various family 
members, parishioners and church elders. There were many speeches given at the dinner and 
the family was very prideful of Siaosi' s accomplishment. 

29. When Siaosi was 19 years old he was sent on his mission, but became extremely home sick 
while he was away. Siaosi was writing Toeumu and telling her that he missed her and 
missed being home with the family. Siaosi told Toeumu that he was crying every day for her 
and that he wanted to come home. I believe that Siaosi confessed to his sin of fornication 
because his heart was heavy from the guilt of lying to the church elders, but I also believe 
that Siaosi couldn't take being away from his mother and the family and wanted to come 
home. Siaosi knew that he would be sent home if he confessed his sin, and this was part of 
his motivation. 

30. When Siaosi was sent home from his mission after he admitted to impregnating a Tongan 
girl in San Bruno, Siaosi completely fell out of the family's good graces. To make matters 
worse, the girl that he impregnated turned out to be his first cousin, the daughter of his 
paternal uncle. Incest is heavily frowned upon in Tongan culture. Siaosi being sent home 
from his mission was a tremendous source of embarrassment and a disgrace for the family. 
Toeumu and other people in the family cried when they heard the news, and I told Siaosi that 
we were all counting on him to do well. Shortly afterwards, Siaosi began lashing out and 
speaking disrespectfully to his uncle Maile, and others in the family, for the first time in his 
life. Siaosi and I actually got into a physical fight, for the first time ever, when Siaosi was 
talking back and arguing with me about family matters. Looking back, I believe that 
everyone in the family, myself included, placed too much pressure on Siaosi to achieve, and 
we were too hard on him when he failed. 

31. Siaosi suffered from erratic patterns of behavior since he was a teenager. There was an 
instance when the family was driving in two or three cars to the funeral of a family member 
in Sacramento, California. Siaosi was driving one of the vehicles and he was in the lead. 
Siaosi didn't seem to know where he was going so he kept driving everyone in circles until 
his uncle, Maile Tafuna, told him to pull over. When Maile tried to give Siaosi the correct 
directions, Siaosi became belligerent and began yelling and speaking in a disrespectful 
manner towards Maile. Siaosi then left the car on the side of the road, walked towards the 
highway and hitch-hiked his way all the way back to San Bruno. 

32. When Siaosi was in the 11th grade and playing on the Cappucino High School football team, 
he broke an opponent's hip and knee during a tackle. Siaosi felt so guilty about what 
happened that he lost all of his enthusiasm for the sport. Siaosi continued playing for a 
while, but stopped after he broke a leg during a game. Siaosi's heart wasn't in the sport 
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anymore at the time of his own injury. 

33. When I married my wife in 1989, I gave Siaosi my camera and told him to take the 
photographs of my wedding. Siaosi held the camera and pretended to take the pictures all 
night, but none of them came out. When the film was developed, it was all blank. It was 
a simple automatic point and shoot 35mm camera, and there were no complicated settings 
that needed any adjusting. I always believed that Siaosi intentionally did this because of the 
animosity that he always harbored for me. When I confronted Siaosi and tried to discuss the 
matter, Siaosi just smiled, denied knowing what I was talking about, and walked off with 
a smirk on his face. Siaosi also never apologized to me or my wife for not taking a single 
photograph at our wedding. 

34. I have no idea whether Siaosi abused drugs during his teenage years or in his early 
adulthood. Siaosi and I never had a good brotherly relationship and he never confided in me. 
Siaosi always seemed to have animosity towards me. There is a nine year gap between our 
ages, and we never hung out together in the same circle of friends. I left home in 1981 and 
was living in my own apartment. I later moved into the home of my friend Martin Brown, 
after Martin inherited it from his family. My drinking problem, which began in high school, 
continued into my adulthood and I was struggling with my own issues. 

35. In 1985, I moved back into uncle Moli's house after Lose urged me to do so. Lose had 
become desperate over Moli's worsening health condition and she went to a Palm Reader 
seeking spiritual advice. The reader told Lose that she needed to seek out someone who was 
missing from her life so that the missing loved one could bring peace to her ailing husband. 
I agreed to return home after Lose pleaded with me, and uncle Moli ended up dying in 1986, 
within a year of my return. 

36. I took Moli's passing very hard and I went through a period of depression. I became 
withdrawn and my drinking became a lot worse. I also spent a lot more time hanging out in 
the streets and being away from the family. Siaosi took Moli' s death very hard as well, but 
I was too caught up in my own grieving to recall the details of what Siaosi was going 
through. 

3 7. By the mid-1980's, in addition to abusing alcohol, I also started abusing marijuana. By 
1995, I began abusing cocaine. I was able to hold down jobs and support my family after we 
became married and started having children. However, I enjoyed using drugs and drinking 
when my work shift was over. 

38. I was a black out drinker and I often woke up in strange and unfamiliar places, or I had no 
recollection of how I got home the night before. I often had blank spots in my memory when 
recollecting what happened while I was intoxicated. I also experienced time loss, and had 
no idea how much time passed by while I was intoxicated. 
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39. I experienced mood swings and changes in my personality whenever I became intoxicated. 
I was usually quiet and reserved when I was sober, but when I was high I became very 
talkative and out going. I was always a peaceful person when I was sober, but when I was 
intoxicated, I became belligerent and brave and I sometimes started fights. 

40. Whenever I used cocaine, it had the effect of making me want to drink more. I also became 
paranoid and just wanted to be alone. I almost always abused cocaine when I was by myself, 
and I used it opposite to my work shift to make sure that it didn't get in the way of my job. 

41. I developed a severe case of gout, which was made worse by my abuse of alcohol, but this 
never stopped me from drinking. I regularly drank myself until intoxicated, even when I was 
in the midst of experiencing debilitating gout attacks. I had to drink no matter what was 
going on in my life and I was not capable of stopping myself back then. Today, my hands 
and other joints are deformed from the years of gout attacks that I endured. 

42. I had many separations with my wife and I was arrested, on a couple of occasions, for 
domestic violence. The worst incident happened when I came home drunk one evening and 
my wife was so mad that s~hrew a ~c o~tift&at me and struck me in the back. I then 
threw the bottle back in her direction, not trying to hit her, and inadvert~ntly m 
the head which caused a~U!'!Sirft>jij5fj~. r" 

43. I was once arrested for a strong-arm robbery when I was 19 years old, I was also arrested 
once on a DUI, and a few times for domestic violence during the 1990's. All of my arrests 
took place in San Bruno, California. 

44. The changing point in my life came a few years ago when I had a dream, seeing a hook that 
was luring me to come and touch it. When I went to touch the hook, it suddenly turned and 
hooked me by my neck and lifted me up. I than began seeing heads that were screaming with 
twisted looks on their faces, and then I heard the voice of my aunt, Toa Vimahi, yelling out 
that it was the start of Satan's gathering of souls and that he was coming to get me. Toa 
called me three days later and kept asking me if I was okay. At first I didn't want to tell Toa 
about my dream, ~uttirert~ After listening to what I had to say about my dream, 'F~­
toM~ilie4htrt-sire\vas1here··in.the.~welt; and saw the same things. Toa has always 
been considered to be the dream translator in the family because of her special gift to 
decipher dreams. Toa is also known to have dreams and see visions that come true. Aunt 
Toa told me that the dream was an omen of bad things to come ifi did not straighten out my 
life. That was the day I began taking steps towards the road to recovery. 

45. There have been other family members who have struggled with drug addiction within our 
family. Uncle Maile's sons, Tufui Tafuna and his brother Moli Tafuna, were drug abusers 
and they were both deported back to Tonga. Moli was deported for robbery and drug sale 
convictions, and Tufui was convicted for domestic violence some other charge. 
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46. I was only contacted once during the time of Siaosi 's trial by Crystal Claderon, the Washoe 
county public defender's investigator who was assigned to Siaosi's trial case. My 
conversation with Crystal only lasted for about an hour and she did not ask about most of the 
details that I've covered in this declaration. No one from Siaosi's trial team ever contacted 
me again until I was subpoenaed to testify at the trial. After I received the subpoena, I had 
a thirty minute telephone conversation with one ofSiaosi's lawyers. When I went to Reno, 
I met with one of the attorneys for about thirty minutes before I testified. I have not heard 
from anyone on Siaosi's behalf since the time of the trial. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April7~~011 in San Leandro, California. 
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Declaration of Alisi Peaua 

I, Michele Blackwill, declare as follows: 

1. I am employed as an investigator with the Law Offices of the Federal Public 

Defender. I have been assigned to work on the federal habeas corpus petition of 

Siaosi Vanisi. As part of my responsibilities regarding Mr. Vanisi's case, I traveled 

to Reno, Nevada, to interview members of his family. 

2. On December 6, 2010, Herbert Duzant, investigator with the Law Offices of the 

Federal Public Defender, and myself conducted an interview with Alisi Peaua, at her 

residence, 902 Simons Drive Reno, NV. 89523 

3. Alisi Peaua, is 63 years old and currently resides in Washoe County, Nevada. Alisi is 

first cousins with Luisa Tafuna. Alisi's dad, Fehoko Tafuna, and Luisa's dad are 

brothers. 

4. Alisi discussed her family tree. Her father has eight siblings, Hina, I fa, Maile, Sione, 

Tevita, Fehoko, Mele, and Teulupe. Hina, Ifa, Maile are from Fehoko's first marriage 

and his wife's name is unknown. Sione, Tavita, Fehoko, Mele, Teulupe are from his 

second marriage and his wife's name is Lata. Most of the siblings moved to the 

United States from Tonga in the 1960's. 

5. Alisi has nine siblings. Sisiafa, Salote, Tupo, Leainga (aka Sione), Mele, Fusi, Vile, 

Kesai and Poulutu. All of her siblings are living in the United States except for 

Leainga and Kesai, who live in Tonga and Sisiafa, who lives in Australia. Tupo, 

Leainga, and Vile are males. Alisi moved to Hawaii in 1976 and then moved to Reno 

in 1977. 

6. Alisi has five children, Tavake, Manamuoui, Sione, Moa and Renee. She 

confirmed that her children knew Siaosi well and spent a lot of time with him 

while they were all growing up. Tavake and Sione were the closest to Siaosi. Alisi 

remembered Siaosi came to Reno to visit, twice, with his wife and children. Alisi 

did not have much interaction with Siaosi. She was working two full time jobs at 

that time. Alisi only saw Siaosi briefly, and does not remember Siaosi much. Alisi 

does not recall much from the trial except that she thinks Renee was kicked out of 

the trial/courtroom. No one in the family likes to talk about the trial because it 

brings shame on the family. 

7. Alisi described the Tafuna family as religious. The family church was the LDS 

Church in Fasi. Most of the family members grew up on Fuamotu Island. Alisi did 
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not know the Vanisi family very well. 

8. Alisi explained that Louisa gave Siaosi to Umu (Toeumu Tafuna) to raise as her own 
son. It is customary in Tonga to give up a child to a female family member that could 
not or did not have any children of her own. Luisa gave birth to Siaosi at home. Alisi 
is not aware of any medical problems during Siaosi's birth. It is customary to have 
children born at home with a midwife. There is only one hospital in Tonga, Viola 
Hospital. 

9. Alisi described Louisa as "a loving, outgoing person". She acted normal and did not 
display any problems with mental health. Alisi states there is no history of mental 
health problems on her side of the family that she is aware of. In Tonga, if there was 
a history of mental health problems in the family, it was kept very quiet and dealt with 
at home. It was a "taboo" to speak of it. 

10. Alisi described Umu as having the same personality as Luisa. Alisi believes Umu had 
a good relationship with Siaosi. Luisa and Umu both came to the trial and it was very 
hard for them. The family was very shocked, embarrassed and disappointed. 

11. Alisi described Uncle Maile as the "mouthpiece for the family". He was a tough guy, 
always yelling and screaming a lot. If he had something to say, he would say it to your 
face and be very honest. Alisi was not sure about the relationship between Siaosi and 
Maile. Maile had two older brothers, Saia and Ese. 

12. Alisi stated that Tavake had attended University of Reno for a short time in the mid 
1990's, during the same time Sione was attending. Sione was taking a year off during 
January 1998 when the murder occurred. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 11 in Clark County, Nevada. 

Michele Blackwill 

Page 2 of 2 

AA03489



EXHIBIT 103

EXHIBIT 103

AA03490



Declaration Of Tevita Vimahi 

I, TevitaVimahi, declare as follows: 

1. My name is Tevita Vimahi, I am 81 years old and I currently reside in Washoe County, 
Nevada. Siaosi Vanisi is my nephew in-law as I am married to his maternal aunt, Toa 

Tafuna-Vimahi. The Tafuna family and I originally come from the village ofPangai on the 
island ofHa'api, Tonga. This is where Toa, Siaosi's mother, Luisa, and all of their siblings 

were born, and I grew up with them. Pangai is also where Toa and I were married in 1957. 

2. Toa's father was Tevita Finau Tafuna and her mother was Olotomu Lolohea-Tafuna. Tevita 
Tafuna was a teacher, an elementary school principal and an owner of a restaurant all on the 
island of Ha'api. Toa and all of her siblings attended their father's elementary school, the 
Pangai Government Primary School, and then they all went to high school on the big island, 

Tongatapu, because there were none on Ha'api. 

3. My wife's siblings were Esei, Saia, Maile, Toa, Molitungua, Luisa, and Toeumu. The 

Tafuna family enjoyed a middle-class lifestyle by Tongan standards in those days. Tevita 
was an educator and a business owner, and he earned enough money to meet the family's 

needs. 

4. Maile Tafuna was the first one in the family to leave Ha'api and move to Tongatapu. Maile 

attended Liahona High School on Tongatapu and stayed there after he graduated. Maile was 
working at Vaiola Hospital when he met and began dating his then future wife, Mele Cocker, 
who was from Niutoua, Tongatapu. Maile left the hospital and started a transportation 
business after marrying Mele. 

5. Toa and I were ru1ming a successful grocery store in Ha'api when Maile asked us to give up 
our business and move to Tongatapu so that we could be partners in his transportation 
business. I agreed to become Maile's partner, gave up my business and moved to the big 
island. Together, Maile and I built a successful transportation business that had one bus, 
about five automobile taxis and three Minimokes, which are human powered bicycle taxis. 

We used the money that we earned to purchase and run produce farms, fish farms and other 

ventures. Our business ventures were successful and our family had a comfortable upper­
middle class lifestyle, by Tongan standards of the day, and life was good for all of us. As 
time went on, all of the Tafuna family relocated to Tongatapu, one by one, and everyone 

worked in the family businesses. 

6. Luisa later came to Tongatapu to attend Liahona High School, and Toeumu followed her. 
Maile's younger siblings all stayed with him while they attended high school on the big 
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island. Luisa's mother, Olotomu, was already deceased by the time that Luisa began high 
school. After Luisa graduated she returned to Ha'api to work in her father's restaurant. I 

remember Luisa being a good girl and an okay student. 

7. Luisa left her father's restaurant business and returned to Tongatapu to work with her brother 
Maile when she met and became involved with a police officer. I do not recall the name of 
this police officer, but he was originally from the island ofVava'u, in Tonga. Luisa became 

pregnant by the police officer and moved back to Ha'api after Sitiveni was born. The police 

officer came around to check on Luisa and Sitiveni a few times, and brought them money 
and food, but there was never any talk of marriage. Maile told the police officer that he 

could marry Luisa if that is what they wanted, but if not, the officer could stay away from 
Luisa and the family would see to it that Sitiveni was cared for properly. Maile told the 

officer not to worry about the family contacting the authorities , and that he could move on 
with his life as long as he stayed away from Luisa and her son. 

8. It was agreed that Sitiveni would be adopted by Luisa's brother, Moli Tafuna and his wife 

Lose, but they left for America before or shortly after his birth. Nevertheless, it was the 
family's plan that Sitiveni would live with Moli and Lose whenever he reached the U.S. 

9. I do recall the police officer once told Maile that he wanted to be there for his child, but 
Maile forbade him. I suspect that Maile did not want the officer around the family unless he 
intended to marry Luisa. The police officer ultimately married another woman and was last 

known to be living on Vava'u with his family. 
L, , 

10. fa11o~~e's father is a man named Sitani Mapa Havilli, he's from the island ofHa'api, Tonga, 
and he is a blood relative ofboth the Vimahi and Tafuna families. Sitani's mother is my first 

cousin, and his grandfather was raised by one ofTevita Tafuna' s siblings through an internal 

family adoption. 

11. Sitani Havilli and Luisa's secret relationship began when Sitani moved to Tongatapu to work 

as a bus driver for Maile in our family's transportation business. Luisa had moved to 
Tongatapu. She was working with Maile again, and raising her son, Sitiveni, until his 
immigration documents were completed, so he could move to the states to be adopted by 
Moli and Lose. Sitani was also living on the family's land in Longolongo, in one of the 
homes. When Sitani discovered that Luisa was pregnant by him, he ran away and left the 
island before anyone else in the family knew about it, and Sitani returned to Ha'api. There 

was no way that Sitani and Luisa could have married, and I recall that no one tried to make 
him pay child support because he was Luisa's blood relative and incest is a taboo in Tongan 

culture. 
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12. After Luisa had~, she moved back to Ha' api to live with her father again. In Tongan 

culture, it is customary for an unwed mother to move back to her father's home in order to 

have the protection, support and cover of a male figure. It is not considered a good thing for 

a woman to be alone by herself with children. 

13. 

14. 

While Luisa was living in Ha'api with her father and ~Jt~he became involved with 

Sitani once again, and became pregnant with her third child Moale Tafuna. Sitani was never 

a part ofKaloline or Moale's lives, and he never had a real relationship with Luisa. Sitani 

currently resides in the Dallas, Texas area. 

le' ' 
Like Sitiveni, it was agreed within the family that Moli and Lose would adopt ~n~ as 

well, when she reached the U.S. Moale was the only one of Luisa's children who would be 

left in Tonga after she immigrated to the U.S. Moale was adopted by my sister, Fielea, and 

her husband Sione Havilli, who is the paternal uncle of~ and Moale's dad, Sitani 

Havilli. Sitani's father was Mapa Havilli. 

15. Maka'aka came from a good upper middle class family, like the Tafuna's, and his father, 

Kuli Vanisi, was a police inspector in Tongatapu. Maka'aka was spoiled by his father and 

he lacked a sense of responsibility. Maka' aka's parents did everything for him and his father 

was always there to get him out of trouble in times of need. Maka'aka was his father's first 

born son, which meant he got everything that he wanted and everyone in the family catered 

to him, which is a family tradition and rule in Tongan culture. Maka'aka was also known 

to be a womanizer. Nevertheless, Maka'aka was not considered to be a bad person, so when 

Luisa told the family that they wanted to get married, I recall no one stood in their way. 

Luisa's brother, Maile, gave them permission. 

16. At the time of Luisa and Maka'aka's marriage, Maile and I were expanding business 

ventures. We were now importing mutton from New Zealand and our store was doing very 

well. At this time it was agreed that I would oversee the business of the store and Maile 

would run the transportation company on his own. After Maka' aka married Luisa, Maka' aka 

moved into the house where Luisa lived with her kids, Toeumu, Toa and myself, on our 

family property. Maile hired Maka'aka as a bus driver to put him to work. 

17. I believe Luisa and Maka'aka's marriage was good at first, but problems developed as time 

went on. Maka'aka was very lazy and he frequently did not show up for work on time, and 

sometimes not at all. Maka' aka preferred walking around town, watching movies at his 

aunt's movie theater and hanging out in the streets all day, instead of working. Maka'aka 

was a complete goof off. Maka'aka neglected his fatherly duties and did not spend much 
time around the family. Maile often had to drive the bus in Maka'aka's absence, but he 
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never fired him, nor anyone else who worked for him. Maile simply drove around until his 

saw Maka'aka, and then Maka'aka would drive the bus whenever Maile called out for him 

to come and work. 

18. Luisa was always fussing with Maka'aka about his ways and telling him that he needed to 

be more responsible. Maka' aka usually laughed at Luisa whenever she complained, ignored 

her or left the house. I recall Maile used to tell Luisa to stop complaining and leave 

Maka' aka alone because she knew how he was before they became married. Maile thought 

that it was foolish for Luisa to have thought that Maka'aka would change his ways just 

because they were married, had two children and one on the way, which was Siaosi. 

19. Maka'aka left Luisa when she was pregnant with Siaosi, and he moved to New Zealand. 

Maile told Luisa not to worry about the situation because he would take care of her and her 

children. I believe Maile blamed Luisa for making Maka' aka leave because of her constantly 

scolding him even though she knew how he was before they married. 

20. I do not know all of the details of Luisa and Maka'aka's divorce because Toa and I had 

immigrated to the U.S. a year earlier, and were living in California at the time. We were 

also not present at the time ofSiaosi' s birth in Tonga, but we heard that Luisa had given him 

to her sister Toeumu in an internal family adoption arrangement. I am certain that Luisa 

would never have given Siaosi away to her sister ifMaka' aka was still in the picture, and had 

she not been a single mom with three children. 

21. Maka' aka was never a part of the lives of Siaosi and his siblings. I recall that Maka' aka 

came to San Bruno to visit Luisa and their kids on one occasion, shortly after Luisa had 

immigrated to the U.S., but he did not stick around. Maka'aka did not see any of his children 

until he became ill during the last few years of his life and Sela took him in, out of the 

kindness of her heart. That was the first time that she had seen him since she was a young 

girl. Sela cared for Maka' aka until the time of his death in March 20 1 0. 

22. Maile was the one who first decided that the family should relocate to America. Maile had 

big ideas and believed that he and our family could become even more successful in America 

because of the increased business opportunities. Maile also wanted the children in the family 

to attend American universities. Maile decided that his brother, Moli, was in the best 

position to immigrate first because he was the secretary ofLiahona High School and he was 

employed by the LDS church. It would be easiest for him to complete all the paperwork first. 

Once Moli was in the U.S., he was then expected to petition for the other family members 

to come behind him, and that's what he did. Moli's wife Lose did not come to the U.S. until 

a few years after him. 

( 
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23. Toa and I came to the U.S. in 1969, a year after I was baptized a Mormon. Toa was still 
working for Liahona High School and came on a three month visa so she could attend a LOS 
church conference in Salt Lake City, Utah. I stayed in California after Toa returned to 
Tonga, where she continued working for the high school until she retired in 1972. I had 
already received my green card by 1972, so I returned to Tonga for a year before coming 
back to the states permanently with Toa and her sister, Toeumu, in 1973. This is when Siaosi 
was separated from Toeumu for the first time in his young life. I recall the scene at the 
airport was a heartbreaking experience for me. 

24. It was a very sad occasion for myself and the entire family to witness Siaosi's reaction to 
Toeumu leaving him behind at the airport when she was traveling to the U.S. Toeumu could 
not take Siaosi along with her because she was not his official legal guardian. The internal 
family adoptions are understandings within families in Tongan culture, but there's no 
official recognition by the government. Therefore, Luisa Tafuna and Maka'afa Vanisi were 
Siaosi' s only legal guardians of record. 

25. I recall Siaosi was crying, screaming and begging Toeumu not to leave him. Toeumu was 
the only mother he knew, at this point in his life, and he had no idea that Luisa was his real 
mother. Toeumu and all the family members who were present, tried to calm Siaosi down 
and assure him that he and Toeumu would eventually be reunited, but that was not allaying 
his emotions. Siaosi clung to Toeumu's arms and legs, and everyone struggled to pull him 
away from Toeumu. Luisa and Siaosi's sister Sela, were the ones who eventually managed 
to pull him away. 

26. The whole scene was very emotional for our entire family. Every single family member, 
adults and children, began to cry at the sight ofSiaosi's emotional state of despair, including 
myself. Men aren't supposed to cry in Tongan culture, but witnessing Siaosi on that day was 
too much, even for a strong man like me. 

27. Toa, Toeumu and I were so delayed by Siaosi trying to stop Toeumu from leaving, that we 
were the last ones to board the plane and we almost missed our flight. I recall the flight 
agents repeatedly calling our names over the intercom and giving their final warnings before 
closing the door. We managed to board the plane just before the door was closed. Siaosi 
was raised by Luisa for the next few years until Luisa and her children came to the U.S. in 
1976. 

28. When Luisa and her family arrived in the states, Siaosi was left with Toeumu at Moli's 
home. Luisa, her other children, Tevita and Sela, and her second husband, Mr. Uluave, 
moved in with Maile and his family. At that time, Toa and I had our own home nearby at 13 
Williams Avenue, South San Francisco, CA 94080. Luisa and her family moved in with us 
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for a while, after they left Maile's home, and before getting a place of her own. Everyone 
in the family lived within close proximity to one another, and we interacted with everyone 
each week on various occasions. 

29. When Siaosi was first reunited with Toeumu he did not recognize her. Toeumu was away for 
so long that he had forgotten who she was. However, I recall, within a few hours Siaosi 
remembered and realized who Toeumu was and then he began clinging to her. 

30. For the first two years after being reunited with Toeumu, Siaosi followed her around where 
ever she walked and he never wanted to let her out of his sight. Whenever I saw Siaosi with 
Toeumu, Siaosi was always either sitting under her or laying across her lap instead of going 
outside to play with his cousins, siblings or neighborhood friends. Whenever Toeumu had 
to leave Siaosi at the house with other family members, so that she could run errands, Siaosi 
became emotionally distraught, cried and threw temper tantrums, and he demanded that she 
either stay or take him along with her. Toeumu constantly had to reassure Siaosi that she 
loved him and would never leave his side again. 

31. After about two years, when Siaosi was 8 or 9 years old, Siaosi slowly began to come out of 
his shell and he started giving Toeumu more room incrementally. Sioasi began interacting 
more with his peers in the family, and community friends, but he never strayed too far that 
he couldn't see Toeumu. I recall that Siaosi constantly looked over to make sure that 
Toeumu was still there in his sight. IfToeumu got up out ofher seat, Siaosi ran over to find 
out where she was going. As time went on, Siaosi was able to play with friends outside of 
his sight ofToeumu, but he had to know that she was still close to him. Siaosi frequently ran 
in and out of the house while he was playing to make sure that Toeumu was still there and 
hadn't left without telling him. 

32. Toeumu loved Siaosi, but I believe that she spoiled him in the process of raising him. 
Toeumu always did more than she had to for Siaosi to help put his mind at ease and 
overcompensated for leaving him in Tonga when he was a child. 

33. I have no memories of ever seeing Toeumu spank Siaosi, because he was a well behaved 
boy. Siaosi often tried to please Toeumu and he seemed afraid to misbehave because he 
thought that she might get mad and leave him again. Siaosi also knew that his biological 
mother gave him away, and he couldn't understand why he was the only one. So, he did 
everything within his power to please Toeumu and keep her happy, and interested in staying 
around him. I believe Siaosi overcompensating for wanting to keep Toeumu around and 
Toeumu's overcompensation to make him feel secure was a continuous cycle within their 
relationship. 
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34. Siaosi was the smartest and best behaved child amongst Luisa's children and Toeumu and 
the family had high expectations for Siaosi. Everyone in our family thought that he would 
go off to college and be a great success in life. The family was particularly proud when 
Siaosi was selected to complete an LDS mission when he was 19 years old. I recall the big 
dinner celebration that was given in Siaosi 's honor, which was attended by the whole family 
and their congregation members. The church elders were there as well, and they all spoke 
about how proud Siaosi had made them. 

35. The entire family was greatly disappointed and ashamed when Siaosi was sent home from 
his mission after admitting to committing fornication and impregnating a local San Bruno 
girl before going off on his mission. I recall the one thing that the family appreciated was 
that Siaosi made his confession while he was still in the mission center in Salt Lake City, 
and before he was actually sent off to begin his mission. Had Siaosi already been in the 
middle of his actual mission, this would have been far more disgraceful for our family. 

36. When Siaosi returned from Salt Lake City, I recall that there was a family gathering held 
where Siaosi was made to explain himself. This meeting was attended by both of his 
mothers, all of his aunts and uncles, his siblings and some cousins. Siaosi was crying 
profusely and he told our family, in a trembling voice, that his secret sin weighed heavily on 
his heart. He told us that he had to confess to it while he was at the mission center because 
had he took it with him on his mission, he would not only have been letting down the 
Church and his family, but God as well. Siaosi then begged the entire family for forgiveness, 
and then he went around and individually addressed everyone. Siaosi looked each family 
member in the eyes, asked them to forgive him, and hugged them all individually. The 
family forgave Siaosi and told him that it was better that he honestly admitted his sin, instead 
of dishonestly keeping it a secret, only to have it come out later at a more inappropriate time. 

37. Siaosi came up with the idea to move to Los Angeles, California because he had a friend, 
whom I can not recall, who was moving there and he figured that he could go to college. 
However, after thinking about it for a while, Siaosi changed his mind and decided to stay 

because he did not want to leave the family. 

38. I recall that Toeumu encouraged Siaosi to go to L.A. and told him that it was important for 
both of their futures. Toeumu told Siaosi that he needed to attend college so that he could 
take care of her and himself, and ensure that they both had a secure future. Toeumu also 
wanted Siaosi to be able to take care of himself if anything happened to her and he found 
himself alone in the world. 

39. Before Siaosi left for L.A., Luisa held a farewell barbeque in his honor, at her home, to let 
everyone know that he was going off to attend college. I recall first there being a family 
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prayer and then the announcement was made that Siaosi was leaving. After the 
announcement, Siaosi began crying and saying over and over that he did not want to leave 

our family and go to L.A. This is when his uncle, Maile, ordered Siaosi to obey his mother, 
Toeumu, and attend college. It was like Siaosi had no choice, even though it was clear to me, 

that he really did not want to leave San Bruno. 

40. When Siaosi first moved to Los Angeles, there was no talk of him becoming a movie actor. 

College was the only thing on his agenda. I know that Siaosi went to college for a short 
while when he was in L.A., but he never finished. I was not in regular contact with Siaosi 
after he moved away from San Bruno, and I do not know the details of Siaosi's life in 
Soutlretn N@'~~-
~.J CU'th tt' 1\ 

41. I was never interviewed by Siaosi's defense team at the time of his trial. Herbert Duzant of 
the Federal Public Defender office, and his interpreter, Ms. Manu Tu' uholoaki, were the first 
people to ever discuss my nephew's case with me. I would have provided Siaosi's trial 
attorneys with everything that I have stated within this declaration had I been interviewed. 

I also would have testified at his trial had I been called and I would have asked the jury to 

spare my nephew's life. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 

declaration was executed on April __ 2011 in Washoe County, Nevada. 

1~'-'r(JW"-iL~ 
M~V\h \ vcvJ/\J.~· 

.,_..__ 

~ orfw"' ,'ycfX!J1 ~N · 

Page 8 of 8 

Tevita Vimahi 

AA03498





I 
AA03500



• • . 
on 

~ 871 

"' 1 A Yes, sir. ~-

~ 2 _Q_ Clnit-P A hit- r.-f i...±_2 
;:,:; - 3 A Plenty of things, yes, "' "' 

4 Q Would it be fair to say that just about every 

<; m1m h~+- ~~~L-,.., < H -~' -~ -r 

6 A Absolutely. 

7 Q Is there a procedure known as a canvass of the 

R ".,..,.,? 

9 A Yes, sir. 

10 Q And what's that entail? 

11 ., 
~· 
<UO~ ~ WUQC. -'- •w~ cUJOUL :. 

12 That's physically talking.to everybody that we can place in 

13 the area, not only residences and any open businesses. We 
1 A .. ~ __1 - ,_ ~ 

-" -'-V~ ~~-'--'-V~L:f ' . uu c.ue LLllle V.L 

15 day, any number of people, power company, utilities people 

16 can be in the area. So it's a physical canvassing of the 

"~ ... "'-'-== ~u-'- u,~; e anyt:nlng 1:na1: we "CnlllK rnJ.gn'C 

18 be related. 

19 Q Does that include knocking on doors? 

.!.U ,.,. res, s1r. 

21 Q And was that done in this case? 

22 A Yes, sir. 

LJ \.! Let· s move to sun's up 'l'l· 'Y' even into nnnn 

24 early afternoon. Did you have any leads at that time as to 

25 who was responsible for this? 

··~· ·~-'- (/UL) ;e:;n 

.LJUCU3133 
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"' 1 A Not what I'd call good concrete leads, no. The ~-

~ 2 ~~.,,~ ·~~ was ~~~ -i v~e 'l'hrlt: -Fn" 1 <>rl '"" .L 

::,:; - 3 calls into the police department, and so those were leads 
'""" _,. 

4 that had to be followed up. But there weren't any leads 

" t-h;ot- .,,. llPnt-1 \1 t-nn;,-1 r.nt- t-r. h<> r.f . 
6 Q Did there come a time when a telephone call was 

7 received that did start_ h'li lcling int.o something? 

Q " v,~ ~~ y 

9 Q And where was that call received? 

10 A It was received at the Secret Witness hotline. 
, , 

~ " .c. ·"' " -" ~· -l- ~ ,0.., n~~ 
""7 

12 A Yes, sir, I am. 

13 Q What is that? 

; . " ml- .~' ~· n~ ' .c. -l- - ' A. ml- .... ,. 
15 is a California Penal Code number for murder. 

16 Q And did this telephone call involve use of that 

' .., ·' -~ 
• ., :t 

18 A Yes, sir. 

19 Q Was there fellow-up done with respect to the 
~~ 

--z;-o =.....,..L "- < 

21 A Yes, sir, tt.ere was. 

22 Q And was a suspect developed at that time? 

--z-;:r -= ~ 
24 Q What information did you have to lead you to a 

25 suspect? 

"'-"V'""-'l"> l'l!;K~ [IUL) ~~~ -v~vv 
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"' 1 A We knew that we were looking for a Tongan male ~· 

~ 2 th9..t. went bv the name of Pe ...o.r...l'ea. 1-h"'-t- '"'"'"' 11-1 " 
;:,:; - 3 visiting and in the Reno area. 
'"""' Ul 

4 Q Were you able to find a photograph of that 

5 l? 

6 A Yes, we did. 

7 Q And was that given to the media for 

11 L .... , .. , ~~., 
9 A Yes. 

10 Q Let me show you what's been marked as 24-D and 

11 ~ \ ; -F n -L 

" . - .. . ~ .~ ... ' . 
12 A Yes, that is the photograph. 

13 Q It appears to be a passport photo? 

1 A ..li ~ . 

15 Q Who is the photograph of? 

16 A That would be the defendant, Mr. vanisi. 
1'"7 " ·' 

"' ovu.cu. ::fVU. ' ... ., ne J.<> 

18 and what he is wearing today? 

19 A He is seated to the table left of yours and 
~~ 

<.V '""-"'- \..V nL • . ~ .j. .tle rras a.~ su1 t:, o.Lue ana rea 1:1e • 

21 MR. GAMMICK; Move for 24-D to be admitted, 

22 Your Honor. 

<.J Ttl.~!< • .fiilY ODJeCt:~on, Mr. )"( 

24 MR. SPECCHIO: No, Your Honor. 

25 THE COURT: 24-D is admitted. 

·~··~·· ·~~ (702} 32 
·~ 

.LJDCU313::-> 
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"' 1 ~- (Exhibit No. 24-D admitted.) 

~ 2 BY MR CCK' 
;:,:; - 3 Q Was there also a composite drawing that was 
'"""' .,., 

4 obtained and becoming involved in the investigqtion Tuesday 

c; 
"'""''"' ; n r<? 

6 A There were a couple of composites from 

7 different people. 

Q ,.., T -L ~--L" '- ' "· ~ ~ 
y ,~. v ~ .. ~ ~u.- ~L yuu 

9 recognize that. 

10 A Yes, sir, that is one of the composites that 

"" 
__, 

12 Q Was this also released to the media? 

13 A I believe it was, yes. 

" ' A "--' 
"' ~L~ .J {'C ao:> '-V a 

15 address frequented by Mr. Vanisi? 

16 A Yes, sir. 

·~ L' " .nuu '"'""'n" was ~na~ ( 

18 A That was in Sparks off of Rock Boulevard, and 

19 you have marked it here as 1098 Rock, Apartment A. 

L.V \.! vma<: met you ao once you t:na"t 

21 information? 

22 A I went to the apartment with another detective, 

Z-.1 ana we LV """"Sal: on a survei 1 1 ;mr.e i nit-;" ""IVl:Q 

24 see and ascertain what kind of movement may be in and around 

25 the apartment. We also noted there was a vehicle parked 

"'"•=•~.-fERS (702) 32 
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"' 1 outside that had come up in the investigation that was ~· 

~ 2 ("!Onn< ·'- '"' to Mr. Van~,; and so we wat,-,h.,,; that for ,."\.. a 

"" - 3 half hour to an hour. 
'"""' ...... 

4 Q Was there information received about another 

') ihlF> r<><:i 

6 A Yes. 

7 Q In Reno? 

A 11 V<>o (\, ,... _, ; '"'' .; 1 I': At; i 
-J -J 

9 Q Is that close to the University of Nevada 

10 campus? 

1 1 " v. ' '- ' ,, 

12 Q Did officers also respond to that location? 

13 A Yes, they did. 
. 

1 A " v. ·'- . \, •'- ·'-'· <·""-
~ "1 1 "<"" 

15 did you. do after a period of time? 

16 A We noticed some kids playing out front, some 
,.., ... . ' ' . ' nL ' ~ ~ ..• 
~ J" .. ~~=~· ~ .. ~y V'- ~· ~v ~~· .. = 
18 finally approached and contacted them, identified ourselves 

19 and told them what we were doing there and as'<ed them if we 

L.U l..U W<= cl.L:>U l.V W.L<.U Ult:.I..L -·· 
21 parents and asked who lived at horne. 

22 They said they were currently locked out and 

L.J c ge"C 1.n =e '· ' . J.C WaB a COJ.U ;, ana u1a1.. <> 

24 why they had been playing outside. They were waiting. 

25 Not long after we were there talking with them, 

Nt; "v .tUJ.H \ I UZ) 
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"' 1 some other folks pulled up, and it was a male and either two ~-

~ 2 <'<>m~l.,~ or at least one f<>m"l" as T r"~~11 rh;o,t- ; n.t-~.--,4,~~,.., 
;:,:; - 3 themselves and said that this was in fact their residence 
'"""' ro 

4 and they lived there with the juveniles. 

') Iii<"' <"'Xr>l;,inArl j-("> rh"'m ,,,J-,,.t- M~Q N~;nN ~n ~nrl 

6 they invited us inside, because it was cold, to finish the 

7 rest of our conversation. 

Q 1"'1 "'~ "~" _, .t-1- . ' .. "' -~ . ' _.., 
" 

9 A Yes, sir. 

10 Q It may be obvious, but through the front door? 

1 1 " v. 

12 Q Did you almost step on something? 

13 A I did, without noticing it. Shortly after I 

1 A '· ,, -'· T 1 ·'· _, -'· _, 1' . , , ~ -~ ~ -~ ":t JYv~ ~~ 

15 inches or so inside the door was a small hatchet. 

16 Q Let me show you 20-A and 20-B and ask if you 

·~ ' - ,_ 
"~~~ .up."> o 

18 A Yes, sir. This is the hatchet just the way I 

19 saw it. 

L.V I,< .u,; '- u.., ::>uuw yuu "u. £.L ana asK lJ: you 

21 that item. 

22 A It certainly looks like the same hatchet. 

--z::y \.! ;:,ame na -r """I!l pnot..uy ana 

24 that you almost stepped en? 

25 A Yes, sir. 

•• ·~· ~ •• .LJ:.l">;) (702) 329-6560 
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"' 1 MR. ~- GAMMICK: I'm not sure if it's been done 

~ 2 -' Anc\.y, Your u. T 'm ~~ 1 ~~ to mnvP fnc- ?fl--;!1 .~,-.~ .n 
;:,:; - 3 and for 21. (...1 

..0 

4 THE COURT: 20-A and -B have been admitted. 21 

'i hr.« nnt-

6 Mr. Specchio, do you have any objection? 

7 MR. SPECCHIO: Well, not to 20-A and -B. 21 is 

R rhP I AI-? 

9 THE COURT: Correct. 

10 MR. SPECCHIC: May we approach? 

1 1 'l'Ut:' ~ ·' _, 

12 (Whereupon, a bench conference was held among 
Court and ccunsel as follows:) 

13 

1 ' '""' .., '· L _, 
~·~ • ~~ 1 ~--~ \..U'=' 

15 actual, one facsimile, whatever you want to call it. We 

16 will have a problem admitting one and not the other. 
,., 

·~ ·~-- ~ " "!lCH. -'- l..U U.U <,JU l. 

18 MR. Sl:'.l!:CCHIO: I mean, they are like the same 

19 thing. Maybe he should offer 5 or whatever it is. 
~~ 

"'-V l'J.J:"'.. ~ res, ::> 1.:< ~;.ue uemo ua .. 
21 MR. SPECCHIO: I'm just thinking that we ought 

22 to clear this up right now. I mean, I don't really care. I 

LJ JWSL l.L l.::S --,:a De '-'-"' 1:0 

24 reading this down the'road that we got a hatchet and another 

25 hatchet in. I'm just thinking we ought to --

NEVADA •=• ("IU~) 32~-b!JbU 
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"' 1 MR. GAMMICK: I can clear it up at this time or ~-

~ 2 I can wait ,,., .. ; 1 t-. when Dr r.l,rk in Anrl Nn 
;:,:; - 3 5 is here because it is accessible. 21, as you noted, is ... 
"' 

4 scaled in a plastic bag. 

') 'l'HF: ' ' ;.Jh;, f"" wm ,,,on t- t-" ,-~,., ~o T 

6 understand, is use Exhibit 5 for demonstrative purposes 

7 only? 

R MR . "'""' n,. "'1 1 ~~ ,-.1 ~ ,,_, • ... " 
9 and then I am going to ask for it to be admitted also should 

10 the jury want to examine it closely. They can't actually 

1" " ~ __, 1 "'· '>1 ' ' ' '1 "'"' ' 
_, -' '· """F •y 

12 No. 5, and we'll explain very carefully that 

13 that was purchased at Wal-Mart. It still has the label with 

1 A 4 <- +-1..~ ' '' .,. ·'" ... ' ' '~ ' -, 

15 distributed, all that. I'm not trying to confuse anyone on 

16 this. 
,.., 

mn~ ~ _, .. ' . . ' .. ~ ~~·· ~ '--""" JULY l..U 

18 have both of them in the jury room. We can let ur. Clark 

19 use Exhibit 5 for demonstrative purposes, and then if the 
~~ ' 
4V JULY c.uo;y Ut:tU Ll,.f '-""'Y W.LL.>. <if:;K. LOr ~~. cu~ J. 

21 it could become kind of confusing. 

22 MR. SPECCHIO: He can talk about No. 21 all you 

--z::J warn; • I UU Cd.Il even Oil!UW L J. LU UeL --=--say, """'Hre 

24 similar. 

25 MR. GAMMICK: That is what I plan on doing. 

l/U~) 3"L. 
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"' 1 THE COURT: When you have the demonstrative ~· 

~ 2 Pl' -;:,:; - 3 MR. GAMMICK: Definitely don't want to confuse ... -
4 them at all. 

5 MR S 1• n~r,., Yrm ,...,.,., ,...,.,.,.r it- ,,~ •.• ~ ... ,., 

6 him as to why there are two now. Let him -- he doesn't need 

7 5, he needs 21. Tnmorrow she needs 5 and not 21. You can 

H rl "'"n it- nn wit-h .,.; -1-h=~ ~~~ ~<' +-J..~w T 4 .... 1-h~ ,J, ; ' 
J 

9 cleaner that way. 

10 THE COURT: Now, I have got your stipulation. 

1 1 T h~u= ~~i- -" ' -~· "'" -~, -, . ' 
J r -~ 

, .. ~--==> 

12 a pattern instruction from the civil pattern book. 

13 I'll have to canvass Mr. Vanisi. We'll do that 

1 A ,.t- i-J..o o,.,,-1 d' J. ,_;_ ~ ..... .&~ T" .... -' .. J I -' ·~.z . 

15 We'll put it on the record, and then you can do it tomorrow. 

16 MR. STANTON; What time are you going to break? 
,.., 

mu~ - ~A .. ~ . i ..;,uv • 

18 MR. STANTON: What time do you want to break? 

19 THE COURT: I was thinking of breaking at 5:00. 
~n .. . ,_ 
~v "'~" '"''"''-""' mv~~ uu yuu ue1. vo= r 

21 MR. GAMMICK: I'm going to be talking to him 

22 for a little while about evidence and stuff. I think by the 

,;.;) 1.. .J.llLO:: ...... , y 
'"'' ""WITr 

LV oe ~ne Las~ r, 

24 would be my guess. 

25 THE COURT: Let's finish up with him and then. 

l IU<::) .. u.~ 
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"' l we'll break, do the stipulation on the record. I'll send ~· 

~ 2 th<> ~11rv hnmA. 
::,:; - 3 MR. GAMMICK: Did you want to put the DNA up ... 
"' 

4 today? 

" MR l• fo1a •·•~n I l- h;,ua t-; mo 

6 MR. SPECCHIO: 10:00 tomorrow? 

7 Tlw. C:CJUR'T': I haven't looked at the calendar. 

" T t-h<~v 1n.nn +-~~~~~~-.. 

9 (Whereupcn, the following proceedings were held 
in open court, in the presence of the jury.) 

10 

. ' ·~ ~~ .~, . ' ~." ~- ~- . I 

12 Your Honor. 

13 THE COURT: Based upon the bench discussion and 

' ' ... .. . ' ·' . ' 'L J ·' ·' .... .,. 

15 (Exhibit No. 21 admitted. l 

16 BY MR. GAMMICK: 

-~ - . ~- " '>< '"'" ~v .L'-""" "V· «-.Lt 11layuc we '-<>11 ""'"-"" 
18 for just a moment. The hatchet, during the course of" your 

19 investigation, were you able to determine the source of 

--z:u ~ u1. '-""' Ha u.::ru:n:. ( 

21 THE COURT: Exhibit No.? 

22 THE WITNESS: Yes, sir. 

--z::r ~ c; --rouwere rei t:O X 

24 No. 21? 

25 MR. GAMMICK: 21, yes, Your Honor. 

\ IUZ) 
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"' 1 BY MR. GAMMICK: ~-

~ 2 0 And let me s:'1ow vou wh,.t· 1 " hP<>n ' , "" 
;:,:; - 3 No. 5. Does that appear to be at least the same type of ... 
w 

4 hatchet? 

" ll. Y <> <>. "'i r i t- rl'"="" 

6 Q And where was No. 21, the actual weapon, 

7 pnrr:hi'lsed with respect -- referring to No. 5? 

Q " ...... m~, -'"'· c+ 

9 Q In this case, were there two hatchets involved 

10 in the case itself in the investigation? 
, , 

~ ~- L •. , __ , 
-y ·-.· ·~ .... 

12 our own later? 

13 Q That's where I'm headed. 

1 A "" "V. 

. 

15 Q So that hatchet was purchased by police 

16 officer"' later on during the inve:;;tigation? 

·~ ~ . '· 1 1 
~ -'""-'"'V-'-UL.C..L_y. 

18 Q And 1 'm reterring to Exhibit No. 5. 

19 A Yes. 

L:U >< HI" uue Lua~ ::;~.1.1.1. Ha,; 1;:ne .L on 

21 it. 

22 A Correct. 

-z::::> <,J l'JO. L.J. ~s c.ne one you a<;;L ~n me 

24 residence? 
-

25 A Yes, sir. 

("/0£) j£ 
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"' 1 Q At your feet? ~· 

~ 2 A Yes, sir. 
;:,:; - 3 Q What did you do with respect to No. 21 once you ... ... 

4 went in and saw it lying there on the floor? 

5 A ActuAllv left it and rlirln't- +-nn.-.h it-

6 Q Why is that? 

7 A We don't normally have the detectives, at least 

B in t-hF! Reno Po.Lic,::, D"'n" ICC> l l <>l"'i- rm r '"'""' "'"' .. >. 00<> 

9 have trained crime lab personnel who will come out at our 

10 request, and they are trained more in the pho::ography and 

11 r"'nll ~,-.H rm "nrl -' >ni nn n-F f-h<> -"'-~-' ~, 

12 Q Is that FIS personnel? 

13 A Yes. 

1 l1 () ;,... . ' """t-; "=-"'~=~""> 
J 

15 A Yes. 

16 Q Did you call FIS then when you saw the hatchet 

1'7 1 ~"' .,.,~ ~~ .-;.,~ ~· •n ... .., 
-~ 

. , , . 

10 A Not at Lho.L puinL. Sub:;equently they did come 

19 out and collect it. 

~n " "· • .._..>T~,, , 

"' ., .z~~ ~ ~ ~~~~"''"' 
.,,...,., yuu .,..,.._ ... 

21 initially called that you were told that Sergeant Sullivan 

22 had been shot. During the day of the 13th, Tuesday, was 

-- . 
~ '"""''" a" c.v uvn uc. ' rr 

24 A Yes. 

25 Q And was that pursuant or after an autopsy by 

""'v"'-"' •u•~ \ I U') 

AA03343
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"' 1 Dr. Ellen Clark? ~· 

~ 2 A ~ I first.~....t.h<> ....:r. d.i..-l· . ' 
;:,:; - 3 any evidence of gunshot ~rounds. I know sometimes the ... 
Ul 

4 initial information, especially through the radio .and 

5 thrr.nr1h the> ...:te.l no.t-t- inN _± _±" 
_, 

. ' .L 
-~ ., 

6 always absolutely accurate. 

7 All I could see was obvious blud::Jeoning and 

8 hlnnr "· h,-, ~ .... _, ,, ... .. <> ·~~v ~~ ~-.~ w•a<.. 

9 a gunshot wound could certainly be there. 

10 But through the autopsy, we were able to find 

11 _, 
- ·~ , . 

12 Q So you weren't looking for a gun come Tuesday 

13 night? 

..l.d. 71 

15 Q With respect to the death of Sergeant 

16 Sullivan -- we' 11 talk about another gun here in a minute. 
1'7 ~ -' .. 

~-~· 

18 Q You were looking for some type of instrument 

19 that would create those wounds? 
'">I"> 
~~ .n ~"'"' tnr . 

21 Q I believe I asked you, you didn't call FIS at 

22 that time? 

~_, fi "u-'- Slr, nor; "~'>LV. 

24 Q And why not? 

25 A There wasn't any hurry on my part since I was 

[702) ~-~ ~-~~ 

.LJUU./514) 
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"' 1 there and I could see that nothing would happen to the ~· 

~ 2 h=>t-,-.h >+ from ·then on As wP ''· ,.,; 1-h 1-h~ I<> >± 
;:,:; • - 3 the house, they made some statements that we certainly would ... .,., 

4 be interested in getting a formal statement from them. So 

') t-hPV ~ 1-~ -F~ ll '"''"' ,-,no ,-,i= t-ho . ' .-1 • •> 

6 station for those formal interviews while I stayed there 

7 with the hatchet. 

A l\1 ·' "" .. .,. ... .,_ ·"· -• , .&. 

•:t -~~~, ~ ~~.-~~ 

9 Well, whose hatchet was it? And they said it belonged to 

10 Pe, a person who had been staying there. 

11 T _, _, 
·~~~~ "~~ d..l!.Y . ~~--~ .!.U 1..11<= 

12 house that belonged to Pe. They showed me a red or what I 

13 call a wine-colored jacket in an entryway, or a hallway, 

1 A . , ' 
•:t ·~~ ~ " . ~·~ " .,_ ".JUl.. V.L C.I1C 

15 jacket were some cream-colored gloves. They said those were 

16 his gloves also. 

,~ 

~ 

"' .wo::1.. "'"' "uvw yvu wua1.. ·" lllaL"JQ:lQ 

18 me, counsel -- 23-A and -B and ask if you recognize the 

19 items depicted in those photographs. 

LU '"' re::;. Tna"C'S 1:.ne ;c. ana ~.!.VV"'<> "(.fiat: W~_J.l'l_ 

21 the short hallway near the bathroom. 

22 MR. GAMMICK: Move for admittance of 23-A and 

L...J -o, IUUL .. 
24 MR. SPECCHIO: I think they are in, Judge. But 

25 . I'm willing to stipulate again to let them in . 

(702) 32_ v~vO .. . 

.L.IDCU3146 
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"' 1 THE COURT: 23-A and 23-B are achnitted --~· 

~ 2 MR \. (lbnr 
;:,:; - 3 THE ... COURT: -- now. 
-.... 

4 [Exhibit No. 23-A and 23-B admitted.) 

5 BY MR . 

6 Q Let me show you what's been marked as Item 

7 No. 11 Fmd ask if you recognize that. 

R " v,., ,; '"' ' .. " -'· -~ • 
J -·- "" LC 

9 talking about that's in the photos. 

10 Q This was in the house at 1098 South Rock or 
1 1 ·'· n. . , ... . .. 

~~~ " ~ ... 
12 A Yes, sir. 

13 MR. GAMMICK: Move for No. 11, Your Honor. 

1A '"" .. '"'"'"'' '- uv"'r vUU~"'· 

15 THE COURT: Any time you want to, Mr. Specchio. 

16 Does that mean you are stipulating? 
,., ,.ll,. ! ; I"'"', ma cull. 

18 'l'HE COURT: Or stipulating? 

19 MR. SPECCHIO: Judge, Your Honor, yes. 
~A 

~v "u . .L .L aCiffil u:ea. 1 

21 MR. SPECCHIO: You know, Judge, I got to say, 

22 it's hot in here. You kr.ow that? 

.C.J T.ti~ . : I Cl<JL<:<<:i • l'our some water. 

24 MR. SPECCHIO: Then I'll have to go to the 

25 little room, and you know. One thing leads to another. 

. 
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"' 1 ~· THE COURT: Do you want a stretch break? 

~ 2 MR...S: ~. r'rm 1 rl wt=>? 
;:,:; - 3 THE COURT: Ladies and gentlemen of the jury, ... 
ro 

4 if you'd like to stand and stretch for a minute, please feel 

" f rAA h-; ,-lr; <:r. 

6 Ladies and gentlemen of the jury, do any of you 

7 need any fresh water? Let's be seated and proceed. 

Q MD Cl ~L ... ~ . "· :t ., 
9 THE COURT: You are welcome. 

10 You may continue. 

" .. ~ ..-;- yvu, -'V'-<.&. .. 
12 BY MR. GAMMICK: 

13 Q You mentioned some tan gloves sticking out of 

' . +-L ~ T . 
J ·- ••• <>uv• yvu """' <.. " ~"''"' uoa.L ~~ a<> .&. ~ 

15 No. 25 and ask if you recognize those items. 

16 A Yes. Those are the gloves. 
. ~ 
.L \G were W.LLn LHe "'""'" ., 
18 No. 11 at 109t! Rock? 

19 A Yes. 

Ll) <'JJ;<;. - '; .L move :cor u OI Ulat: 

21 exhibit, Your Honor. 

22 THE COURT: 25. Mr . Specchio, any objection? 

L.:l I"JK. ~ l: No Obj tour :. 

24 THE COURT: Achnitted. 

25 (Exhibit No. 25 admitted.) 

{702) 
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"' 1 BY MR. GAMMICK: ~· 

]_ 2 0 ..NmL i£_ T roan .di .,, .=L 

;,; ~ ~ "¥f ~·~ - 3 then we' 11 come back to this scene. ... 
..0 

As to Items 11, 25 and 
4 21, the jack.et, the gloves and the hatchet, did you 

3 ult_im"'t >1" r-">11 ~-± --'" "' •¥ .. 
6 A Yes, sir. 

7 Q And were those items collected? 
_a " v. _±_]. -, --.1 .. ~~=· 

9 Q Now, as the case agent, does that end your 

10 involvement with those i terns? 

1 1 ·-· 
12 Q Who makes the request for any type of lab or 

13 laboratory examinations to be done of evidence? 

-Dl " n1. ···- --- ,, .,, __ 
J. c. u"' ..."':-_:':'- '-"'" or 

15 verbal or a combination of all lab requests. 

16 Q And as to these items that we have before us 
_1_2 

,,_.,I _ _., J "''-'""' '- f <-U<: ana L.H., na· ala you mr>k<> 

18 such request that tests be made for blood and then further 

19 type that blood? 

-"-" -- ,-,. .L ·m ;:;u.n:< l ~ maae ~ "'":her~ 

21 agent detective with my sanctioning did, yes. 

22 Q What is a staffing? 

~¥ h. ;;;"Ca~ is a~ ing. We~ the ternt__g 

24 couple of ways. But with the crime lab and District 

25 Attorney's Office, we have a staffing or a meeting of all 

::; 
"'''" RU.H. REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 agencies that will be involved in the case, usually prior to ~-

~ 2 the .... >1 t-o"-1-ina....o£. ;onv i 1-<>ms 1-h;l"l-. h<>vA~ 
;:,:; - 3 we can discuss what we have, what's available, what kind of U1 

"' 
4 tests we can run on them without damaging prior to another 

5 test t-hin.-." lik<> th;o,r 

6 Q Were staffings held later on in -:::his case? 

7 A Yes .. 

H () 
ltn r'Q '"' ' '"' ... , ' ... -~ '""'· -~ 

J " 
9 A Yes, they were. 

10 Q As a result of those staffings, whether by you 

1 1 . ' 1 ,H-1-. .. , 
J .- -~~ "~L= L" 0 LV L.<=<>L 

12 these various items? 

13 A Yes, sir. 

1 " 
,.., 11 ..., _,;_. ' X yvu =•v • 1 .. ~•~ 

15 completed? 

16 A Yes, sir. 
.. 

1"7 ~ ~ 

"' nv J:-'~4~ VL X J.. >L .LVL as cne case 

18 dSJE:lnts, were you also familiar with any type of evidence 

19 that may have existed on Sergeant Sullivan's vehicle? 

"" was wnaL t:O De -v ,., """', ., .. .~. . 
·~ 

21 spatter evidence. 

22 Q Did you request that some samples be taken from 

'--' LUCH .. V LV d.LSO D€ Lbo LclQ"f 

24 A Yes, sir. 

25 Q As far as ycu know, was that campleted? 

::; ·=· ( I U2) .;~..:: ::>-o560 
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"' 1 A Yes, sir. ~-

~ 2 Q Now, I'll_iump back to 1098...Rock. Rrmlevard 
;:,:; - 3 earlv inrr hours -- or correction - evening hours of U1 -

4 January 13th, 1998. 

5 A Yes sir. 

6 Q After you had discovered the jacket and gloves, 

7 what did you do? 

8 A Sinr.P we h .-lnlt- j',-,,n-' t-h;., p., r.r o~~ .... 

9 knew we were missing a weapon, and certainly we considered 

10 him a very dangerous individual, we thought he may in fact 

11 r-,.-,m,. h,.,-.J,. t-eo t-h"'t- '"'"'"; T.l. ' " . ' , , 

12 once the folks had left to go down to the police department 

13 to give the formal statement. 

14 Mu""' 1 f ....and. ~~~ ,,_, 1 ,..,..,, 

15 stayed inside and some officers in the outside. That was 

16 being done at other locations in the city. But at that 

17 -~·~,,~~ ~~~;..o. L ~ ·' ~ ... '' ~··~ 

18 surveillances. 

19 Q I asked you a few minutes ago if you were 
'){'l 1 _,_, 

~-. .,. ·- ~ .,~ .. ~~ ~~ --. '-'""'-'- .LILJ uu 

21 Sergeant Sullivan. You responded no. 

22 A Correct. 

"" "' .. ~ ... ~ .!'~ ·- •01 l.UL c1. ':)Ul1; 

24 A Yes. We were looking for Sergeant Sullivan's 

25 gun. 

=· \IUL/ :)LJ 
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"' 1 Q And where did you believe at that time that gun 
~· 

~ 2 was? 
;:,:; - 3 A Based on the statements by the first person who U1 

"' 4 found him and Officer Carl Smith, the actual second person, 
5 we h<>lievf'rl thr>r h;, ·~' ' ' _, 

~"'"' yuu 

6 with some other items. 

7 Q So was that a reason for your extra ~aution in 
8 rh"' >r r>f ~<=<=< ' ·' ~ 

~~ ~ ~ L.lld.l.. L..UUC: a'- Lne 
9 stakeout? 

10 A Absolutely. 

11 () '"''·', .1 " "''- .cvO'oJf uJ.u yuu nav<:! a poiTCe 

12 radio with you? 

13 A Yes, I did. 

14 () " ... . 
.z~ .J.U ;cc WJ..<:.n tt:cn mro· 

15 the communications center? 

16 A Yes. I also had a cellular phone, and I used 
1 7 ..... , 
18 Q Over the radio did you monitor some type of 
19 calls later on that evening? 

"" ~ ... 
.l "' "' , " ·'"-'· • 

21 Q What type of calls were those? 

22 A They were armed robbery calls that were 
,.,.., 

• .J.W,J • was aG .v .!. >ri ;;;q rv-,-.,,.,..,.ina in 

24 Reno and Sparks. I had a Sparks police officer, more than 
25 one with me, and I could hear their radios. 

~~ . (702) 329 6560 
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"' 1 Specifically in the Reno armed robberies, I ~-

~ 2 hA;>rrl_il. lr.r,.t-i,-,,.-, of a vehirlP....:t.ha.t.. h"'rl h""'" ,-,-,l.,n ;onrl...±..h..m 
;:,:; - 3 one armed robbery after another. There were ::wo. And in U1 
w 

4 each of them, they have described a large, sometimes 

5 H;,w;, i i :.n 1- ,,..,., m" l A :.nrl '"'""' ·i fir~ 11" h~.-4 ~=nt-• _, .. ~ •+ 
"J 

6 he used a Glock brand pistol as the weapon in the armed 

7 robbery, which to me, it certainly sounded li:<e it was our 

R "<rimf> "'" '·'"~ '-'~ ~ ,,.; . ' 
-.It:" -!:' -· 

9 Q What was your reaction to monitoring these 

10 types of calls? 

1 1 " n _, 
·' ·' . ., 

·~ vu auu. . ., '-""' 

12 locations that they were giving us, I knew he was not 

13 actually that far from my address or out of the Reno area at 

1A ">.ll u. • _, ' . ...:._ 
t:" • 

15 So we contir.ued the surveillance. I called 

16 dispatch after hearing tl:ose and said, special attention, 

1'7 
"'" ·+ _,.,' ' . , 

-~ ~~+ ++~~ v~ Q.l''-' 

18 it's going to be very dangerous. And I told them to pay 

19 particular attention to c Toyota Camry that I had heard 
~n ..... j Ll<> L •· LU LH .. -'-' as 

21 because it sounded to me like he had taken that car. 

22 I knew from the area, he was very comfortable 

£.C) .Lll w•a L area w""'""' -cne car was nu. J • :::;o we "'"'" t.ne 

24 surveillances and waited to see if he would return to any of 

25 those residences. 

m>v Al.il\ •~• [702) ... ~ .... v ... vv 
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"' l Q Let's say that those string of three crimes, ~-

~ 2 ·1 inn of the car and the two . ' "'"' -' in 
;:,:; -U1 

3 the vicinity of 10:15 to 10:35 at night, Tuesday night. Was _,. 
4 there any other activity that you either saw or monitored 

5 with to thP "ftAr r h!'!t? ; 

6 A No. 

7 Q And on the 13th on to the 14t.h, Romethi..ng did 

f! . i ·"' th;,t ·? 

9 A That is correct. 

10 Q We will get to that in a minute. Did there 

1 1 r,;m<> " tim<> th,.t- ,.~., -''-' .11 t."'TC' ', , "'·' ,, ~-. 
12 then? 

13 A Yes. ·After we had not heard of any further 

1 ,j rrimo" "' w"" 
_, 

~- ... '"' '~ •• .. ... . ... .. -.z ·.z .. _, 

15 we decided I think, and I'm just guessing, I think 1:00 or 

16 1:30, we finally had the crime lab people come into the 

1'7 ~~~<~ ... cL ~ ~· '· "' 1 ' 
. 

o~VJ:-' ~u~ uvwu 

18 low, do Lhelr collecting and photography as quickly, as 

19 quietly as possible. 

~n " "~ L UU 0 ll<U.U ;)'O'C<J.L-11 V.I. I..UC ~ .. ~~~~ 

21 residence to get them out, and actually we kept the 

22 surveillance going, although I left as soon as FIS did. But 
~~ ..... 

""'"'-"' V"'- -== "' -:t Ull Llle L """IIT 

24 case he did come back. 

25 Q By that time of the night, did you have all of 

·~~ \ /UL} .;!L 
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"' 1 the identifying information that you needed on your suspect ~· 

~ 2 to an a :? 
;:,:; - 3 A We got the arrest warrant the next -- well, U1 
U1 

4 several hours later. But as I recall, by then .we did have 

5 -'- to i rl<>nt:ifv him 

6 Q And what is an arrest warrant? l'lhat process do 

7 you go through? 

8 n W<> hm<> cmi- ~~ ~.;:-1'~.-l· ,H + -~ ~ _, .. , ... 
J 

9 all of our probable cause to believe that a certain person 

10 in the case, the defendant, has committed whichever crimes 

11 WP .-l= 1 ~ -~ ; +-J. -~ ~ 

c.v ~c~~cv"' 

12 he committed the crime, that the crime occurred in Reno, and 

13 then we present that to the judge. 

1 " 
,..., 

"'' .. • ...I.....:. 
~·· ~ "'""'- ._ ...... ' 

15 A Yes, it was. 

16 Q Arid what did you do with that information 

1"7 ' ... "· .. . ., ·- -· uau '-"""'" Lr 

18 A We immediately broadcast that to all local 

19 agencies, but we also put it on the national crime computer 
..,,. -• 

-~ C.HO.L QH.)' UL ... LL,._ ... _. O..HQL HIO.Y <..;UIB!o' .lll ,,_ w.L"Cn -cne 

21 suspect at least has a running chance, knowing that he's 

22 armed and dangerous and wanted in the State of Nevada. 

~~ \,/ L<tXL uay 1 .L'O"Cn, .L::>::.o, we 

24 left off, did you receive some information as a result of 

25 broadcasting that nationally or putting it on the computer 

mo.v.Hl.JJi. ( /UZ) --~ 
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"' 1 system? ~-

~ 2 A Yes We were con -' hu • ~+- i """' n-f 
;:,:; - 3 the Salt Lake County Sheriff's office. U1 .,., 

4 Q Do you recall what time of the morning that 

'i Wi'ls? 

6 A I think it was later on into the afternoon, 

7 early evening. T 'm thinking 5:00ish on the 14th. 

A n n~ "~" 1-. ~ ~ "- .. -~: n . ·' " . ' 

9 the mileage is, rough mileage is between Reno and Salt Lake 

10 City? 

1 1 ~ T 1- ,_ 
.... ' ,_ ·"'· -··- - ~~~ . ' . '3'= _,VV ' . 

12 Q 500, 550? 

13 A Somewhere in there, yes. 

1 ~ ,... "· ,_ .. ,_ .... ., -• •- ~ . .. 
~ -.r .l J:f VQ~~ ~~~ 

15 City, would that have given someone sufficient time from the 

16 last anned robbery to drive to Salt Lake City from Reno? 

·~ ~ ... - .. 
~ nVL~ ~HQU 

-~ Y"""'· 
18 Q What did you do as a result ot the telephone 

19 call you received from Salt Lake City? 
~ 

<.U " t'lY"'"'.L.L auu ~~ 1lld.U"' 

21 arrangements to travel to Salt Lake City, and we caught a 

22 flight out as soon as possible. 

----z;y '..! rou·re on c.ne al ~. 5a.l t LaKe 

24 City. Did you receive some additional information. 

25 A Yes. Not long after -- in fact, I don't think 

·~· ~· ""'"'"" ("/ U2) 32... VJVV 
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"' 1 we had left the runway. But we carry pagers. At that time ~-

]_ 2 _1:J"l§Y_ were aloha ~ _And_ Wf'> ...nnf:_ _a. _±}, d.d-
;,; - .:l Mr. Vanisi is in custody at the Salt Lake County Sheriff's U1 -.... 

4 office. 

5 0 Did--= """' __!:n __sa 1 t- T ·"' 1 __c_i L2 . 
6 A Yes, we did. 

7 0 And di.d you meet with detectives there? 

_jl_ "A v"'"" --""" .-1 ; .-1 t- ~ ~· H ---• U •VV ~~ 

9 9:00 a.m. 

10 Q Was Detectives Keith Stevens from Salt Lake 

11 cv rm<> r.f H· ,, . 1 .~ .. -
12 A Yes, sir. 

13 Q After you met with the detectives in Salt Lake 

.lA. ....c:i..bz. ..on. t- h.a.±:_ ...±.=L d.i.-' . .z n~uv • 

15 A Yes. 

16 Q And did you bring some items with you? 
_l1_ 1l. v' ,;_ .... , ·' 

-, O<V ~~-

18 Q A fingerprint master card for Mr. Vanisi? 

19 A Yes, sir. 

....2.0. 
~ ~~~ :~-~ ~...._..._..,._ wnaL -~··~~ Ll..'='Im> ~~ 

21 bring back with you? 

22 A Where·they had actually found the stolen Toyota 
,., .. __ -,., .CU vu.c<.. .!.octKe near one~ n~s reJ.~'_!l_ 

24 homes. They had impounded that. 

25 So we went with them, and we searched the 

.. ..,.~ ·-- {IUZ) -- -
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"' 1 vehicle, ~· actually another detective from Reno and I, and we 

~ 2 took ....th§;_ i terns out of the vehi..cle. 
;:,:; - 3 They also released the clothing that Mr. Vanisi U1 
ro 

4 was orrested in. We brought that back. And I believe I 

5 11"" h~~v <;nmP •i ""'"' nf rh<> ;o; 1 ~ +-h~t- f-h~· } .4 +--' --
6 but they hadn't even developed yet. 

7 Q Let mP. show you photograph 32-B, ask if you 

8 1i "" i-h~+-

9 A Yes, sir. That's a photo of the Toyota within 

10 the evidence section at Washoe -- I'm sorry-- Salt Lake 

1 1 -
12 Q That is the vehicle you searched when you were 

13 up there? 

1.1 ...li. v. 

15 Q I believe you stated you brought back some 

16 clothing? 

,..., 
7\ " . ' ~Q, ~~~. 

18 Q Let me show you what' s been marked as 29-A and 

19 -B and ask if you recognize those items. 

~~ 
~v n l'-'"· .llld.O. '"' L.llt: c;.Lv we . .,. ana 

21 they told us this is the clothing that Mr. Vanisi had on at 

22 the time of his arrest. 

,..., >< ~·u= •'- LO LnaL C.lOI we naa 

24 discussed as the case agent your requests to have certain 

25 tests done at the FIS, at the forensic laboratory. Did you 

(702) ::!2 
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"' 1 also request examination and tests be conducted on some ~-

~ 2 ;,rt-i<"'l<>o, of that ,-.lnt-J-,i ,? 
;:,:; - 3 A Yes, sir. U1 
..0 

Jj Q And was that completed? 

5 ll yp.o, .,;,. 

6 MR. GAMMICK: Your Honor, I move for 29-A and 

7 -B, please. 

R 'I'UI:' ~ -·-~ . ' .. , .. 
9 MR. SPECCHIO: No objection, Your Honor. 

10 THE COURT: 29-A and 29-B are adoitted. 

1 1 " -~' ·' '' ''*~* ~ "V" • £.::7 -E"o. ClllU <- ;r-r:;o ClUlll.L } 

12 BY MR. GAMMICK: 

13 Q Did you also bring back a fiream? 

1 A " "· co<_ ., ---, .. _ '-'"-'-'' 
15 MR. GAMMICK: Your Honor, I might indicate at 

16 this time that we do have this firearm No. 15-A that we have 
,., 

' ·--· C.ll.LV' -- '"""' l.llcll. l.I !., Wllll."' l S a 

18 safety device to insure that the weapon is inoperable, the 

19 white tie. 

~n 

<.v in~ l • tu.l r1gnt. l.t ~ adrnit-1"Pri 

21 Mr. Gammick, 

22 BY MR. GAMMICK: 

"-.0 '2 IJla you nave a l wt tn you, .. ueu you 

24 went to Salt Lake City, of Sergeant Sullivan's firearm? 

25 A Yes, sir, I did. ----·---·-

::; 
·~--~ (702) )60 
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"' 1 Q ~· And when you arrived at Salt Lake City, did you 

~ 2 that serial m -'- wi.t.h.....t.he. "'<"' ri "'1 -L <""">f' +-~-== 
;:,:; -- 3 you have in your hand now? 
"' "' 

4 A Yes, sir, 

5 0 Te< t-h;,t- n 0::nl 1 ; TT~~ I ~ .~ 

6 A Yes, sir, it is. 

7 Q I"Jirl you also bring back some other items that 

R W"PrP n" •t- n-F t-h~t-

9 A Yes, sir. 

10 Q Let me show you what's been marked as Exhibits 

1 1 1 <; -R -r ·-' _,-., ·-' "1 ' "' 
-~ _, _, 

J :t"" "au~ ~V LVVn LU 

12 the envelope -- ask if you recognize those items. 

13 A Yes, sir, I do. 

1.!1 ,.., •. ,. .. 
·' .... 1. .<0. ' .. .J ·~ "' ···- .. 

15 you retrieved it in Salt Lake City? 

16 A Yes. 
,.., 

·~ ~ 

>"ll'. .c '-' ~•JV c J.UL ., • .._. CU1U -u, 

18 Your Honor. 

19 THE COURT: _!\.ny objection? 
~n 

"u-'- .c u.vu 1: nave any. .l ~v L"ll'. • "'• ... 
21 we did this once already. 

22 THE COURT: A was admitted. 

L.J NOW we·.L.L aCl!IU.1: .L::>-n, l!:l-C ana 

24 (Exhibit Nos. 15-B, 15-C and 15-D admitted.) 

25 BY MR. GAMMICK: 

::; -•• •~• -··H•nv (702) 32 
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"' 1 Q After you came back from Salt Lake City, do you ~-

~ 2 ·~ll when n ..Bull i u" n I " f'm"l p r" 1 w.a..s2. T + ~ 

;:,:; J 

- 3 to, there lS a calendar here right behind this map. "' -
4 A I believe it would be Friday, the 16th. 

s n D i rl trnn m" L i ~ t-~ +-1-o~+- F, ,, ? 

6 A No, sir, I didn't. 

7 Q Why not? 

R 11 T ·' r4 -· _,, -<= 
-~· ~ .. ~ '-""' 

9 residents at 1098 Rock Boulevard, the address we were at 

10 earlier. They said they had found something in their home 
1 1 i-} .... t-1- -1., ... ,, 

-.I ~ -~- >-=+ ''- '-V VUL .I.UV -~ ll...LUU. 

12 Q And did you respond to 1098 Rock? 

13 A Yes, sir, I did. 

1Ll ,., n 
~ .... ··- ... 

15 A - Yes. 

16 Q And did you find something else of evidentiary 
,., • 1 .n 

-~+=• 

18 A Yes, sir. 

19 Q Let me show you what's been marked photographs 
~n 

~v ~~ Qau £u auu ct::>.J<. .L.l~ '. 
21 A Yes, sir. 

22 Q Are those true and accurate 
-

depictions of what 

<....> yuu. 

24 A Yes. That's the picture just the way I found 

25 it berore we recovered it, and then we opened the bag and 

:; 
"'" v fill~ •• , .. ,.., (702) --~ 
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"' 1 took another photo of the items inside the bag that we ~· were 
~ _2 =in.cL 
;:,:; - 3 MR. GAMMICK: Your Honor, I move for 22 and 26, "' "' 

4 please. 

...5. 'l'Ut:' 
·-·J J " 

6 MR. SPECCHIO: No objection, Your Honor. 

7 THE COURT: 22 is aclmitt"'<.! and 26 is admitted. 
fl " ,~ .,v. "-"- ctllU LO dWIU.I..I....U.] 

9 BY MR. GAMMICK: 

10 Q Let me hand you "' box that's been marked as 
1 1 T. 

••~• ~v ~ ""'" yvu v.J ....': .LOOK J.n and~ it 

12 you recognize the items contained. 

13 A Yes, sir, I do. 

--"'-A 

"' t..HO: ~ lLt!.IUS CO tne wnJ.te 

15 plastic bags that you seized at 1098 South Rock Boulevard, 

16 Apartment A, on the 16th? 

1.."l. 
~· 

,.,_ IeS 1 SlL 1 l1:: l!>. 

18 Q Were you able to identify the weapon belt and 

19 the equipment that is inside? 

L.V }l. res,~ 

21 Q Is that Sergeant Sullivan's equipment? 

22 A Yes, it is. His name is actually engraved on 

L..J v~"~ OI ~ J.1 or __v;:i,1::tl_ a Dyn?"""' 1 rtbe l e r type lahP.l -=. 

24 some of the others. 

25 MR. GAMMICK: Your Honor, I move for 16 and 

NF.\T~n~ REPORTERS (702) 329 6560 
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"' 1 contents be admitted. ~· 

~ 2 ...THE. AmL ~' -; r>n? 
;:,:; -"' 3 MR. SPECCHIO: 
w 

No objection, Your Honor. 

4 THE COURT: Exhibit 16 is admitted. 

5 _1Exb.ih; t- 1\T,-, 1 f'. =:lm.i -~ ,.., ' 

6 THE COURT: That doesn't include 16-A or -B, 

7 does it? 

1:1 MR "'' ' -' . -'· ... 
~.. ~-.~ .. 

9 I'll do those now. 

10 THE COURT: Those have been marked separately. 

1 1 M1> 

" u~~~. 

12 BY MR. GAMMICK: 

13 Q I show you Items 16-A and 16 B. Were these two 
..L:1. ,.,,o +-> ; ,.]...., """'--. ·~ ~uU.L ¥YC.L.C ¥YLL11 

15 Sergeant Sullivan's name that were in that bag? 

16 A Yes, they were. It says Sullivan on the radio, 
1'7 _, .. ,_ 

"' -··- ·--.. - "''-' o'eu <:ne cone o:t t:ne 

18 flashlight, Sullivan. 

19 MR. GAMMICK: Your Honor, I move for admission 

'"' £ -- V.O. >JULU .._ '-="" LOU, 

21 MR. SPECCHIO: Didn't we do those already? 

22 THE COURT: We marked them previously. 

~~ L'.IL'C, u< l: 1. ~no objF!r.t."Lon. 

24 THE COURT: 16-A and 16-B are admitted. 

25 (Exhibit No. 16-A and 16-B admitted.) 

- ··~·~ (702} '%0 
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"' 1 MR. GAMMICK: May I remove these items just in ~-

]_ 2 front of the ...iw:Y......to nnh li..sb......t:.hem2 T d. c.!± .. "'"'-;,; - 3 them around or anything but just to show them what is in the "' .,. 
4 box? 

5 TH~ Yo<> 

6 BY MR. GAMMICK: 

7 Q Ar.tually I see numerous white plastic bags. 
__[ Were ....t.h<>«P "11 wi 1-h..i ~\- ., 

~ .. ~ ~~·-. 
9 A Yes. 

10 Q We have this would be an officer's duty belt? 

11 ,.. v. . ' -' 

12 Q Isn't there a buckle or something that goes on 

13 this? 

.lA. " nL _,;_ .. ~ .. ~ ~ '""'..:2 -.ua '- "' "" • 

15 Q And was that found at the scene where Sergeant 
16 Sullivan was killed? 

.l.2 v. ·--, -~~-

18 Q Are these belts with the buckle system pretty 

19 strong? 

....2.n . o<cour """-'-r \.11~ ctH:! • 

21 Q Have you been involved wearing this type of 

22 equipment yourself over the last 15 years? 
')-;) -- .. l"JV.L'=' \.Hctll L . Cl ~~ .. '-'-~ sir. 
24 Q I notice that there is some -- let me ask you 

25 this first. We have already talked about laboratory 

"' nwvfll/J-1. ·-K~ {702) iS60 · 

:LJUU_!_-1 lb4 
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~ 903 

"' 1 
~- requests and having things done on several items now. Did 

~ 2 YOU alSO rPffilPSt that t-hooo i_ teTTIB h,-,. 1-., ·H --;:,:; -~ 

5 Cou..o ,ty r:ri m<> laboratory? -"' Ul 

4 A Yes, sir. 

5 0 Anrl for i ~~ -1-1--.~ _., 
~~·= 

6 white substance here. Are you familiar with that? 
7 A Yes, sir. That is the remnantD of the 
8 lninCI <- ,\... ,; '"""" wh' _,_ .._,_ ·' L 

-.z -~ -.. 
9 latent prints, fingerprints. 

10 Q Now, from your experience and training, would a 
11 1 "'""" "' 1 ~· -F< -· ., ~..- c•u~ .J:-:L '-JlC:Y 0~'-' 

12 gloves? 

13 A No, sir. 

14 li v~, " ri ; ' -'-" '- """ o..;or.. .LL l:.fll.S WdY. 

15 Did you have information that there was a hunt for a police 

16 officer Sunday evening? 

1 7 n . ' . , ... 
18 Q And did you have information who was involved 

19 in that? 

"" n . '1 "'-'--'- • 

21 Q And who was that? 

22 A I'm not good on the Tongan names. I believe 
')'> '-1- • _, 

" o:u1u -cne K, Mr. i <:i .• 

24 Q Also known as Teki? 

25 A Yes. 

" N!:.V}UIA ~.,n.t<.e> ( 702) 329 -65 60 
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~ 904 

"' 1 Q So at that time you had information that two ~-

~ 2 '1 "' inv<"llv.-.cl in +-h~+- ~ -·H _, 
' 

_, 
;:,:; ~ 

-"' 3 night? 
"' 

4 A Yes, sir. 

5 n '+- t-h ,,. ~· O.U:f ~v o..udL. you 
6 found or anyone else that worked with you or any evidence 
7 that you i'lre aware of during this entire invesllgation that 
B r.u·m l r4 i nrli ~<>+- t-1- -' 

~uau uu"' t" w= J.U'•v.._,rea ln the 
9 death of Sergeant George Sullivan? 

10 A Absolutely not. 

11 ~ 

.u1d... "' ---a= 1:ne ques· I uave 

12 at this time, Your Honor. Thank you. 

13 THE COURT: Cross-examination? 
_111 ~ 

'. l'li:1 y Wto ap]J.<. Your :·t 

15 THE COURT: Yes. 

16 (Whereupon, a bench conference was held among 
1"1 Court and counsel as follows:) 

18 MR. SPECCHIO: I don't want to start now. 
19 THE COURT: Do you have a lot for him? 
'~ 

pJI<.. ::>. y,,h I v 20 mi nnt-"'"' or a 

21 half hour. 

22 THE COURT: Okay. 
-~ - i•JI<.. :;p JT I don 'E want them to think ~t 

24 I'm going to keep them here that long. 

25 THE COURT: What is the status of your 

. "''""'-""' ·~·'"q (702) 329 6560 
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~ 905 

"' ~· 1 witnesses? 

~ 2 MR SF WP--'~= ~~114 
;:,:; . ., 
- 3 MR. GAMMICK: We're doing fine. "' -.... 

4 THE COORT: When is Dr. Clark going to be here? 
5 MR .:::;.,~ ' ' ~ .. ~, w"'"'"'· .... 
5 can notify her at any time. 

7 MR. STANTON: Right now, Judge, we're looking 
8 at "' litJclo .,,...,..,=,.. + '·' 

• '-ll"' ccu::;~,> was 
9 to be. We should have a pretty full -- your concern is 

10 advising the jury tomorrow? 

11 ;... ~ 

--~LL'-J ct.LL._.._ uJ.m tl. He is 
12 about DNA. He is a moderately lengthy witness. After that 
13 we have a series of witnesses involved in the robbery, or we 
14 ' .. . ' 

15 MR. GAMMICK: He is not very long. 
16 MR. STANTON; We have the robbery folks which 
1 7 ·~=~ 'i- ' -. '"' . ~ .L 

18 MR. SPECCHIO: We'll get done early tomorrow. 
19 THE COURT: Will we be able to have Dr. Clark 
?n ... .. ... ~ .. " 

"'"' L uuu"' so 'l'le can maKe that 

21 MR. SPECCHIO: Probably Tuesday morning they 
22 will probably start with ;1er, I think. 
,..,., 

'""'· '; we can do her '. 
24 THE COURT: I'm trying to think if we are going 
25 to take an extra long break so that I can have my 

. l'll!.VBI.l1\ ·~~~• l.C:: (702) "'!? >V 

2JUC!Jj 167 
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~ 906 

"' 1 
~· out-of-the-presence hearing with Dr. Clark. 

~ 2 MR "' ', ' _, 
;:,:; -. .... " ., . ., 
- 3 to take an hour. 
"' ro 

4 MR. SPECCHIO: At least. Yeah, about an hour, 
5 honr anrl a half' f'nr hlm ,..,. ... ·'- ~ .. - ,_ 

~UQ~ ~ '::I 

6 slide pretty easy. 

7 MR. GAMMICK: Right now finishing wlth 
B Mr rr t-, ·~~· ' VU vLV ,, wrt: l."'"'L or 1:ne 
9 witnesses, I'm anticipating Dr. Clark 1:30 early afternoon 

10 we'll be ready for her. 

11 ~ .... """II" we got the -.;.r..u"'"' 

12 of Jim tomorrow morning, we have Riolo, that is probably 
13 going to carry us over i~to the afternoon. 
1 d ~ ~· 

.l. UVll ~ J."C wJ..l.l oe tnat 
15 long, do you? 

16 THE COURT: You said ZO minutes. 
, ., 

u ,, ; : rtaJ.r nour, ~u with him 
18 Probably that long with Riolo. Maybe not that long with 
19 Riolo. I would think lunchtime we'd be done with these two 
..,,., 

""" ·~1"'· n.L ... ,.l. ... .,.,. ... u1ey '"' .~ be _tiE_ and down like inn 

21 MR. GAMMICK; I'm figuring Dr. Clark 1:30 at 
22 the earliest, depending if we carry over witnesses. 
A~ 

"'"' · re ge1:-u:ng down to kind of ~;,..,,.. hours 

24 now, and it is going to be pretty close. I'll tell the jury 
25 they will probably get off early tomorrow afternoon, and I 

::; Lo~y= <<:t (702) 329-6560 

2.1UCU316~ 
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on 

~ 907 

"' 1 
~-

~ 2 

would have to have Dr. Clark here at 1:00 so we can have our 

hearillg_ outside. t-h'"' 
;:,:; - 3 
"' ..0 

bring the jury back from lunch at 1:30. 

4 
Q And then we have probably about a full hour of 

5 wi ;,fh>r __±_hat- "''" -~ ' " '"~ 

6 MR. SPECCHIO: That is it. 

7 MR. STANTON: Then we will be luto Ellen if we 
8 can r:!'!. 11 hor "'·H 

• • .L Ill nere 
9 around the afternoon recess, little bit before that, we'll 

10 be getting to --

11 
.LL W"' are to brlng that 

12 Teki back, we'll bring him back after her. 

13 THE COURT: They are not resting yet. 
14 

,, "'"V e.Lse ao you uavc,. You have 
15 the Salt Lake guys. 

16 MR. GAMMICK: Tuesday morning. 
1'7 

. ; =" you to Dr r•l ~~1-

18 very long? 

19 MR. SPECCHIO: No, I don't think so. 
?r\ 

~""' • A.U r~. If ...J'21.l are, ...tllim. they_ 
21 won't get out early. 

22 MR. SPECCHIO: No, I don't think so. 
"~ 

,\ "'I"leL"· the fr> 1 nwi nrr i nrrci wer<'> h .. l rl 

24 -'-" u1-'t:rt court:, :in the presence of the jury. } 

25 THE COURT: Okay. Ladies and gentlemen of the 

2JUC!Jj 16'.! 
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~ 908 
1 "' ~- jury, we were just discussing the schedule for tomorrow so 

~ 2 
;:,:; 

that I could qive von somA inrli ,...,+; ~n '"" ··" ·~ ~ -c 

- 3 
...... ~s gr>in.g to be like tomo.::-row. 
"' 4 I do have an early'morning hearing, but I 

5 F<nf"irin"'t-"' thai-. WP Wi 11 he ;,hl + ... -• '· , ~ 
~ :t .v • v v C1 ,l(l, .:>U 

6 I'd ask that you be back at 10:00 a.m. ready to go. 

7 
I antir.i.pate that we will break for lunch 

8 
z:rorn 

9 12:00 to 1:30. Then you may get off early tomorrow 

lO afternoon. 

11 
we nave got 

12 some people coming from out of town to be witnesses, and 

13 we're not going to bring them in until after the holiday 

14 -' 
• .LVW 

15 afternoon is when you will get to go home. 

16 
I can guarantee you, you won't be here past 

l7 
Dtl 0 VUHU .:l;.jU Or 4:00. 

18 We'll work as diligently as we can. You might get a little 

19 bit long weekend. 

?() 
""' ........... no1: oe '-VUL ,_ on '. "' 

21 is a legal holiday, and so court will not be held on Monday. 

22 So you will have the three-day weekend, and 
?":I 

, • I' 11 ao 
24 over that in more detail with you tomorrow. But just so you 

25 can kind of make your schedules out. 

lq (702) 329-:-6560 
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on 

~ 
1 "' ~· 

~ 2 
;:,:; - j 

...... - 4 

5 

b 

7 

8 

;I 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

?1 

24 

25 

909 

Now, ladies and gentlemen, during this 

evening's recess.-. I waJ1t. vou to 

you nave L ved at all other breaks. It's your duty not 

to djscuss among yourselves or with anyone else any matter 

having to do with this ,..,..,., Tt- i o 

form or express any opinion with regard to the defendant's 

guilt or innocence until the case has been finally submiLted 

to you f'or riA<'i"i"n 

You may not look at, read, view, listen to any 

news media accounts regarding this case, and should any 

l:lliS 

case, you are to report it to the bailiff as soon as you 

return to the courthouse. 

excused at this time. 

(Whereupon, the following proceedings were held 
in open court, outside the presence of the 
~n I 

THE COURT: Audience will remain seated, 

please. Detective, you are excused until tomorrow morning 

THE WITNESS; Thank you, Your Honor. 

(Witness temporarily excused.) 

.. you nave .l:'.Lv.rided to me 

something entitled Stipulation. It purports to be a 

stipulation regarding Investigator William Stevenson's 

lS (702) --

2JUC!Jj 1 I 1 
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~ 910 
1 testimony. "' ~· 

~ 2 ~ VOU s.in "'rl t-hai:. M· _ ... , 
;:,:; - ::1 MR. SPECCHIO: Yes, Your Honor. ...... 

"' 4 THE COURT: And Mr. Garmnick? 

5 MR. v~ " . 

6 THE COURT: Mr. Vanisi, did you have an 
7 opportunity to discuss the entering of a stipulalion with 
8 vour '1? 

9 THE DEFENDANT: Yes, Your Honor.· 
lU THE COURT: And you saw the stipulation? 
11 'T'J..T"' ,.. L '='<> 1 1 Ull£. . . 
12 THE COURT: Did you discuss it with h" ? l.ffi. 

13 THE DEFENDANT: Yes, Your Honor. 
14 ....'~'.ttl;;' - yvu ""''"' auy Ul.Jj to his 
15 entering that stipulation? 

16 THE DEFENDANT: No objection, Your Honor. 
17 'T'U"' .. "VN I ror cne s has 
18 requested t..hat a jury instruction be read to the jury at the 
19 same time as the stipulation is entered and provided to the 
?n ~ 

T ,:;:.;..,;' ~ '~'v" "'"'ctCl:J.y wna1: you want me to __l!_2lY, but ...I. -' "J 

21 did pull out the Nevada pattern jury instructions for civil 
22 cases. This is Nevada pattern instruction 2.06. 
?; 

'"""' ~r ·~~ : : "If c.cv Q for the 
24 parties have stipulated to any fact you will regard that 
25 fact as being conclusively proved." And the stock 

., -·· ~s (702) 329 6560 
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on 

~ 911 

"' 1 ~· 

~ 2 

instruction is "as to the party or parties making the 

sti '"'" 1 "1-; rm " ...and T -L 

;:,:; LVe.Ly -...... 3 proven," 
w 

4 MR. SPECCHIO: Well, Your Honor, I would oppose 

5 

6 you can read the stipulation. If they don't understand it, 

7 I 'rn sure that somebody in closing argwnent will bring that 

8 

9 I just think highlighting an instruction to a 

10 jury before they are instructed is getting into dangerous 
1 1 

12 THE COURT: Do you have any objection to the 

13 instruction as I have provided it to you in the instructions 
14 

15 MR. SPECCHIO: No, I don't, Your Honor. 

16 THE COURT: Mr. Stanton, would that satisfy 
1 '7 

18 MR. STANTON: Yes, Your Honor. 

19 THE COURT: Okay. Well, he made the motion, 
..,~ 

• • j_ wasn ' t trying to vou. 
21 MR. GAMMICK: I understand, Your Honor. 

22 I believe we did include a stipulation 
~~ 

~~ .Lu"'-"'-'-''-'"l.on 1.n "ne stock jury in.,t-,-,,rt-i.ons we fnrni,.hArl 1-hA 

24 court. It's not in there? 

25 THE COURT: No. I looked for it this afternoon 

NEVADA REPORTERS (702) 329 6560 
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912 ~ 
1 after you gave me the stipulation, and it wasn't in the "' ones ~· 

~ 2 I received. That's whv ,,.;, did ....t.hi"' ...,,..,, "· '"" ;:,:; • 'w w~ 

- ~ tJHn ·~~ a difJ:I one by the time we settle instructions, ...... .,. 
4 that is fine. Otherwise this will be the one I'll give. 
5 MR. 'l'h"t- ; "' ,. . 
b THE COURT: Counsel, do you understand that the 
7 clerk will file the stipulation in and mark it as an exhibit 
8 nexL in line·~ T1- wi 11 ,-\- ~~ -1- -~ 

J J ".1, - ... ~ w.L.I..I. s..>e 

'j part of the permanent record of this case, and counsel has 
10 requested being able to read the stipulation into thA 
11 

12 MR. SPECCHIO: That's fine, Your Honor. 
13 MR. GAMMICK: That's fine, Your Honor. 
14 __THE. .,. -· .... . .. 

uao.. :fVU <-v ao·t 
15 MR. GAMMICK: That is fine, Your Honor. 
16 THE COURT: The clerk will mark -::he entered 
17 Rt-i.n11l ,-l-inn ""'" ·' 1 1 

. , -- . '-"" .,~ with 
18 the other proposed instructions tor final determination at a 
19 later time of jury settling, jury instruction settling. 
20 T.L - - UVL .LH lli;J..,, l"J.C, ) . You ,; n li-

21 it's hot for you, wear a wool bath robe, and you will feel 
22 even better. 

?1 
·~-- "' May .1. ._,_ Your :t 

24 THE COURT: You know, I have often thought we 
25 co.uld give everybody different colors. Court clerk has 

··-.. u.L'-"L'"V (702) -• ;<;60 
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~ 913 
1 asked for that before. At the present stage I don't think "' ~· 

~ 2 I'll let ...YQld. 
;:,:; 

Anything - ::l further? ...... 
Ul 

4 MR. GAMMICK: No, Your Honor. 

5 MR \• N" v~,w • 

6 THE COURT: Court is in recess. 

7 (Recess for day taken at 5:05p.m.) 

8 

9 

lU 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

l7 

18 

19 

?() . 

21 

22 

,.,., 

24 

25 

""' v ""-' ..... (7UZ) '%0 
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~ 
STATE OF NEVADA, ) "' ~· 

) ]_ COUNTY OF WASHOE. ~ 
;,; 

I, ERIC V. NELSON, Certified Shcrthand Reporter --...1 .,., 
of the Second Judicial o:strict Court of the State of 

__.._.,._,.__ lr in __<iil(:l_ for the nf w,. o"h 
"" h<:>.r,]., -+- ~ ""'· ·.:t 

That I was present in Department No. 4 of the 

above-entitled Court and took stenotype notes of the 

lnas ~tl,;,rl herF>..i.ft "nrl t-~ .... "" ~·~ 

same into typewriting as herein appears; 

That the foregoing transcript is a full, true 
and tran: .rri nt- i ,-, ,f 

""' ~~ ~ ... ~ 
proceedings. 

DATED: At Reno, Nevada, this 14th day of 

Januarv _l99.9_ 

_:,. 

.. C "-:J :\ ('v 0 ~.4 \ 
E. 

... . ERIC V. NELSON, CCR No. 57 
' .. 

.. • 

.. '-'-
. . . 

. ·~ 
. . 

. '· ,. 

. , ' ,._ 
, 

__:_ . . 

\fU.t.} ::lL ·~·= .. -

Dv<...:U_-1 1 /o 
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"' .. - ,. "' - ~ 

/:' I • -
,' 1.. s" I No. CR98-0516 

2 uept.. DIO. 4 .,..,!'{ lS " 

3 .<l.ttr It~ Rv.-. 1999 

4 ~if{{/.~lr 
) 

6 ·n nT<'"'D T,....,., nl<' 'MfH' a'T'n'T'R nl<' NRVAnJI. 
~··~ 

7 
IN AND FOR THE COUNTY OF WASHOE 

0 

• 9 
I"'""' ~ ()];' 

10 
Plaintiff, 

11 

vs. 0 R DE R 

12 
I"T~"C:T VM\"IT!':T "' k"' 

13 npE, n a.k.a. "GEORGE," 

14 DeEr-~"~~+-

15 

16 The Defendant having made a Motion for MisL............. in open 

17 on trv 15, 1999, and having considered the oral 

18 inn" of counsel, as well as the Defendant's 1-'- - ... ~ 

Ill 1Q-.=-~-.=-ements, finds ""In the ·"'"~"OJ: JUSL-'-'""' ana -w:rt:1r goou 

20 l,..,,,.,e .; "'1' 

21 IT IS HEREBY ORDERED that the Motion for Mistrial is 

~ .. 
111S!J. 

23 I; I I 
24 l1 I I 
~< 

77 

26 I; II 
. 

I 

WCPD08521 
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1 IT IS FURTHER ORDERED that a hearing be set for Tuesday, 
~ 

2 -. 19, 1999, ar; ~u:uu a.m., ~..u "" ~·· 

3 ltrial. 

4 Dated this IS" day of January, H99. 

n / nv ., 
5 \..~nnlrJ ~ ... -(\\sJnt1s,(~ 
6 

Diu ~,. ... CT u Ul.llil 

7 

~ 

• 9 

10 

" 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

--w 
20 

21 

u. 

23 

24 

~~ 

26 

2 
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I CERTIFICATE OF MAILING 
lr~oo hln r'DQ!I. n'; 11; 

2 

3 Pursuant to NRCP 5 (b), I certify that I am an employee of JUDGE CONNIE 

4 ISTm1· r.n:m.A~<D and that on the_£ day of January, 1999, I deposited in the county 

J .. ,. , fnr • ~nt! m~ilin<r with th" Tl !i: Pnot~l in Reno. . a true 
-J . 

6 

7 
!copy of the attaChed document, addressed to: 

n 
In ;,.hQrtl Gammick 

u Cnuntv r • 9 IVIA INTERCOUNTY MAIL 

10 .. , s h' pecc 10 

11 
·;; ...,;,"" County Public Defender 
VIA IN'L ~IY . 

12 

13 ( \u f\ _Qh 
14 .\ ~' ..... 

1 "01\ 
15 

16 

17 

IK 

i9 

20 

'" 
22 

23 

.,. 

25 

26 . 

2 
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~onofPm#rnuP&u 

4 Paulotu P~ hereby declare as follows: 

1. My name is Paulotu P&u and I currently live in the village ofFasi moe Afi, on the 
Island of Tongatapu. in the Kingdom of Tonga. I am related to Maile and Luisa 
Tafuna through my maternal family. 

2. I was born in Tonga, but moved to the San Francisco Bay area of California, in the 
United States, in approximately 1982 in order to attend school. This is when I first 
met Siaosi Vanisi and he was about 12 years old at the time. I lived in the United 
States until1987 when I moved back to Tonga During the time I lived in the United 
States I stayed with Maile Tafuna for approximately a year. 

3. Maile was a very giving man and would always go out of his way to help people. He 
provided me with anything I needed and did the same for many other people in the 
community. In fact, he was so generous to others that he would sometimes deprive 
his own immediate family of things in order to help other people. I moved out of his 
house because I felt that he was doing so much for others and me that his own wife 
and children were doing without. I called my mother when I began to feel this way 
and she told me that I should move out because it was not right for me to take away 
from Maile's own family. 

4. Domestic violence was very common in the Tafuna's and my family. Men in the 
family beat their wives and children as a form of discipline and this was not 
considered unusual. Maile's family was no exception. He was extremely 
authoritarian and harsh with his wife and family. He angrily yelled at them when he 
was unhappy with their behavior and he regularly beat his wife. 

5. Maile liked living big and giving the impression that he was rich. He used his 
position as the head of his extended family to get income from his family members. 
He used this income to maintain appearances and financially help others in the 
Tongan community. 

6. Siaosi was always a good kid when he was growing up. He was well behaved and 
didn't cause any problems. Siaosi's brother, Tevita, was the troublemaker in the 
family. Despite their different natures, Siaosi and Tevita were very close. Siaosi was 
deeply affected when Tevita died and Siaosi was depressed for a long time. 

7. Siaosi was raised by his aunt Toeumu, who was called Umu. The Tafuna family in 
San Bruno were all very close and Siaosi' s uncle Maile was his father figure. Siaosi 
was very attached to Umu. He was clingy and seemed like he was always by her 
side. Siaosi acted like he was a baby clinging to his mother, even after he was no 
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Ill 

Ill 

longer a small child. Umu and the rest of the family all treated Siaosi like he was a 
baby as long as I can remember. Because of his nature and the way he was treated 
Siaosi was given the nickname "Pe pe," which is the Tongan word for baby. When 
he got a little older his nickname was shortened to "Pe." 

8. Umu was always a little slow in her thinking. Because of this, Umu was treated 
much the same way that Siaosi was treated by the rest ofher family. When Umu was 
younger her nickname was also "Pe." Umu and Siaosi's mother, Luisa, were very 
close. 

9. When Siaosi's father left Luisa in Tonga and moved to the United States Luisa's 
family all pitched in to help support her and her children. Maile helped to take care 
of Luisa more than anyone else did. When Maile left and went to the United States 
it greatly effected Luisa's living situation. Nonetheless, Luisa was always a very 
happy and outgoing person. 

l 0. After returning to Tonga I still traveled to the United States about once every year to 
visit family. One time after Siaosi was an adult, in approximately 1990, I went to the 
United States for a wedding. I saw Siaosi for a little while on that occasion and he 
was acting strangely. He was unusually outgoing and talkative and seemed a little 
hyper. He was dressed as a cowboy, wearing a cowboy hat and boots and a complete 
cowboy outfit. He was also speaking with a Southern drawl and sounded like a 
cowboy from the movies. I thought it was odd at the time, but thought that Siaosi 
was just seeking to be the center of attention. 

11. Luisa was devastated when Siaosi received the death sentence. She was no longer 
the happy, outgoing person that she always was. She cried uncontrollably and often 
would cry continuously without stopping for hours. Luisa died within abOut a year 
ofSiaosi's sentence and I believe that his situation contributed to her death. 

AA03383



12. No one ever spoke to me about Siaosi's case prior to the time of his trial. The first 
people acting on Siaosi's behalf to ever talk to me about Siaosi's case were Assistant 
Federal Public Defender Benjamin Scroggins, defense investigator Herbert Duzant, 
and interpreter Manu Tu'uhololoaki. Had anyone on Siaosi's defense team ever 
contacted me I would have given them the information contained in this declaration 
and would have testified to these facts on Siaosi' s behalf. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January~ 2011 in the village ofFasi moe Afi, Tongatapu, Tonga. 

PALOTUPALU 

Manu Tu'uholoaki, Interpreter 
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Declaration of Siaosi Vuki Mafileo 

I, Siaosi Vuki Mafileo, hereby declare as follows: 

1. My name is Siaosi Vuki Mafileo, my date of birth is  , and I 
currently live in Honolulu, Hawaii. Maka' afa Vanisi, the father of Siaosi V anisi, 
was my cousin as our grandfathers were brothers. I am two years older than 
Maka'afa and we were raised together in Tonga from the time that we were small 
children. Maka'afa lived with his immediate family in Fasi, Tongatapu and I lived 
in neighboring Kolofo 'ou. Maka' afe and I attended the same Government Primary 
School, but we attended different high schools. When we were teenagers we were 
both a part of a circle of friends who were known as the Kolofo 'ou stars, and I still 
have the star tattooed on my hand which signified our friendship in this group. 

2. Maka' afa was never focused as a child, or at any time during his life, and he did not 
have any responsibilities. Maka' afa never had a job while he was in Tonga and he 
survived by living off various members of the family. Maka'afa depended on his 
parents, aunts, uncles and cousins for food, money and shelter. Maka' afa never lived 
independently at any time in his life. Maka'afa had a short attention span and a lot 
of difficulties with completing tasks. 

3. Maka'afa started drinking alcohol when he was about 15 years old and he quickly 
developed at bad drinking habit. Maka'afa frequently made a Tongan fermented 
beverage called Hopi and he used to hide it in swamps and other secluded areas. 
Maka'afa drank until he was intoxicated almost everyday. 

4. Maka'afa was a violent drunk because he usually became angry when he drank 
alcohol and started problems with random people. Whenever Maka'afa became 
drunk he often picked on people and tried to start fights. I recall at least two 
occasions where I had to hit Maka'afa to stop him from starting fights with others 
and I warned him to change his ways. 

5. Whenever Maka'afa drank alcohol he usually talked to himself. Maka'afa rambled 
during these occasions and his words made no sense to me. Maka'afa spoke about 
random topics that were not in a particular order and he sometimes mentioned a few 
names of people. I was never able to follow what he was trying to say. 

6. Maka'afa frequently did the Tongan warrior dance and bragged about his family 
being from the island ofVava'u. If anyone laughed at Maka' afa or teased him while 
he was doing the warrior dance, Maka'afa attacked the person. 

7. Throughout Maka' afa' s life, I frequently saw him sitting down by himself and gazing 
off to the distance. During these occasions it seemed like his body was there but his 
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mind was somewhere else. When Maka'afa became older I sometimes saw tears 
steaming from his eyes as he gazed off into the distance, and he sometimes told me 
that he cried because he wished that his life could have turned out differently. 
Maka'afa frequently seemed like he was depressed, and he sometimes spoke about 
the regrets of his life. Maka' afa felt bad that he was never able to take care of 
himself or be there for his children. To make Maka'afa feel better, and to take his 
mind off of the things that depressed him, I usually pulled out a bible and read 
scriptures with him. This usually took some of the sadness away. 

8. Maka'afa suffered from mood swings while he was sober or intoxicated. Maka'afa 
was happy one minute, sad the next and then he'd get angry and began yelling at 
people and wanting to fight for no reason. It was impossible to predict Maka'afa's 
moods and reactions to different situations because they were constantly changing 
and without explanation. 

9. Maka'afa used to carry around knives from the time that we were growing up in 
Tonga. When Maka'afa was in his late twenties he was arrested in Tonga for 
stabbing another man. The stab was not fatal because the man survived his injuries. 
Maka'afa never went to trial because a family friend, Mr. Vakapuna, bought 
Maka'afa a ticket to come to Hawaii to work for him in1969. 

10. Although I knew that Maka' a fa was married and had children at the time when he left 
Tonga for Hawaii, I never met his family. I also had no idea how their lives were 
impacted by Maka' afa leaving them behind. He never spoke about his family and I 
knew nothing about his children. 

11. I joined the Tongan army from 1969 until1975, and then I worked on a cruise ship 
from 1975 until 1978. In 1978 I moved to Hawaii and I have lived here ever since 
that time. When Maka'afa came to Hawaii in 1978 or 1979 he stayed with my 
brother, the late Latu P. Mafileo, for about a year before moving in with me and my 
wife. Maka' afa lived with us for almost twenty years at four or five locations around 
Oahu. 

12. Maka' afa dated women during the time period that he lived in Hawaii, but he never 
had any long term relationships. Maka' afa usually took a woman out for a date once 
or twice, and then never saw her again. 

13. Maka' afa sometimes did work for my business during the 1980's, but he was never 
a constant or reliable worker. Maka'afa was forgetful, he spent time hanging out 
in the streets with friends instead of working, and he often did not complete jobs. 
Maka' afa usually worked no more than two or three days at a time, and stopped after 
he was paid. Maka'afa usually only worked when he needed extra money to 
purchase alcohol. 
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14. Maka' afa' s drinking problems continued from his teen age years into his adulthood, 
and he drank heavily throughout the time period that he lived with me in Hawaii. 

15. Maka' afa' s belligerence while drinking also continued while he was living in Hawaii. 
Maka' afa frequently engaged in bar fights, and attacked people for no reason when 
he was drunk. Maka' afa sometimes sat quietly while he was drunk and then all of 
a sudden he stood up and attacked people who did nothing to him. I remember 
seeing Maka'afa strike a guy with a chair as he was passing by for no reason. When 
I spoke to the guy he told me that he had no idea why Maka' afa attacked him because 
he didn't even know him. When I asked Maka'afa why he attacked the man, 
Maka'afa never explained why. Maka'afa was never able to tell anyone why he 
attacked people for no cause. 

16. I once stopped Maka' afa from stabbing a guy in a bar. During the altercation 
Maka' afa pulled out a knife and began swinging it at the guy. I stepped in and 
grab bed Maka' afa before he injured the other person. I heard that Maka' afa attacked 
at least one other person in a bar, in Hawaii, with a knife when I was not around. I'm 
not certain how this other incident ended. 

17. Maka' afa was obsessed with revenge and getting back at people who he believed did 
him wrong. Maka' afa held on to grudges for long periods of time and he did not rest 
until he got back at a person no matter how long it took. Maka'afa sometimes 
attacked people who did him wrong after they had forgotten about the dispute and 
moved on. 

18. Maka' afa frequently experienced blackouts and could not recall the things that he did 
while he was intoxicated and before passing out. Maka' afa always complained 
about not remembering the things that he did while he was intoxicated, like attacking 
people for no reason. Maka' afa was often surprised when he heard the things that he 
did while he was drunk. Maka' afa also complained about not knowing where he was 
or how he had gotten to the locations where he woke up. I often had to drive to the 
various locations where Maka'afa found himself on the mornings after his drinking 
binges. 

19. I became fed up with Maka'afa's behavior while he was drunk so I completely 
stopped drinking alcohol with him around 1984, although he continued living with 
me. I was tired of breaking up his fights and stopping him from harming others. I 
was also tired of seeing him make a fool out of himself while he was intoxicated. 

20. My wife and I cared for Maka'afa and allowed him to live with us until1999 when 
Maka' afa moved into an assisted living facility. Maka' afa had a couple strokes and 
developed other major health problems by this time, and we could no longer care for 
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him by ourselves because my wife and I both worked. Maka'afa never lived 
independently or held onto jobs for long during the entire time that he lived with us. 

21. Maka' afa never talked about his children in San Bruno, so I never knew much about 
them. I have no recollection ofMaka'afa ever discussing the death ofhis eldest son, 
Tevita Siu Vanisi, during the 1980's. Maka'afa knew that his son, Siaosi, was in 
prison for murder but we never discussed this matter because it was painful for 
Maka'afa. Maka'afa discussed his feelings of regret for not being there for his 
children only towards the end of his life. 

22. Maka' afa' s daughter, Sela, came from San Bruno, California to retrieve him in 2005 
when Maka'afa became too ill to live by himself even at the assisted living facility. 
Sela then cared for Maka'afa for the next five years until his death in March 2010. 
Maka'afa wanted to die in Hawaii but he had no choice because there was no one 
here in Hawaii who could care for him. I attended Maka'afa's funeral and, at his 
request, eulogized him on behalf of his father's family. 

23. I was never contacted by anyone working on Siaosi Vanisi's behalf during the time 
of his trial or at any other time. Herbert Duzant and Ben Scroggins of the Federal 
Public Defender's office, district ofNevada, and their interpreter, Lois Tiedemann, 
were the first people who ever spoke with me about Siaosi's case. Had I been 
contacted previously, I would have provided all of the information that was included 
in this declaration and I would have been willing to testify to these facts. I also would 
have asked the jury to spare the life of my cousin's child. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on February ;e:t , 2011 in Honolulu, Hawaii. 

Interpreter, Lois Tiedemann 
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Declaration of Sioeli Tuittl ~\e., tv\ 
I, Sioeli Tuita, hereby declares as follows: 

1. My name is Sioeli Tuita, my date ofbirth is  , , and I currently live in 
the Nukualofa, Tongatapu in the Kingdom of Tongan. Maka'afa Vanisi, the father 
of Siaosi Vanisi, was one of my best friends when we were growing up together in 
Tonga. Maka'afa and I met in St. Andrew highschool and we spent a lot of time 
together from that point forward. Our friendship lasted until 1969 when he 
abandoned his family and left Tonga for Hawaii. 

2. Maka'afa and I were not serious when it came to our studies in highschool, and we 
spent a lot of time cutting classes and spending time around town while our classes . . 
were m sessiOn. 

3. Maka' afa and I were the children of upper-middle class members of society. My 
father was a government surveyor and Maka'afa's dad was a police inspector. 
Maka' afa and I hung out in a group of about four or five guys, and we spent most of 
our time drinking alcohol and eating food from stores where Maka' afa and another 
friend's father had lines of credit at four or five local stores. Maka'afa also had an 
aunt, Like Vete, who owned a store and she frequently supplied us with food and 
money. 

4. Most of the money that we received was used to purchase the items needed to make 
a local alcoholic beverage known as Hopi. Hopi is a drink that is made from 
fermented fruit and he drank it almost everyday. We usually made the Hopi in 
discrete locals near swamps so the authorities wouldn't catch us. Maka'afa's 
developed a heavy drinking habit in highschool, especially after Rugby games, and it 
lasted throughout the years that I knew him. Public drunkenness is a criminal offense 
in Tonga but no officers ever bothered us when we drank because Maka'afa's father, 
Kuli V anisi, was the police inspector. This allowed us to drink as much as we wanted 
because there was never any consequences. 

5. Whenever Maka' afa drank alcohol it was always to the point where he was 
intoxicated. Whenever Maka' afa became drunk he frequent passed out and 
experienced Black Outs. Maka' afa usually had no memory of what he did before he 
passed out, had no idea where he was or how he came to the place that he found 
himself in. Maka' afa also experienced loss of time and he often had difficulties in 
figuring out the time of day. Maka'afa was frequently robbed by passers-by for 
discovered him laying on the ground and went through his pockets. 

6. Whenever Maka'afa found out who robbed him he always carried a grudge against 
that person that lasted for several months. Four or five months might pass when 
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Maka'afa finally got even with his assailants by attacking them. Maka'afa had a 
difficult time letting go of his thoughts of vengeance for anyone who ever wrong him, 
and it did not seem normal. 

7. Whenever Maka' afa became intoxicated he experienced changes in his personalities. 
Maka' afa had illusions of greatness and he often told unrealistic stories of himself 

being a sports champion or even the direct decedent of'Ulukalala, a revered Tongan 
warrior from the island ofVava'u where the V anisi family originated. Everyone knew 
that Maka' afa had no actual blood relation to this warrior but listened as he told 
elaborate stories and did warrior dances to simulate 'Ulukalala. Maka'afa was usually 
more inclined to do the warrior dances whenever there was a crowd watching him. 

8. Maka'afa enjoyed dressing up as a soldier or policeman and walking around town in 
these outfits, even though he was never a member of the military or the police. 
Maka'afa was also known for carrying large and small knives, and hanging them off 
of his uniform while he walked around the streets in town. Maka' afa particularly 
enjoyed wearing his uniform while walking by bus stops that were full of people to 
show off and get attention. 

9. Whenever Maka' afa was drunk while wearing his military and police uniforms, he 
sometimes acted like an officer or a soldier. I saw him marching around in the streets 
and saluting for no reason at times. 

10. To help sober-up Maka'afa we sometimes took him to women who provided him sex 
in exchange for money. Nothing could bring Maka'afa back to his senses like being 
in the company of an attractive woman. 

11. Maka'afa met Luisa Tafuna, the mother of Siaosi Vanisi, through his aunt Like. 
Luisa's family rented space on Like's property, and used that space as an ice cream 
parlor. Like encouraged Maka' afa to marry Luisa because she was a nice girl, she 
came from a good family and Like believed that Maka' afa might stop begging her for 
food and money because he could obtain them from the Tafuna family. Maka' afa and 
Luisa began dating and they were soon married thereafter. 

12. Our circle offiiends included Maka'afa, Manase Tovi, our younger friend Mapa and 
myself Our friendship was like a brotherhood and we all tattooed stars on our hands 
to signify that we were the stars ofKolofo'ou, which was the section ofNukualofa 
where we lived and spent most of out times together. We were dedicated to one 
another and often put our friendship before our own families. 

13. Maka' afa' s relationship with Luisa was totally based upon what she could do for him. 
From the time of their courtship, Luisa gave Maka'afa a lot of food and money from 
her family's business. Maka' afa usually took this money and used it to support his 
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drinking habit. Maka' afa also used the money for the things that he did with everyone 
in our circle of friends. 

14. To endear himself to Luisa's family, Maka'afa converted to the Mormon faith but it 
was just in title only. Maka'afa continued drinking, hanging out with us and the rest 
of our friends and he was never a religious man. Maka' afa also worked as a bus 
driver in Luisa's family's transportation business, and he moved onto Luisa's family 
property after they married. Luisa's family treated Maka' afa very well and they took 
care of him. 

15. Maka'afa was always immature and he acted like someone who was much younger 
than he actually was. Maka' afa was never a person who was able to take care of 
himself and he always depended upon his family members to support him where ever 
he went. 

16. Maka' afa was never responsible as a husband to Luisa or a father to their children. 
Maka' afa used money that could have gone towards supporting his household to 
support the drinking habits of himself and his friends. Whenever I, or our other 
friends, came over to visit Maka'afa, he always immediately dropped whatever he 
was doing, left Luisa with the children and went out for drinks no matter what was 
going on at his home. Maka' afa had much more regard for our friendship than he did 
for his family. Maka' afa was never serious about his marriage and he always 
preferred spending more time around his friends and drinking partners. 

1 7. Maka' afa marriage to Luisa was strictly for his own convenience even though Luisa's 
love for him was true and sincere. Although I loved Maka' afa as a brother, I must 
admit that he was a user and he ended up leaving Luisa in the latter part 1969 after 
he had no more use for her. Maka' afa only liked hanging around people who could 
do things for him. Maka' afa relocated to Hawaii and left Luisa while she was still 
pregnant with their third child, Siaosi. Maka'afa sent people to convince me to join 
him over the years, but I always turned his offer down because Tonga is the home that 
I love. I have not seen Maka'afa since he left Tonga in 1969. 

18. After their divorce, I had the opportunity to see how Luisa was getting along as a 
single mother. The Tafuna family's ice-cream parlor and other businesses ended up 
closing because her brother and the main person behind the businesses, Maile Tafuna, 
had moved to the United States and Luisa became unemployed. Maile actually left 
Tonga before Maka'afa did and his businesses may have been closing down before 
Maka' afa left Luisa. Nevertheless, Luisa continued to socialize and date other men, 
and Luisa never seemed like she was depressed over the loss of her husband and the 
father of her children .. 

19. I was never contacted by anyone working on Siaosi' s behalf during the time of his 
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trial or at any other time in the past. Herbert Duzant of the Federal Public Defender 
office, district ofNevada, and his interpreter, Manu Tu 'uholoaki, were the first people 
who ever spoke with me about Siaosi' s case. Had I been contacted previously, I 
would have provided all of the information that was included in this declaration. I 
also would have been willing to testifY to these facts and to ask the jury to spare the 
life of my friend's child. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January ~~ 2011 in Nukualofa, Tonga. 

Sioeli Tuita He /..e ftt 

Manu Tu'uholoaki, Interpreter 
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Declaration of Tufui Tafuna 

I, Tufui Tafuna, hereby declare as follows: 

1. My name is Tufui Tafuna, my date of birth is ,  and I currently live in the 
village ofNiutoua, on the Island ofTongatapu, in the Kingdom of Tonga. I am the 
maternal first cousin ofSiaosi Vanisi, as my father Maile Tafuna and Siaosi' smother, 
Luisa Tafuna, were siblings. 

2. I immigrated to the United States with my parents, Maile Tafuna and Mele Tafuna, 
in the early 1970s and we settled in San Bruno, California, which is in the San 
Francisco Bay area. 

3. After Siaosi V anisi moved to San Bruno from Tonga when he was approximately six 
years old he was always a good kid as long as I knew him in San Bruno. Siaosi was 
the type who got along with everyone and was always making people laugh. Siaosi 
participated in sports and was a good football player. Siaosi got along with everyone 
and never had enemies that I was aware of Siaosi and I both regularly attended the 
local LDS church and participated in the Aaronic Priesthood youth program of the 
Church and he was successful in this program. 

4. Siaosi lived with our uncle Moli Tafuna and his aunt Toe'umu Tafuna, who was his 
adoptive mother, but my father Maile Tafuna was the "Alumotua" (head of the 
extended family) and was essentially Siaosi's adopted father and father figure. 

5. My father Maile was a great figure in San Bruno's Mormon Tongan community and 
was a patriarch of the Church of Jesus Christ of Latter Day Saints. He was a man 
who was very charitable and generous, but at the same time could be extremely harsh 
and authoritarian. My father spoke in a strict and authoritative manner and sometimeQ 
could be extremely, and vocally, critical of a person's faults. In my mind, by 
observing his interactions with others, I came to believe that this was just his nature 
and so I tried not to let it affect me. But a person could easily take his loud and 
critical talk as condemnation. This criticism seemed to me to be a source of shame 
for those who received it given my father's position with the church and the respect 
he had from members of the community. 

6. My father ran his immediate as well as extended family under the strict Tongan code 
ofbehavior, under which the male leader of the family has absolute say. As the head 
of the family whatever he decided was the law within our extended family. There 
were many incidents where my father slapped or beat my mother when she disagreed 
with him. I remember one time when she left him for at least a week because of his 
physical abuse. My father also beat his children and nephews, including me, when he 
felt that it was necessary to teach a lesson. I never thought of this as abuse because 
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it was just the way things were within our family. 

7. Siaosi had a very close relationship with his older brother Tevita Siu Vanisi. Tevita 
Siu was a troubled person, however, and was constantly in trouble. He was always 
looking to get high; he huffed glue, gasoline, White Out, and any other chemical that 
he thought would get him high. He also drank alcohol too much on a regular basis. 
He slurred and sometimes become angry when intoxicated and acted out in anger. 
There were times when he blacked out, and one time he described to me not 
remembering what he had done the night before. Siaosi never discussed his feelings 
about these behaviors, but always felt very close to Tevita Siu. I caught Tevita Siu 
huffing White Out in my room the day he died. I kicked him out of my room and he 
left. He died later that day from huffing White Out. I remember that Siaosi was 
extremely grief stricken by his brother's death and cried uncontrollably for days. 

8. Siaosi and his uncle Moli were very close. Moli was ill and bedridden from the time 
Siaosi arrived in the United States and Siaosi took care of him when Siaosi was a 
child. Siaosi helped to feed Moli, change Moli's soiled clothing and clean him. Moli 
died when Siaosi was 16 years old. Moli's death deeply affected Siaosi and Siaosi 
was depressed for a long time afterward. 

9. Siaosi's older brother, Stiveni, was very harsh on the younger children in the family. 
He physically beat Siaosi and the others when he felt that they were misbehaving. He 
said cruel things to the younger children about their behavior. Stiveni became an 
alcoholic by the time he was in his teenage years and he experienced black outs. He 
became so intoxicated that he did not know what he was doing. Later, he did not 
recall the things he had done or said. 

10. When Siaosi was about 19 years old he moved to Los Angeles, California, away from 
our family. I moved to Hawaii in 1987 and lived there until approximately 1994 or 
1995. Siaosi came to Hawaii one time, around 1993, for an event while I lived there. 
I saw him briefly and noticed that he was acting strangely. He did not seem like the 
Siaosi I knew before in San Bruno. He was acting hyper and sometimes staring off 
into the distance with a blank expression on his face. 

11. The last time I saw Siaosi before he was arrested was at his sister Sela's wedding in 
1997. I was responsible for running most of the errands so I did not have a lot oftime 
to interact with him, but I did notice that he was acting in a strange way. He seemed 
very hyperactive and spoke in a rushed manner. Siaosi was wearing a jacket with the 
arms cut off, and he was climbing on stage to get odd angles with the video camera 
that he was using. Again, he did not seem like the same Siaosi that I knew growing 
up in San Bruno. 

12. The second husband ofSiaosi's mother, Luisa, was a man named Mr. Uluave and he 
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used to beat her in front Siaosi and his siblings. I don't have a recollection of seeing 
the abuse firsthand, but I remember coming in afterwards and fmding my aunt Luisa 
and her children crying because of what Mr. Uluave had done. My father and the 
other men in my family never intervened to help Luisa or talk to Mr. Uluave about 
the way he treated her. This was considered to be a private matter within my aunt 
Luisa's marriage. Luisa ultimately left and divorced Mr. Uluave and I believe that it 
was over the physical abuse. 

13. My family was in shock when they heard about the crime that Siaosi committed. It 
was never really discussed in the family. Although my father was known for bringing 
people together to help family members who were in trouble, nothing was ever done 
to assist Siaosi. It was as if the family were ashamed of the situation and did not want 
anyone to know about it. No one in the family has ever talked to me about Siaosi's 
crime or sentence. It's as if it is a taboo in the family. I didn't even know that Siao~i 
was on death row until Assistant Federal Public Defender Ben Scroggins came to 
interview me with his investigator Herbert Duzant and interpreter Ms. Manu 
Tu'uholoaki. 

14. I was never contacted by Siaosi's trial attorneys nor anyone else representing Siaosi. 
Mr. Scroggins and Mr. Duzant are the first persons working on Siaosi' s behalf to ever 
contact me. Had I been interviewed earlier I would have provided all of the 
information that is contained within declaration. I also would have been wilJing to 
testifY and I would have asked the jury to spare the life of my cousin. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this declaration was executed on January Z. Z. 2011 in Nioutoua, Tongatapu, Tonga. 
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Declaration Of Toeumu Tafuna 

I, Toeumu Tafuna, declare as follows: 

1. My name is Toeumu Tafuna, I am 66 years old and I currently reside in San Bruno, 
California. I am the maternal Aunt of Siaosi Vanisi, but I raised him as my own son since 
he was a small child. Siaosi's biological mother, my sister Luisa Tafuna, gave him to me 
when he was born in 1970. Siaosi was the fifth ofth even ch~i~ld~r~e::n~~~~~!!.Y:.i:!l~,t~.·~~~.~··· ~--o...Jt 
Luisa gave her first two children, Sitiveni an Kalolin ~ way to our older brother Moli 
Tafuna and his wife Lose, and she gave her six c 1 d, Moale Tafuna, to relatives of his 
father. Luisa only raised her third, fourth and seventh children, who are Sela Vanisi, Tevita 
Vanisi and Tupou Uluave. 

2. Luisa gave me Siaosi out of the love that she had for me. I did not have any children of my 
owu, and Luisa wanted to be sure that I had someone to take care of me when I became older. 
Luisa was also busy raising two other children, Sela and Tevita Vanisi, on her own because 
their father, Maka' Afa Vanisi, abandoned Luisa while she was carrying Siaosi. So, Luisa 
giving me Siaosi, was also a way to help her out in the situation that Maka'afa left her in. 
Our family has a tradition of coming together to help one another, and these types of internal 
family adoptions are a nonnal practice in Tongan culture. 

3. No one in the family told Siaosi that Luisa was his biological mother when he was a 
youngster, and he believed that I was his biological mother. I thought it was eaSJei~for Siaosi 
to believe that I was his biological mother since I was the one raising him. I also made Siaosi 
use the last name Tafuna because his father, Maka' afa Vanisi, never did anything to help or 
contribute to Siaosi's upbringing, and I saw no point in Siaosi using his father's last name. 

4. I am the one in the family who gave Siaosi the nickname Pe, which mean's baby in Tongan. 
No matter how old he became he was always my baby. My eldest sister, Toa Vimahi, did 
not like to hear anyone in the family calling Siaosi by the name ofPe when he was growing 
up. Toa thought it was not good for Siaosi's self-esteem to hear people calling him baby, 
especially when he became a teenager and an adult. Most of us in the family didn't see 
anything wrong with this nickname so it has stuck with Siaosi throughout his life, even to 
this day. 

5. During his pre-adolescent years, Siaosi was a good child, very social, he usually followed 
directions and did as he was told. Siaosi was also stubborn at times. Back in Tonga, Siaosi 
got into fights with our neighbor's dog even though the dog kept getting the best of him. 
During the first fight, the dog scratched Siaosi on the head and caused a cut. The second 
time, the dog bit Siaosi on the side ofhis face and he was rushed to Vaiola Hospital where 
he received stitches for his wound. Siaosi never feared the dog, even after being taken to the 
hospital, and he kept going to the neighbor's house to visit his friends. His friends' parents 
began tying down the dog to keep him away from Siaosi when he visited. 
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6. In 1973, when Siaosi was three years old, I had to leave Siaosi in Tonga because I had to 
move to the United States to care for my sickly brother, Moli Tafuna. I couldn't Siaosi 
along with me because he was not my biological child and all his official paperwork had 
Luisa and Maka'afa's names listed as his parents. No one, including me, told Siaosi that I 
was leaving for America until we were halfway to the airport. Siaosi cried profusely and was 
refusing to stay behind with my sister, Luisa, and the rest of the family. I was the only 
mother that Siaosi knew and he could not understand why I was leaving him behind. I tried 
to calm Siaosi down by hugging him, kissing him and telling him that I would send for him 
as soon as I could, but Siaosi was unconsolable. Siaosi's sister, Sela, was the one who had 
to take Siaosi from me and carry him away as I was heading towards my plane. 

7. During my two year absence, I wrote to Siaosi and the family about three times. I 
communicated to Siaosi through these letters and sent him photographs to keep in his room. 
Siaosi missed me desperately and he cried a lot during those two years. Even though the 
family had a phone in the house, Tonga was unable to receive or make phone calls to the 
U.S. at that time, so we never spoke. 

8. In 1976, Siaosi came to the U.S, and I was reunited with him. He was very stand- offish and 
hesitant with me and acted like he did not know who I was. Luisa told Siaosi to go to your 
mother and then I took him and gave him a bath. After I bathed Siaosi, he warmed up to me 
and acted like he finally recognized me. Siaosi gave me a big hug and we restarted our 
relationship together. 

9. Siaosi did not know English when he first moved to California and he had to learn English 
as a second language. At first, I tried talking to Siaosi exclusively in English to help him 
learn it better, but then one of his teachers told me that it wasn't necessary. The teacher 
explained that Siaosi would learn English just from being around his new environment. 
From that point onwards, I spoke to Siaosi only in Tongan to ensure that he'd never forget 
his native langnage. 

10. Siaosi's grades throughout his school history weren't the best, but not the worst, and I do 
not recall specifically how well or bad he did in elementary and middle school. Siaosi was 
a "C" and "D" student in high school. Siaosi never told me what subject gave him the most 
difficulty, and I could not always help him with homework because of language barriers. 
There were no educational services or assistance in the school system back then for children 
who were South Pacific Islanders. 

I 1. Siaosi was outgoing throughout his childhood and he always had a lot of friends. Siaosi was 
always willing to help his friends and family members whenever he could. When Siaosi was 
in the 121

h grade he was in an architecture class and everyone was given an assignment on 
how to build a home. One ofSiaosi's friends didn't know what to do, so Siaosi gave the 
friend all of his work to turn into the teacher as if the friend did it him or herself. Siaosi 
ended up receiving a "D" in the class while his friend got an "A" for the work that Siaosi did. 
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Nevertheless, Siaosi was not bothered by the outcome. 

12. Siaosi got into around the neighborhood at times, but it was usually to protect his 
friends. Siaosi was always very protective of his friends and family members. 

13. I was called to school for Siaosi' s disciplinary issues at times, but it was usually because he 
talked too mnch in school while the teachers were conducting lessons. One of his teachers 
once told me that needed to make sure that he goes to Law School, and that he'd make 
a good attorney because of the way that he loved talking. 

14. Siaosi was about 12 years old when I first told him Luisa was his biological mother. I was 
urged to do so by my older brother, Maile Tafuna, because he thought that it was time for 
Siaosi to know the truth. Luisa was still telling Siaosi that I was his mother and she always 
told him to go back to me whenever he tried to discuss the matter with her. 

15. I believe that Siaosi's uncle, Moli Tafuna, was his father figure. Moli and Siaosi were 
always close to one another from the time that Siaosi came to the states at 6 or 7 years old 
until the time of Moli's death in 1986. Even though Moli had several health issues, he 
always treated Siaosi with a lot of love and affection. Moli taught Siaosi how to read and 
how to dance, and he always gave Siaosi the most attention out of everyone in the house 
before his health condition worsened and he became bedridden. 

16. Whenever Moli had to go to Hawaii to stay with other family members there, Siaosi became 
very bothered and concerned over Moli's absence from the house. Siaosi nervously asked 
me, and others in the house, "What did you all do with him" .... "Where is he" .... "I need him." 
Siaosi depended on Moli emotionally during his first few years in California, and he didn't 
feel secure whenever Moli was not around. Whenever Moli returned home Siaosi was much 
happier. 

17. When Moli's father in-law, Moleni, moved into their home he became a grandfather figure 
for Siaosi. Moleni and Siaosi shared a bedroom in the house and Moleni was able to do 
more things with Siaosi because he was in better physical shape than Moli , even though 
Moleni had health issues of his own. Moleni died of old age and various health conditions 
around 1985. Siaosi was deeply affected by Moleni's passing. Siaosi cried a lot, and he 
became withdrawn and depressed for several weeks. Ten years later, Siaosi named his 
second son "Moleni", in honor of the close relationship that he shared with the elder Moleni. 
One ofMoleni's nieces became very angry with Siaosi for doing this because he was not a 
blood relative of Moleni and this violated a cultural rule in Tongan tradition. A blood 
relation is usually required in these types of situations and only one of Moleni 's children 
could give Siaosi the permission to use their father's name in this manner. Most people in 
the family did not care about the tradition because everyone knew how close Siaosi and 
Moleni were. 
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18. Within a year oflosing Moleni, Siaosi's uncle Moli died after a long battle with his illnesses. 
Moli had a brain tumor and several debilitating strokes. Siaosi was deeply affected by his 
passing as well. Siaosi cried a lot, and he became withdrawn and depressed for several 

Siaosi was about 14 and 15 when he lost both Moleni and Moli. 

19. Siaosi's next loss came a year later when his brother, Tevita Vanisi, died at 17 years old. 
Tevita walked into a 7-Eleven convenience store one day and collapsed. Tevita was 
immediately rushed to a nearby hospital but was pronounced dead by the time he arrived at 
the hospital. Siaosi took Tevita's death very hard, he cried a lot and was depressed for 
several weeks afterwards. 

20. When Siaosi was about 10 or 11 years old, my brother, Maile Tafuna, became Siaosi's main 
role model after Moli, due to illness, took a turn for the worst, and he could no longer 
communicate because of a series of strokes. Maile was a hard working and outspoken person 
who was always challenging the youths in the family to do their best in life. Maile expected 
all ofthe children in the family to be faithful to the LDS church, receive as much education 
as possible, to work in good careers and to be better than he was. Maile challenged and 
stayed behind Siaosi to do the right thing when he was growing up, and even after he moved 
away. Whenever Siaosi returned to San Bruno for a visit, Maile always pressured Siaosi to 
explain what he was doing to better himself in Los Angeles. 

21. Looking back, I can see how Siaosi could have felt like Maile didn't love him, but I feel it 
was simply a misunderstanding in the communication between them. I am certain that Maile 
loved Siaosi, but Siaosi was too young to realize it. Maile loved me enough to try to make 
sure that Siaosi became successful so that he could take care of me in my old age. I believe 
that Maile was a good force in Siaosi's life and I saw nothing wrong with the way that Maile 
spoke to and reprimanded Siaosi. I feel that Siaosi should have known that Maile meant well 
by everything that he told him, even when he was putting Siaosi down. Siaosi never spoke 
to me about his feelings towards Maile at any time, and I do not know why. I think that 
Saiosi knew that I would have sided with Maile and would ask him what he did to make 
Maile talk to him that way. 

22. I only recall Siaosi being rushed to hospital about four times during his upbringing. Around 
age 3, Siaosi was rushed to Viola Hospital, in Tonga, where he received treatment for a dog 
bite on his face. When Siaosi was 6 to 8 years old, he sustained a cut on the top of his head 
when he tried to crawl under a fence, in San Bruno, California, and was rushed to a local 
hospital for treatment. At age 12, Siaosi received an emergency ear surgery at Mill Hospital 
in San Mateo, California after it was discovered that he had a broken eardrum. Siaosi's 
eardrum broke all of a sudden and he was in the hospital for two days. At age 15 or 16, 
Siaosi was playing with another youth at the local LDS Tongan ward when the other child 
pushed him through a glass partition. Siaosi was rushed to a local hospital where he received 
stitches. 
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23. As far a_<; I recall, Siaosi's biggest issue in school was his talking. Siaosi had a problem with 
quietly sitting in his seat and listening to his teachers while classes were in session. Siaosi 
was very talkative in class and he liked socializing with his classmates. During one parent­
teacherconference, a teacher told me that I should put him in Law School because of the way 
that he enjoyed talking all of the time. 

24. Siaosi has always spoken very rapidly ever since he was a child. It seemed at times like his 
mind was moving faster than his mouth and his mouth was trying to keep up. 

25. I was Siaosi's main disciplinarian while he was growing up. Whenever Siaosi misbehaved, 
I punished him by scolding him, spanking him, taking away privileges and making him stay 
home. When I scolded Siaosi, I yelled at him and spoke to him in a harsh manner at times. 
When I took away Siaosi's privileges or prevented him from going outside to play, he 
sometimes threw temper tantrums. Siaosi hated nothing more than staying in the house all 
day. When I spanked Siaosi, I usually beat him on his hands and buttocks with a stick or a 
wooden spoon. Siaosi never moved or so much as flinched whenever I spanked him. Siaosi 
just took his beating and then he would go into his room and cry. Maile told me to stop 
beating Siaosi because he believed that it was creating a lot of anger in him. So, I stopped 
beating Siaosi around the age of 12. 

26. Siaosi ate pretty healthy when he was growing up, but he did enjoy eating junk food 
everyday. I made breakfast for Siaosi each day before he left for school, and his lunch meals 
were provided by his schools. After school Siaosi always stopped at a local store to buy 
junk food on the way home. Siaosi's favorite junk foods were ice cream, potato chips and 
a Tongan fried cake. 

27. Siaosi enjoyed bike riding and playing basketball, and he did both activities with friends and 
by himself. I estimate that Siaosi did these activities by himself at least half the time, and 
three times a week on average. Sioasi also enjoyed attending the weekly youth program 
meetings at our LDS church. 

28. Siaosi was overly clean when he was a teenager. Siaosi loved taking showers and bathing 
multiple times a day, and I frequently had to knock on the door to remind Siaosi that he was 
taking too long. Siaosi always took long showers and often ran up the water bill. I had to 
restrict his use of the shower to save money. 

29. Siaosi also couldn't leave the house unless his clothes were clean and coordinated. Siaosi 
was very detail oriented in the way that his clothes and hair looked, and he was frequently 
teased about it by his cousins and friends at school and church. Siaosi's older brother, 
Sitiveni, often teased him and said that Siaosi was trying to be white in the way that he 
dressed and acted. 

30. Siaosi always spent time with white children around the neighborhood and associated with 
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very few Tongan kids. Siaosi never told me why he chose to spend time with white children 
almost exclusively. 

31. Whenever Siaosi was interested in girls at high school, he brought home pictures of them 
and told me they were his girlfriends. Siaosi did this on several occasions and they were all 
Caucasian girls and never Tongan. Siaosi went to various proms, beginning in the 1 01

h grade, 
and all but one of the girls were white. One Tongan girl asked Siaosi to accompany her to 
a prom and he agreed. Myself, and others in the family, were excited that Siaosi was finally 
showing interest in a Tongan girl because it was important to us culturally speaking. We 
believed that becoming involved with someone from another culture made things harder for 
both individuals, and we always wanted the following generations to maintain our strong 
Tongan traditions and identity. Nevertheless, Siaosi's interest in this girl was short lived and 
none of us in the family ever saw her again after the prom. 

32. I took care of all of Siaosi's needs throughout the time that he lived with me. However, 
Siaosi did have a few chores that he did weekly or from time to time. Siaosi took the trash 
out after school once a week. On Sundays, Siaosi either washed the dishes or set the dinner 
table. I sometimes sent Siaosi to the local 7-Eleven store to buy simple things like milk or 
butter, but he never had to do any major shopping for the household. 

33. Siaosi never had a job during his school years and he depended on me for any money that he 
needed. When Siaosi was younger, I used to give him $1.50 whenever he wanted to buy a 
snack- usually a soft drink and chips. However, when Siaosi became a high school student, 
I placed his name on my bank account so that he could withdraw money whenever he needed 
to. Sometimes Siaosi asked me for permission before he made any withdrawals, other times 
he didn't. Either way, I never became upset with him because when the money ran out that 
was it and I only put money in when I wanted to. 

34. I enrolled Siaosi in the LDS Church's youth program. The meetings were usually held once 
a week from 6:00-9:00PM. Siaosi never went to the church on his own because Lose usually 
dropped him off and picked him up. 

35. When Siaosi was 10 years old, he had to help bathe Moleni, at least twice a week, and this 
continued until Moleni died, when Siaosi was about 15 years old. 

36. By the time that Siaosi started high school, he also helped me care for my brother Moli, who 
was bedridden by this time. Siaosi used to help out at least once a week for about an hour 
to give me a break. Siaosi used to clean Moli's body, change his sheets and feed him. 

37. At 17 years old, Siaosi would sometimes babysit his niece and nephew, the children of his 
sister ~e. He usually stayed in the house with them or took them out for McDonald's 
meals. 
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38. During Siaosi's teenage years, he had a lot of problems following directions. 1 had to 

repeatedly remind him to do various things. A good example of this was taking out the trash, 

which was his only household chore. Even though Siaosi only had to take the trash out one 

night a week, myself and others in the house, always had to tell him to do it or else it would 

never get done. Siaosi couldn't remember to do many things on his own. 

39. Siaosi was very forgetful as a teenager. Besides forgetting to take out the trash, Siaosi also 

forgot to do his homework and other things, at times. I was always reminding Siaosi to do 

one thing or another all ofthe time. Siaosi also had difficulties with finishing various tasks 

that he started. I felt like Siaosi had a short attention span. 

40. Siaosi began working at different places around San Bruno after he graduated from high 

school, but he never held onto jobs for long periods of time. Some of his jobs included a 

clothing store at age 18. Siaosi applied for this job because he liked the "Miami Vice" type 

of jacket that they sold and he wanted to buy them for himself Siaosi worked at this store 

for about 3 months and then quit because he became tired of working. Siaosi used his entire 

checks to purchase all the jackets that he wanted, and there was no longer a need for him to 

work at the store. 

41. Siaosi worked at a Pizzeria at age 18. Siaosi loved eating pizza when he was younger. He 

applied for a job at a local pizzeria so that he could eat all the pizza that he desired. Siaosi 

worked there for a while until he had his fill of eating pizza and then he quit. 

42. At 19 yrs old, Siaosi did not have a job. This is when he went on the failed mission. Upon 

retoming from the mission, Siaosi worked with Bishop Tonga in his construction business. 

Siaosi approached this job with the same lackadaisical attitude that he did the clothing store 

and the pizzeria. Siaosi stopped showing up for work consistently, and only went in when 

he needed extra money. 

43. All of the money that Siaosi earned following high school was his own, and I never asked 

or expected him to pay any bills or contribute to the household. I also never stopped giving 

Siaosi money whenever he needed extra cash even after he started working 

44. Siaosi received his driver's license when he was 17 or 18 yrs old, and saved some money 

to purchase a cheap used car on the streets. The car did not run well and had many 

mechanical issues, and Lose gave him a car when his stopped working. Siaosi never traveled 

by himself more than about a 3 miles radius from home in his car. Siaosi also would never 

go north of San Bruno or south ofMillbrae or Burlingame when he was alone. 

45. Siaosi was accepted for an LDS mission at age 19 and he was sent to the training center in 

Utah. While he was at the training center he found out that he had impregnated a Tongan girl 

in San Bruno before leaving on his mission. Siaosi told his superiors at the training center 
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about his sinful act, and that is when he was made to leave his mission and retnrn home. 

What made matters worse is when we discovered that Siaosi had impregnated his first­

cousin, the daughter of his father's brother, Siaosi Vanisi. Siaosi had actually been named 

after this same uncle at birth, but Siaosi did not know him or his family. Siaosi had no idea 

that the girl was his cousin because her last name was not Vanisi and the last name that he 

used in school was Tafuna. It was an honest mistake, but it was still a taboo in our family. 

It is never acceptable for first-cousins to have children together because first-cousins are the 

same as brothers and sisters in Tongan culture. As a result, the child was taken away and 

raised by other relatives of the mother, and Siaosi was never a part of the child's life. 

46. When Siaosi told me that he wanted to attend college in Los Angeles I was against the idea 

at the beginning. [ knew that Siaosi lacked maturity and was incapable of taking care of 

himself. Siaosi had problems holding down his jobs and he always quit them for no reason 

shortly after beginning. I initially forbade Siaosi from leaving San Bruno, but I eventnally 

told him that he could do whatever he wanted. Siaosi was leaving for a good cause, a college 

education, and I was the one who encouraged him to go back to school to get a degree. I also 

believed that this was Siaosi's opportunity to go off on his own and learn how to take care 

of himself. No one in the family wanted Siaosi to leave, but I didn't want to be selfish. 

47. After Siaosi left for Los Angeles, he enrolled in El Camino college. I stayed in touch with 

him and I regularly sent money to help him pay for his expenses. When Siaosi first went to 

Los Angeles he stayed with his maternal cousin, Makalo Lolohea, for a while before finding 

a place of his own. Makalo is older than Siaosi and should be in his late 50's or early 60's 

now. There is not a lot of family living in Los Angeles. Siaosi was only in school for a 

semester or two before he decided that he wanted to pursue a career in Hollywood as an 

actor. 

48. Siaosi spent some time in the Phoenix, Arizona area for a while because he wanted to attend 

college there, but I do not know what became of those plans or why Siaosi did not complete 

his stndies there. 

49. After leaving Arizona, Siaosi started moving around southern California. Siaosi never lived 

in San Bruno again, but he periodically retnrned for visits. I don't know much about Siaosi 's 

experiences and daily activities during his life outside San Bruno, other than what he told me. 

50. I was disappointed in Siaosi when he decided to marry DeAnn because I had never met her, 

DeAnn was white and I wanted Siaosi to marry a Tongan woman. When Siaosi called me 

to ask me to come to his wedding, I refused. I told Siaosi that he was on his own if that was 

the wife that he chose and if that's where he wanted to live. No one in the family from San 

Bruno attended Siaosi's wedding out of respect for me and my decision not to attend. Siaosi 

had no reaction towards my decision not to attend his wedding. He just said "Okay." The 

onlyfamilymemberwho attended Siaosi's wedding was DavidKinikini from SaltLakeCity, 

Utah. David was living in Los Angeles at the time. My brother Maile Tafuna was going to 
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attend Siaosi' s wedding, but changed his mind when he saw that I was against it. 

51. During my discussions with Siaosi' s representatives during the time of the trial, I was never 
asked about most of the things that I have stated within this declaration. Had I been asked, 
I would have provided Siaosi's former attorneys with everything that I have stated in this 
declaration. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April_l2011 in San Bruno, California. 
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19 English translation. 

LV u liOW ~~ .,,.,,. ·1 <"rl? 

21 A F-A-L-A. 

22 Q Are those items of clothing or what can be worn 

L.j as mq? 

24 A Yes, it can be worn as clothing. 

25 Q Are they wraps that you put around your body? 
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"' 1 ~- A Yes. 

? MR . lo.T~ ;=,.~~).,= .; "· -·· 
3 THE COURT: Cross-examination. 

w 

4 CNOSS-EXAMXNATrON 

<; <>V Mt> 

6 Q Mrs. Louis, are you related to Mr. Vanisi? 

7 A Yes, I am. 

0 ,... 
"'"' 

, 
>< ~ uv" "'-'-"' yvu -<:OU 1-V U.LH" . 

9 A He's my uncle. 

10 Q He's your ur.c1e. You were shown a couple of 

"" ,, 1- """"Z"U7 L L r dllU L 0 • 

12 MR. SPECCHIO: May I approach, Your Honor? 

13 THE COURT: Yes. 

" . 
~· •. ll,. -~· 

15 Q Are these the white bags that you referenced 

16 before? 

.J_ 1;. H 

H! Q When Mr. Stanton was asking you about it. 

19 A Yes. 

LV I.! lS~ how it 

21 A I didn't look in there. I just saw the antenna 

22 sticking out of the bag. 

Z.:S Q !S tJ:ITS it was 1 ,..,,...,t-<>rl? 

24 A Yes. 

25 Q In 26, it was located in a cupboard? 

~· 
(702) <? (1 
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"' 1 ~· A Yes. 

2 n T« t-hi....s.. •> ' ' . ' -'-~ -, -. 
3 A Yes. _,. 

4 Q Same type, white plastic kind of bag? 

'i 1\ v. 

6 Q Now, if I understand your testimony correctly, 

7 the last day that you saw Mr. Vanisi was on the 13th? 

R " V'. 

9 Q The police carne to your house later on the 13th 

10 and searched your apartment? 

11 •=u. 

12 Q What time did they search? 

13 A Excuse me? 

1 A 

"' nua~ ~~"'"' ~~~ tcney H< 

15 A We were downtown. We were downtown around 

16 10;00. 

·~ ~ "' "V yvu ·~:.even wnen ccney !? 

18 A We weren't there. 

19 Q You gave them consent down there, and they went 

.:;.v vue. anu searcneu ~1:. you were stl.ll ~ tne ,...," 1 i ,...,. 

21 station? 

22 A Yes. 

"'" \./ wnen you came r,,.,...,. were you able to tell fr""' 

24 a visual inspection of your apartment that police had 

25 already in.fact been there? 

m:. v .ffi..lf->. (702) 329-6560 
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"' ~- 1 A Yes. 

') '"' "' '-' ' = . ' 
~ • :t "'""""' v~ ~· J "'~~ ... "'~ ~'-'"" VI. 

3 
Ul 

tossed the place or whatever? 

4 A Yes. 

c 

"' ~·~ c. we.L.I., <-u<=y u.LLU•· '- ~.L11u t..ut: ua.g, a~a 

6 they? 

7 A No. 

u " J.11 LdCL, you aon · L KnOW Lr: -cne oag was even 

9 there on the 13th, do you? 

10 A Y<'>ah. 

.L.l \.! L!O you KllOW: 

12 A No, I don't know. 

13 Q You don't know. So somebody could have put it 

.l<,l '-ll"'L" on ~:;ne .Lq-cnr 

15 A Yes. 

16 Q Somebody even could have put it there on the 

. J_ I .L:::.tn·t 

18 A Yes. 

19 Q Isn't that the day that you think you found it? 

20 A Yes_._ 

21 Q I you think you testified originally it was the 

22 22nd, but you think now it's the 15th? 

23 A I'm ooSitive. 

24 Q But it was definitely a Thursday? 

25 A Yes. 
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"' 1 Q So you don't know, number one, who put that ~· bag 

? 

3 A No, I don't. .,., 
4 Q And you don't know when it was placed there? 
o:; n T ...1. 'I 

'' ~. 

6 Q Are you related to Teki? 

7 l'. No, I'm not. 

" "' ""' "' J u.:>o_. <1 " 
9 A Yes. 

10 Q His girlfriend at the t.ime was Renee? 
, 
~· r . .,,, 
12 Q Was he married to Renee? 

13 A No. 
, 
•• "' u.Lu yuu ..:v'='L ""'"' o..uy....vuy e.Lse wear <:ne wJ.g·f 

15 A Teki tried it on. 

16 Q At your place; right? 

.L I rt res. 

18 Q When would that be? Do you know when he did 

19 that? 

.::v Llld you "'~' ,1 Lv ~ J..t? Did you see, act~ 

21 see him put the wig on? 

22 A Yes, I did. 

L.l '..! When did that 1: do you JUluw' 

24 A I would say Monday. I'm not real sure. 

25 Q How many people slept at your place on the 
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"' 1 night of the 11th? Let me back up. ~· 

2 A That..'.« " ~,.~__,~ ,? 

3 Q Right. Let me back up a little bit. 
" 

4 When did you go to the bowling alley? On the 

" 1 nt-h? 

6 A Yes. 

7 Q How many people slept at the Rock Boulevard 

Q +-), 
1 "''" ~ 

9 A It was just me, my sisters and brothers. 

10 Q You are the oldest of the Louis children, are 
1 1 -~~ 

.:r 

12 A Over here in the United States. 

13 Q Over here. 

1 A n "· 

15 Q And this apartment at 1098 is really-- it's 

16 listed in Laki's name? 

·~ L n "'""' . 
18 w But you occupy the place? 

19 A Yes. 

<'.V \.! n., --':. t~me rrom tilt\€! 1:0 l:llt\€! < 

21 A Yes, he does. 

22 Q Teki spends time there from time to time? 

L:..J 1\. res. 

24 Q Shamari Roberts is a close friend of yours? 

25 A Uh-huh. 

nLO.<O (702) ~ 
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1 He spends time there from time to time? "' Q ~· 

2 A Yes. 

~ 
.:> Q snamari is out of state right now, is he not? 

ro 

4 A Yes, he is.· 

5 Q Louisi-.n"J.? 

b A Yes. 

7 Q What does he do? How does he learn a Hving? 

f) A When he usee. to live h"'r"' h"' "'"~-

~ rr>l.orite Plastics. 

!0 Q Is he involved in anything else? 

11 A ''" -· HF> "'iner« 

12 Q How about beautician or barber? 

13 A Yes. He does that also. 

14 0 ...So_ von S>'IW Mr ~ ' ~ iob..o ·< 

15 haircut, beard shaving? 

16 A I was in the room. When I came out they were 

17 "h"'"i nr< hi R _beard 

18 Q I mean, you could reoogilize him after the 

19 shave, couldn't you? 

20 ll Ya."' 

21 Q So it was mere of a shave than an altering of 

22 appearance? - -···-----·· - ---- -- - ---------

?< " v, 

24 Q Let's talk about the sleeping arrangements on 

25 the 11th. Who spent Sunday night, who spent the night at 

" • 
\ 'UL I ·-

.L.IUU.15U)1\ 
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"' 1 your address on Rock Boulevard? ~· 

2 A It was~ mv and~ T won l <'I "" v 

3 Pe aud Teki. Teki. 
..0 

They didn't spend the night. They just 

4 sat up talking. They would leave early in the morning. 

5 0 Teki and? 

6 A And Renee. 

7 0 And Mr. Vanhli? 

8 )), No " "'~ "= "=~ ,.,,., 
9 Q Now, let me see if I have got it right. Your 

10 sister is Cor ina? 

l 1 " vQ~ 

12 Q Bill is William Christopher? 

13 A Yes:-

14 n M» ~; ;-"' ,-, _, 

15 A Brandon Thomas. 

16 Q Brandon Thomas . Brandon, Masi and -- Brandon 

17 ... ,.,.,,. 
"" .~ 

10 A Yes. 

19 Q On the night of the lOth of January, didn't 

"" 
_, -' ~' 

·~ 

... ~.-= ~~1~ 

21 A No, he didn't. 

22 Q He didn't? 
...,.., 

"" nv. 

24 Q Did he sleep on the couch? 

25 A No. 

-- -~- \ IVL.} .:>o<:::>-o::>bU 

.. . 
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"' ~· 1 Q Where did he sleep? 
.., n "'' _"1.~·-·-

' ... . , «O ~~U<.- V~<.- '-V '-''-«.L.O.O <.-~ ~n.L.LU';jo "'"' 
3 

"' 
went on and logged on the computer. They were just talking. 

4 And they left. They went home about 5:00 in the morning. 
~ 

"" ~v ~¥ ueve.L· V!l . ' 
6 A I don't know if he slept. No, I don't think 

7 so. 

0 ~ U.LU L'l.L" • V• a1; your on 

9 night? 

10 A Moncl;,y night? Yes, he did Monday night, 

.L.L T ""-'"'-nl.ng. 

12 Q Okay. 

13 A Teki was there. 

.Lq <.l TeKl. was ; . was Tekl. and w was 

15 Mr. Vanisi? 

16 A On Monday night, Teki was there. on Saturday, 

l/ t:ne lUtn, we were just up talkinq, and they left and 

18 went back horne. 

19 Q Okay. Let's forget Saturday and let's go to 

20 ' . on l'lUl IV, hr>t-h Mr. \hm i 'li and Teki at vour 

21 place? 

22 A I woke up, and Teki was there but Mr. Vanisi 

23 wasn't. 

24 Q What time was that? 

25 A I woke up around five to 12:00. 
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1 Q Do you know if Teki left after that? "' ~· 
2 A ~he~ 

.OJ Q Did Mr. Vanisi return after that time? - 4 A He returned around 1:00. 

5 Q __12:i,g_ Mr. Vanisi "'1 PPn ...i::.ru=_ ,,hen h. 

0 A I fell asleep before he did. 

7 Q When you got up the next morning, did you know 
8 whP.n'! Mr Vani...s.i. >'lnd ·'" '!',,v-; ,, , .. _l_ <= .... '"''A-• ".I ----

01 A I woke up, and Pe was at the house. Teki went 
10 home. 

11 0 And UA>" ,-1, > 0 _,_ 
' __ .,._ ·--~L L"'.L ~ o 

E A Around 5:00. 

13 Q 5:00 in the morning? 

14 A --5..!..0..0. in. _±_h . ' 
15 Q You got up at what time? 

16 A I woke up around 10:00. 

_il n __ok.a.u. T 0 --1..< _, . ---~-~ ~~- LVU WCU l.. leO 

18 sleep about what time? 

19 A Around 5:00. 

...2.0_ n --". c.lli1. ' "' - ·• LU ~--~ """'u .1. t'JI..L .LeI: lC ' 

21 A Yeah. When Teki was leaving. 

22 Q So you were up during the time that Teki was 
_23_ ,_, 

"' "'·' "' ···- ... ~u c.uto ~'- or ~~t:n~ 
24 A He was sleeping. 

25 Q Where? 

·-- \ I U4) .:SZ 

LILJl..;()_-1()() 1 
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"' 1 A My brothers' room. ~-

2 Q Brothers hPinn Bill~ n ~ 1? 
. 

3 A And Brandon. 
"' 4 Q And the next day, Bill or Brandon throw this 

5 out of the 

6 A Yes. 

7 Q Mr. Vanisi wasn't sleeping in that room, was 

8 he"? 

9 A I didn't see him in the room. When I woke up 

10 he was already awake. 

11 0 V.-.n .-lir1n't- ~oo him iro +-'h •• .• hi 1 

" 
12 awake, sleeping? 

13 A No. 

14 MR __M:o_u__I_ h ~"~ -1-" ,.., 
·+- ' . 

15 indulgence, Your Honor? 

16 THE COURT: Yes. 

17 MD C M, <'• . ' ..,_, 

10 THE COURT: Redirect? 

19 MR. STANTON: No questions. 

')("\ m'= m• _, .. z~~- ~'-''-' """.l' <>O...~jJ 

21 (The witness was excused.) 

22 THE COURT: Call your next witness. 
....... ,.ll, . • • <..;ct.L.J. • . 

24 Endernann. 

25 

\ IVL/ -'LJ ~~~v 
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"' 1 ~- PRISCILlA LUPE ENDEMANN 

2 ~~n='"' ~~ ~ .~ + --"""' ~ .& "' ~, ·' && 

"~' 

3 having been first duly sworn, w 

4 was examined and testified as follows: 

<; 

6 BY MR. STANTON: 

7 Q Ma'am, could you please state your full fliiltll::! 

0 .-I •' .L ..... ~ .. ~ . 
9 A Priscilla Lupe Endernann. 

10 Q And Miss Endernann, how old ar~ you? 

'' • L.J. • 

12 Q I want to direct your attention back to the 

13 first couple weeks of January of 1998. At that time, rna 'am, 
1 A 

~~~ 1 ~~ J\.llUI J...JY ~Ue HCULle UL y, . ( 

15 A Yes. 

16 Q How did you know him? 

.L n a L-~~UYo 

18 Q What friend was it? 

19 A Losa. -

LU . \.1 Los a. 1\nd had 

21 that time? 

22 A Saturday. 

L-.1 \.! he came to Keno< 

24 THE COURT: Excuse me just a minute. Would you 

25 scoot a little closer to the microphone? Thank you. 
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"' l I'm sorry, Mr. Stanton. You may proceed. ~-

2 BY MR . 

3 Q You are going to have to speak into that .,. 
4 microphone. So if you could come even closer to it. 

<; Prinr l-1"\ ""'"in,-,. Mr u~~lol 1~ ,~, ~-F 1 aac 

6 in Reno, had you ever seen him before? 

7 A N"o. 

0 r\ llnrl ,,,h ~+- rllrl '· .... , ' ..... 
" ~~ :L 

9 introduced to him in January? 

10 A Pe. 

1 1 '"' " n ' l ~· -~ 

.:t ry 

12 A Yes. 

13 Q Could you please point him out, where he is in 

1 A ..... ~ ,., ...... '" ' ·' .. n . ., 
15 A He's second to the right, he's wearing a gray 

16 suit with the blue tie. 

,~ ~ . ~· ~· " "" ~'~ ~V'='<> "~ ~vv~ u.~ ,_ UL •J! '-""'" ue U.LU 

18 when you first saw him in January·? 

19 A Yes. 
~~ 

<OV '>./ nvw :>v< 

21 A He lost weight. 

22 Q Lost weight? Anything else? 

---z::J ,.,_ . s 110 '· 
24 Q When you first met him, rna 'am/ in January of 

25 1998, do you know what day it was, day of the month and 

("/02) _,._~ V--'VV 
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"' 1 where you met him, where physically in Reno you first met ~· 

2 him? 

3 A 
Ul 

I don't remember the date, but it was at 

4 Paradise Park. 

..2 0 Wh" r """"' nni.n.n. ~n >+ 0· ,.;_;_ -
6 A A dance. 

7 Q Showing you Exhibit 21-A, docs that look closer 

8 t.o th<"' Wi'IV } o 1 ,-,,.,J..o.-1 .,} "'' , .. ·' • . - .. _., 
9 A Yes. 

10 Q What was going on at Paradise Park? 

11 " T --'· 
LV~ ~ .. ._ :y• 

12 Q Can you describe to the ladies and gentlemen of 

13 this jury how he was dressed that night at the dance when 

_lA "'"'''~ '·' ""' 
15 A He had a wig on, and he had a hatchet in his 
16 hand. 

1.2 _n ~ .a 
~ ~u"' "L'::J .LVL "'"• nuw .tong was J.."J;;f 

10 A Shoulder length. 

19 Q Could you demonstrate on yourself how long? 
?() .. 0..11.1." .J.VHo.j \ ~ 
21 Q Was he wearing any type of hat over the wig? 

22 A No. 

'>"> ·- " uo you ~· ~ t:ne nn 1 i '"'' ~ a 
24 bandana? 

25 A Yes. 

- • ·~ • .t"Wi1. Kl>t" ("IU2) 32Cl-~c;,:;n 

:LJUUL>Ub) 
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"' 1 Q Does that ~· --

? " Voo T n, --" ...,, 
~· ·' ..... ., 

"" ·~ .... 
3 Q And what kind of pants was he wearing? .,., 
4 A Dark jeans. 

" ro " -' 
_, _, -"· . ' 

-:I -~"',! v• ' 
6 A It was fitting. It wasn't too tight, wasn't 

7 too loose, 

0 
~ uv .rvu .,~v~uy a :>L-a L-V I.Ht;; 

9 police? 

10 A Yes. 
1 

~· '>l M11u uu yuu L-t:.c.Llng 1:ne 1:na1: 1:ney 

12 were baggy? 

13 A I don't remember. 
1 

~· "' v~~~ C!l. ct . .Lpl: your 

15 A Okay. 

16 MR. ST.ANTON: court's indulgence for one 

.1.1 
"' 

18 BY MR. STANTON: 

19 Q Miss Endernann, if you could briefly take a look 

LU ac ·cna"I: ana see 1! that :s ·i;,r to you and r<>lRt-~ 

21 to the questions and answers that you gave to police on 

22 January 13th, 1998. Does it look familiar? 

L.:S 1\ Yes. 

24 Q Could you turn to page 6. The page number will 

25 be in your lower right-hand corner. And on the left-hand 
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"' 1 column of that page is a series of numbers. I'd like to ~· 

2 .-10. "'" +-~ 1 {no~ 1 Q +-> _, _2i T. '~ ,.., ~· 

3 yourself. Does that help you remember? -.... 

4 A Yes. 

" ,.., "· . ,.., ~· ' .. -' ' ., .z 
·~"' vu, 

6 correct? 

7 A Yes .. 

Q ~ cc 
~ =•~ ~ua ~ w; uau a '-""' Jld clilU L.Ud L. He 

9 used something for a belt. What did he use for a belt? 

10 A A necktie. 

"" 
"' : • -'"'I!U W lld 1.. was <:ne ., ao 

12 you remember? 

13 A Dark colored. 

' "' J.J. yvu yvuJ. ~v :1.on <:o .:!1,1 

15 through 38, just read that to yourself. Do you remember 

16 what color the bandana was? 

.1.1 '"' res. 

18 Q What? 

19 A Black. 

~u \.! Tum the page~ 7, the next nacre. 1 in"'" ]_ 

21 through 10. Specifically do you now recall what you told 

22 the police as far as the fit and the color of the pants he 

L-5 was wearing? 

24 A Yes. 

25 Q What were they? 

::; n NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 . 
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"' ~· 1 A Black jeans, baggy jeans, and I still wasn't 
') -~ -· _, 

~ ....,__ 
~~ ~u~ ~u••v• 

3 Q Showing you Exhibit No. 6, does that remind you ro 

4 of how Mr. Vanisi looked? 

"' ~ ""'"' 
6 Q Is that pretty accurate? 

7 A Yes. 

u 'X "UW 1 YOU :;i;UQ Cfia'- fie naQ a ua Wltn~ 

9 Can you describe that hatchet for me? 

10 A Rlack handle and silver on the top. 

.Ll >< Lt :J, uoes tnls look the same size, 

12 shape, color? 

13 A Yes. 

.lq \.2 J.r you taKe tnac uct and could you 

15 demonstrate for the ladies and gentlemen of this jury how 

16 you saw Mr. Vanisi dancing with that hatchet? 

.L I A he would his ann, the h. he 

18 wasn't trying to swing it around. He was just dancing with 

19 it. 
----·····-- --·- I······-· 

;w Q How le~ at that""' when ...he_~ 

21 doing that? 

22 A I would say more than 50. 

23 Q r'nnl rl VOU vonr """'"""'r to that last 

24 question? How many people were at the dance? 

25 A More than 50. 
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"' 1 Q More than 50? ~-

2 Now ; n ~=' ~-H -'""i~ t:o vcmr i iAW JH•h f-l,= 

3 police, and 
..0 

you can refer to that chart over your right 

4 shoulder of January of 1998, the interview with the police I 

<=; h<> l i PVP. orrnrrPrl ,..,,., 1 ~ ... ,: "'' 
"' "'""'"' i "'"' 

'~' ,., .... 
6 1998. What date was the dance? 

7 A It was on the 11th. I mean the 10th. I'm 

l'l 

9 Q The lOth? 

10 A Yes. 

1 1 ,.., 
~- L' . -·. -·· ~' 

~ ~· nU<OU :fV~ ·~~~ ~ "'"~ u•m Q~ --.::rie" 

12 dance and he was dancing with the hatchet, until the last 

13 time you saw Mr. Vanisi :'.n that month, how many times did 

1 A hi ·' "' L -~ ~•- --J 

15 A Twice. 

16 Q I::; that how many times you saw him? 

1~ ~ . . .. ..~~ (f uu • 

18 Q Can you speak up a little louder? 

19 A Sure. 

L.U I< c-o:m _yvu a .Lli::J;:.Le \..U 1:..na~:: 

21 microphone'? 

22 Now, let me just repeat my last couple 

<:..J •. LU llldKO:l 8Ure <= • "-'- H<=Cl.Lu you. 

24 How many times total did you see Mr. Vanisi 

25 from the first time you saw him at the dance till the last 

.. v l"l!OK::i \ IV~) ..:l~ :1-b!J bU 
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"' ~· 1 ti.Jne you saw him in January? 

~ ? " Wit-h +-h 1- _,_ -? 

::. 
~ 
"' 

3 Q Just how many times did you see him? 

4 A More than a couple times. 

c ~ 
"'-' 1-

,, 1- -'- , , . , ... • 
"' "> ....... ""'""'" 

6 A Not always. 

7 Q Most of the time? 
~ ,.,. ,c.,. 

9 Q And how was he carrying the hatchet? 

10 A Just holding it. 

--:L:L . '.I 1~vw, u11 , ,, '-!!"' ~ r, a1a you 

12 happen to be at Losa's house at 1098 Rock Boulevard, 

13 Apartment A? 

.Lei " I<="· 

15 Q What time did you arrive at that location? 

16 A I don't remember. 

J. I u uJ.a you -cne n1gn-c '! 

18 A No. 

19 Q Were you present when the hatchet was ·found 

£U lr the ~,..~~ ~"~'"'- on • r? 

21 A Yes. 

22 Q Who found the hatchet? 

---z3 A Losa's hrnthers. 

24 Q What's Losa's brothers' names? 

25 A Masi and Bill. 

::; )1> NEVADA REPORTERS (702) 
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"' 1 ~· Q How old are Masi and Bill? 

" ...2. ..A Mri.o: i i_s_ ...1.2. ....Bi 1 1 ~ 1...5.. 

< 
~ 3 Q - And can you describe what happened when they 

4 found it, what you saw, 1~hat you heard? 

....5. ~ 'l"'h~ ]. ..,, 
-· ..l ' -~ 

_, 
~uc;y ~=u a 

6 little bit of blood on it. 

7 Q And where were they when they found the blood 

f! "n ;t- r1 ,., '"" 
_, 

" ---~' 

9 A In their bedroom. 

10 Q And what did they do with it? 

11 " •uc.r ~~ LU Lil"' .J..l.~ ana~ 

12 they dropped it in front of the door. 

13 Q Did you see any blood on it? 

....L1 -" nutu ~ I' y-=;;; • 

15 Q Showing you Exhibits 20-E and 20-A, do you 

16 recognize what io; in those photos? 

1."l .-. ."'"· 
18 Q Is that the hatchet you just testified to? 

19 A Yes. 

'"' ~~ '.t .1.s -cna1:e ~ne =_:1:_ t: nl t- i m;:oi-<> I v 

21 up? 

22 A Yes. 

.. .., 
-"'- 1s t.nat ~~ t:he same or ~lar i t:ion ...9-§_ vou 

24 saw it as you just testified to? 

25 A Yes. 
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"' 1 ~· MR. STANTON: Move for 20-A and B into 

;: 2 <>vi-' 

" ~ 3 THE COURT: Mr. Specchio, any objection? 
"' 

4 MR. SPECCHIO: No objection, Your Honor. 

" 'T'Ut;> . ' ·". ~ ~ "" ~ 
~~= =~·~~~~~-

6 (Exhibit Nos. 20-A and 20-B admitted.) 

7 MR. STANTON: Your Honor, may I publish both 

l'l ~ -~ ~ 

. • '" ~··~ ~ Y~.J • . 

9 THE COURT: You may. 

10 BY MR. STANTON: 

11 

"' u..Lu yvu eve~ ""'"''- L"lL. V ever: >:na~: ne 

12 wanted to hurt anyone? 

13 A Yes. 

1 A 

"" nuco ~ ~..LU. ae ""'':f Q<O> >J<Od L YUU <Cd!l :I UJ.>l 

15 exact words? 

16 A I want to kill a cop. 

·~ ..L 

"' "u"'"" wa:s Lue .L.Lz:st:. c.Lme -cna1: you -cna-ct 

18 A Sunday. 

19 Q Sunday, which Sunday? 

LV ,.... :;51 , , -cne ll_1:1"1_-_ 

21 Q And who else was present when he first made 

22 that statement? 

L:..:J R. LaK1, Losa, cor1na -- I'm not sure if Teki --

24 and Losa's younger brothers, Masi and Bill. 

25 Q Did he whisper that to you or did he say out 

""' v i"U.IR , ~ c (702) 

.LJUCU30 12 
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"' 1 loud like you and I are ~alking right now? ~· 

;: 2 A He s<'li . .d. ...it.. ,..,, <- 1 ,..,, rl 
;; 

~ 3 Q Approximately how many times did you hear 
w 

4 Mr. Vanisi say he wanted to kill a cop? 

s n M,-,rc i-h=>,-, 11"1 '· 
6 Q Did he ever tell you about a particul·ar way he 

7 wanted to catch a police officer? 

A " " ·' '·' - '· . ' 
-~~~ ~· ... ~. 

9 Q What type of break time? 

10 A Coffee break. 

11 ~ ~ 

"' , ~·~ u•=<• Y~' '"" »ay ~H.<.i:>: 

12 A It was Sunday. I don't remember. 

13 Q Sunday? 

1 A ~ ,.., 
"' ~ .. ~ .. ~ ~~~ .. 

15 Q On the 11th. How was Mr. Vanisi acting when he 

16 said that he wanted to kill a cop? 
,~ 

~ h vctC>UCU • 

18 Q Matter of fact? 

19 A Yes. 

"-V ~ •men wa::; ~ne :nrst tlme tna1:___'1'<=>1:1 about 

21 the murder of George Sullivan? 

22 A Tuesday morning. 

.!.J \.1 1ma now ma you find out aoou"t: _:t,_t, 

24 Miss Endernann? 

25 A Went to the university because my son had a 

DA •=~ ~.-rERS (702) 329-6:>60 
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"' 1 doctor's appointment. ~·. 

~ 2 0 At t-h= ,n; .. .; t-u •? 
::. 
~ 3 A Yes. .,. 

4 Q What time was your son's doctor appointment on 

" 'l'l'=D"~" t-h"' 1 'lt-h? 

6 A I believe it was at 9:00 a.m. 

7 Q What happened when you went to the university? 

Q 11 T+ _, ... 

9 Q And were you advised why the campus was closed? 

10 A A cop was killed. 

'' ~ ~ . 
"' ·~ --.:=rr= LUQ 0.. o;>"--Uo; UO.:f 1 U.LU :/..,-u-

12 happen to see a composite sketch? 

13 A Yes. 

1 A " '·'· L' . ' .,. .... uu .. 
15 A Yes. 

16 Q Showing you Exhibit 6, is that what you saw on 
,~ - 1 . , .. 
18 A Yes. 

19 Q Miss Endemann, when you first saw this 

.:;v • .... ~ "~Go..uu vii "CeJ.e·, n, wnat: was t.ne r~rs"C "Cr tt 

21 that entered your mind? 

22 A That it was Pe. 

L.;) \.! .Ln racL, you to.Ld the -- and l KfiOWJ:E'S 

24 been almost a year since your interview -- do you remember 

25 the precise words of what you told the police about when you 

01 t;KKP. ""' v .nun {"/ 02) -:1£ 
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"' 1 that photograph? ~- saw 

~ ? A T Ahcmt- wh"t- h= Q~; rl ~~ '" ~~,4 T 

::. 
~ 3 just put it 
Ul 

together and I figured out that it was him. 

4 Q If you could turn to your transcript, page 12, 

t; li~=Q 'Yl '' _, ') t; .; > ~ . .. ~ 
-~ ~- -, 

6 thought it looked like Pe from the sketch"? 

7 What was your response? 

(") ~ nT '" ' -~ ' 
~~ !;-'~~~~~~, .._ uav-= '-V "'v auu 

9 make sure everybody was safe." 

10 Q That is a good enough. You said, "It fit him 
1 1 -= 

t"".h""vv~ ' 

12 A Yes. 

13 Q Did Mr. Vanisi change his appearance at all 
1 ~-

_, 
u'o:lr ~""' ... ~~'"' 

15 A Yes. 

16 Q How did he change his appearance? 

-.!. I " .:>lla v"'u J,><:U. L. u1. H.J.ts l • 

18 Q Did there come a time at Losa's house in the 

19 afternoon hours of Tuesday, January 13th, where the evening 

LV news carne on a1: 1:ne Losa uum"'' 

21 A Yes. 

22 Q Who was at the home when the evening news carne 

--z:J on Lnat :·t 

24 A Corina, Losa, Bill, Masi, Laki, and myself. 

25 Q Was the defendant, Siaosi Vanisi, there? 

:ill!;tti<J\ NF.VAOJI .i:> (702) 329-6560 
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"' ~· 1 A Yes. 

~ ') r. "'''" +-J. ,, -" 
::. -~ 

., 
~ 3 Mr • Vanisi doing? .,., 

4 A He was sleeping. 

<:: ~ '-"" " 
_, 

"" 
6 A On the bed next to the TV. 

7 Q The TV that was on? 

n ~ 

·~~-

9 Q What was he doing before the news broadcast 

10 came on besides sleeping? Was he making any noise? 

--===- H. nt: W<i<> J • 

12 Q And what was the first story that the evening 

13 news broadcast that night as you watched it? 

.~. .. h Lllte cup 1l':J • 

15 Q And that's the one where they broadcast this 

16 composite sketch, No. 6? 

l.l A. res. 

18 Q Did something occur with Mr. Vanisi as he was 

19 snoring during the news broadcast? 

~u A He "' ng. 

21 Q And what did you all do after watching the news 

22 broadcast? 

'""2"3 A We got quiet. 

24 Q And where did you go after the broadcast of the 

25 cop had been murdered? 

SIERRA NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 A We left the room. ~· 

~ ? () Anrl rlirl von mr>k"P " nl,m t-A lo~uo t-ho ~~~ ·? 
::. 
~ 3 A Yes . 
...... 

4 Q Who? 

"' " Mu~olf' T -~ lr' ("'A~;n~ T -~~ ~--' +-0..- ,_ 
-.z 

6 Q And why did you want to leave the apartment? 

7 A Because I was scared. 

0 "' , ..... _,,..., 
''" -~ 

~ .1 OJ' 

9 A Anywhere but there. 

10 Q And what happened? Can you tell us what 

'' ~ 

. 

12 A The boys left to the church before we did. And 

13 as me and Corina and Laki were about to leave, he came along 

' A .L 

15 Q Who is he? 

16 A Pe. 

·-... '>.! C>U U" Uc<U. u>-'' 

18 A Yes. 

19 Q This is not what you had planned? 

~v !A l~O. 

21 Q Where did you go? 

22 A We went to the church. 

--z:::> Q lr 

24 A The MoTI!IOn church. 

25 Q Where is that Mormon church located? 

••~••~n ·~~ (702) 329-6560 
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"' 1 A By the university. ~· 

;: 2 0 Uni i t-v nf b R"'n<"l ,? 
;; 

~ 3 A Yes. 
ro 

4 Q From where you were going or coming from Rock 

5 p, • 1 ou~rci ;,j- T ....,,.,. 'c, hnn• ·~ +-~ +-h= ~), ~~- ... 
1 

6 nonnally go through the university? 

7 A Yes. 

R 1'\ n;" ""' "· ,, ·' .-1- ..., "'"" _, ' , 
·'.I :t~ ... 

9 were approaching the university campus? 

10 A Yes. 

1 1 ,... ,... ·"- c 
1 . "'""'"' av a= ·~~ . .,. ' 

12 A He was acting paranoid. 

13 Q Different from how he was acting at all the 

1.1 _±_i H A ,...,_ 
r -1 

15 A Yes. 

16 Q And when did he begin to act paranoid? 
,.., 

~ ~ 

•~ ~vva ~~ •= '-'CUL!t! L.U 1..11<;: ~ .Ly. 

18 MR. STANTON: COurt's indulgence. 

19 THE COURT: Yes. 
~~ 
~~ 1'=•. ~: NO run:;ner '1~~~ l • 

21 THE COURT: Cross-examination? 

22 MR. SPECCHIO: May I have the Court's 

""-' . ., '< 

24 THE COURT: Certainly. 

25 MR. SPECCHIO: No questions, Your Honor. 

-~- uu:.::J .:J<::J 

.LJUU.l507~ 
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"' 1 THE COURT: Thank You may step down. ~· you. 

~ 2 iThe wi was ·=" \ 
::. 
~ 3 THE COURT: Call your next witness. 
..0 

4 MR. STANTON: State would next call Manamoui 

" n. 

6 ~PEAUA 

7 cnllP.C! as a witness on behalf of the Plaintiff, 

Q h~n~ ~N ~ .,; o+ -'· •, 
-~ 

9 was examined and testified as follows: 

10 D:n:!EC'l' EXAMINATION 

, , DV >m 

12 Q Sir, could you please state your full name and 

13 complete name and spell your first and last name for the 

1 A .... 
-,-

15 A Manamoui Peaua; M-A-N-A-M-0-U-I, P-E-A-U-A. 

16 Q Sir, how old are you? 

"~ ~ ~r 
~ ~v. 

18 Q And how long have you lived here in Reno? 

19 A About 20 years. 
- ·-··. --.!.V "" ".L.L, uv"'.L yucu. "'-"'""'"'- J.:S 

21 Eliliibit 8, which i:s a street map .. I'd ask if you'd look at 

22 that for a moment and see if you can become familiarized 

--z::y wlc:n c:ne ~c::s ana '-""' .Loca orr L:Jia1:1llalY. 

24 A Yes. 

25 Q I'd like to direct your attention back to 

::;lt;KKA {IU:l.) ._, v .... vv 
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~ 1 
"' 

January of 1998. You have a large family that lives here in 
~· 

2 Reno? 

1 A V=Q ~;r 

"' 4 Q Where does the bulk of your family reside? 

5 A 1645 Sterling Way. 

h "' ro. ,, ..., ' ·" L' ' - :r .t" ••~ ,..·-~- ~ua~ ~~ vu '-""' "=!-'' 

7 A Right here. 

8 Q It's got the label there? 

Q n '" ~ ..... 
10 Q And there is a red dot just to the left side of 

11 that label. Does that accurately reflect the Sterling 
,_., C'· , ... .., 

13 A Yes. 

14 Q Do you know Siaosi Vanisi? 

1 " 
~ J.c<>, .L uu. 

16 Q How is he related to you? 

17 A Cousin. 

.LO \.1 .ffila now or1:en nave you seen Mr. van1s., say, 

19 prior to January 1996? 

20 A Probably two, three times a year . 
. 

L.L \.1 t~.uu now you your .,.. 
22 with him? 

23 A Just -F~m; l v. 

""" l,J t" " 
25 A Friends. 

(702) 329-6560 
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"' ~· 1 Q Prior to January 1998, when was the last time 
') 

"~ M· "' ,, cc:_~ 
J 

3 A Maybe about two months prior, two, three months -
4 prior. 

" '"' .... - ' 

" "' 'J . "'""" ' 
6 A No. 

7 Q Was that in Reno? 
~ 

v ,. 
H!ClC. """ lD L,H., 

9 Q Los Angeles? 

10 A Yes. 

.I.L \.! .1.11 or .L:t:ttl, a1a Mr. come L:o 

12 Reno? 

13 A Yes, he did. 

..... \.! Wet:> Llld.L a VlSll: or a rise to 

15 you? 

16 A I knew maybe a week beforehand. 

.L I u was any <,Jet -; T"1N that was p~ ,,..,..,..,-~ 

18 at that time? 

19 A I don't think so. 

;w Q Do _XC:ll,l_ see Mr. Van' a' in ,..,..,,,...,. ·r 

21 A Yes, I do. 

22 Q Could you please point out where he is and what 

23 he is wearing for~ Sir? 

24 A He's wearing a gray suit, blue tie. 

25 Q Sitting at this table right to my left? 

SIERRA NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 ~· A Yes. 

? (\ f-h t-hl" m"n i" " hl ~'·"'~ ~"" 1aao .. -r-

3 If 
"' 

you need that for your reference. 

4 Could you tell me what day in January you first 

"' ~~ u. H· 'i • ' ' n ,., 

6 A I'm not sure. I would have to be reminded. 

7 Q If I were to tell you thnt the murder of 
.., 

~ . ' '' . -'. . ' ·' . ~ . . 
. ,., 

·~ .. ~~~.- . J U;:> L C<J..l..C'i. llW.U..U..L'jHl.. 

9 going from Monday, the 12th, into Tuesday, the 13th of 

10 January, does that give you a frame of reference? 
.. 
~ " J.C:ClUo r" ..~.r~~--a-~ =· 
12 Q And where did you first physically see 

13 Mr • Vanisi? 

. 
... ., n n.c. l..UC: ; . 
15 Q At Sterling? 

16 A Right. 

l_/ '.! UlU ne nave any Cl_OT:nes Wlt:.n n:tm wnen ne 

18 arrived? 

19 A I think he was carrying a bag and just what he 

LU naa on. 

21 Q Can you describe how he looked when he first 

22 arrived in Reno when you first saw him at your house? 

7.3 A He had a ir~r.l< .. t_, a vest, --nanE<t I t-hinlr 

24 Q Was he wearing a wig? 

25 A Yes. 

NEVADA (702) 32 () 
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"' 1 Q What kind of wig? Can you describe it for me? ~· 

..2. A Q win 

~ 3 Q Was it normal or usual for you to see your 
w 

4 cousin wearing a wig? 

5 II. ...No. 

6 Q No, it wasn't nonnal? 

7 A No, it was not. 

A ,., l"i " \. '"' L 
J v~~a .. ~" "~~ .. ~ ,..._.,., 

9 A Yes. 

10 Q Did he have anythinq over the wig? 

1 1 " " ' . ' .. 
12 Q Showing you Exhibit "6, does that look like your 

13 cousin when you first saw him? 

....Ld_ 1\ -= 
15 Q When you were at the Sterling address, did you 

16 see him unpack any other clothing besides what he was 

1""7 _, 
-~ ' . 

18 A He had a few things. I can' t remember them. 

19 Q What kind of jacket was he wearing? 

"" ~v '"' "''"· J "'-'"-''"-. 

21 Q What color was it? 

22 A Brown. 

L.J "" "uw_,_ .1" a .ll.Ke t:o ~your ~~· Lon to 

24 Monday, the 12th of January, on that. Refer to that chart 

25 if you need to. 

NEVADA (702) 329-6560 
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"' 1 Mr. Peaua, directing your attention to ~-

2 imrit<>lv 10,00 n_m on ....t.hat. rl"'i-" '·''"" t-ho .... , ... 

3 staying at your home? .,. 
4 A Yes, he was. 

'i () "'"',-l n~ HAn • ·' _, , ... • .,. ~ 

6 on Monday evening? 

7 A No. 

A '"' v. .... . ' ... .., ,,,, -,, ~-

~ -~ ~:t. 

9 A Pretty Im.Ich. 

10 Q Do you remember your cousin, the defendant, 
11 ..... "· . ' '· . ' "" ~u~-~-~ '-'"'-"'- ~Q:t• 

12 A Off and on, I believe. 

13 Q Well, I want to direct your attention 

1 • --"'--'- . ' ' ·~ ·~ 
L ~V -'.VoVV t-'•"'• ~v y;v~ , ... YVU.[. "' '-""' 

15 defendant, Siaosi Vanisi, arriving at your home at 

16 approximately 10;00 p.m.? 

·~ n J. OOYV 11J.!L\ .1.v;vv. 

18 Q Would you say you saw him but you don't know if 

19 he necessarily arrived then; is that your testimony? 

.:.v ,.., .r.eo;, 

21 Q Could he have arrived at that time, or do you 

22 not remember? 

L.:> "' cou1.a nave, 1.' ' . 
24 Q How was he dressed? 

25 A He had a shirt, pants. He may have had the 

l'I~Vrillrl (702) 32 •v 

.LJDCU3U::S4 
AA03283



• on 

~ 823 

"' 1 ~· brown jacket, I think. 

_2. () ...RYbi.>-~ 1 1 d ..±> 1 _, 
' -' ~~~'~ ~~~~ vu~ ; . ' 

~ 3 
Ul 

A It looks like it. 

4 Q About the same length of Mr. Vanisi? 

" 7\ __:r, 
•f .r=~u • 

6 Q What were you doing at abcut 10:00 o'clock that 

7 evening at your home? 

Q .. J.V • 

9 Q Other family members watching TV as well? 

10 A Yeah. 
1 
~~ ~ '-'.1-U <".1..1. vanlsl nave tne wlg anct tne~ on? 

12 A No. 

13 Q You didn't see that? 

--'--'-
£"1 c.u. 

15 Q Was he carrying anything? 

16 A No. 

~ \.1 I"'HdL ala you ao t:ne rest of the """ninrr 

Hl 10:00 o'clock on? 

19 A Just ·watch movies. 

.:cv ...\./. ~ you go __!:<:)_ "l "'"'n _1i!lY_ time midniaht? 

21 A No. 

22 Q What time the next morning did you ultimately 

L.J go to -~ .1 eep ":'_ 

24 A On the next morning? 

25 Q Yes. 

lA NEVADA REPORTERS (702) 329 6560 
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"' 1 ~- A About 2:30, maybe three. 

? n Prir.r i-<"> "'"'" r<ninn t-,-, ~1==~ --'~ "~" ~= ~~ , , .. -' -:· 

3 Mr . .,., Vanisi leaving your home? 

4 A Yes. 

t; n '''"' ~;. ;. ; "'" ]. 

, ..... . 
6 A About 2:30, 2:00 o'clock, between 2:00 and 

7 2:30. 

0 '"' 
,. .... , 

. ' .~ "' ·"" .. -, -• ~ ~~ 

>< !-' • '" <.-V "- o ..JV .LH 

9 the morning, you never saw him leave? 

10 A No. 

" " 

"' U~ naQ <.UCLC <>L.L <.UC L "' 
12 A Last time I seen him, yes, he was there. 

13 Q Okay. When was the last time you seen him? 
, . 

~ .LVo.JVf .LV ; .;>U 1 LU '· 
15 Q Let me get this straight. You are watching 

16 television, watching a movie with family members? 

.L ..... ~ . 
Hl Q Where is Mr. Vanisi? 

19 A He was sleeping in the bedroom. 

LV '.! ;:;o ne·s not: ~n -cne same 

21 A No. 

22 Q At sometime he comes into your ~ouse and asks 

L3 you tor a rlae·? 

24 A Yes. 

25 Q What time of the morning does that occur? 

·~ ··~· ·~· 
(702) 329-6560 
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"' ~· 1 A About 2:30. 2:00 to 2:30. 

? n ·"" rlnP.« hP ""k vrm T<""> t-"kA him? 

3 A To our cousin's house on Rock Boulevard. 
...... 

4 Q What is your cousin's name? 

<; " T .. • I ' 

6 Q To Losa's house? 

7 A Right. 

0 ,.., ,.,. > ,_ ''. . , ..,.., 
~ '1 

9 A Yes. 

10 Q Do you know Sateki Taukiuvea? 

....... .n. "'"'"'• 

12 Q Was he there? 

13 A At which place? 

.... ~ "' ~~ 
I ' 

15 A No. 

16 Q When the defendant, Mr. Vanisi, asked you for a 

J..l wa" u<;: J..JY H.WI"'<;:.L.L r 

18 A Yes. 

19 Q And did you take him to Losa's house? 
. 

,;u !:'>. res. 

21 Q Did you take anybody else to Losa' s house? 

22 A No. 

;,::..; 1,.1 .tiow was tne LIL, Mr. V< 

24 he asked you for a ride? 

25 A Usual, just quiet and just chitchatting. 

NEVADF. ·=·~ ("102) "'"' 
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"' 1 That's about it. ~· 

? (') W"" it- ""'""1 -F,...r him t-r> hP nniPt- ,-,r """" it-

3 usual for him to be chitchat? 
ro 

4 A Either one. You know. It just depends on how 

c. h~ ···~~ ~ .. J.h~ +-<~~ 

6 Q And how was he at that time? 

7 A Just quiet at sometimes but, you know, start a 

n ' ' -' . ' ' ~ L~ ~~ .. 
9 Q When he asked you for the ride back to Losa's 

10 house, did he have the wig on? 

" " 
~ 

12 Q Was he wearing the jacket that we just looked 

13 at? 

•• -
~"'"'• 

15 Q Was he wearing any gloves? 

16 A No. 

-.L I \.1 """5 ne !"'-"'"' any WJ_L!l IlJ_Jll~ 

18 A Plastic bag. 

19 Q What color was it? 

--zu- 71: wn1te. 

21 Q Showing you Exhibit 22, does that appear to be 

22 the color and type of bag that he had with hi..."tl? 

L3 -x -rean. 

24 Q Did you see what was in the bag, sir? 

25 A No. 

"'""'" (702) )60 
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"' 1 Q Did it appear to be empty or full? ~-

2 _A >lril -Fw"" -Fn l l T-"-'-

3 Q Did 
..0 

you ever see a hatchet on hint? 

4 A No. 

<:; n T-" ' -~ _, _, cL -~ 
~.. ..~~ 

6 coat, would you have seen it? 

7 A Probably not. 

Q t"'l "_,~ '-' . .. ~ ••~u ~~~ QL ·'-'1 U-LU 

9 you ever see hint after that? 

10 A No. 

1 1 

"' """-'- L-Llllt U-LU yuu ULV)! lllill OLL a<: t<.UCK. 

12 Boulevard? 

13 A About 2:30. 

1 ' 
.. 

"' U-L'-' yvu ':JV .U1 LU L11t ••~ < 

15 A No. 

16 Q Do you know Mr. Taukiuvea's vehicle that he 

·~ 
_, _._, 

UL-LV"~' 

18 A No. 

19 Q You don't know it? 

LU " NO, 

21 Q So you wouldn't know whether or not it was at 

22 the Losa's house when you arrived? 

.::.;l R. I '' t know. 

24 MR. STANTON: No further questions. 

25 THE COURT: Cross-examination? 

... _. ·~· (7 02) "1 ?Q .• t:t;&;f\ 
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"' ~· 1 MR. SPECCHIO: Thank you, Your Honor. 

~ ? ·-·-· < 
0 3 BY MR. SPECCHIO: 
"' 

4 Q Mr. Peaua, are you a student at UNR? 

"' " M, -'"·' ,_, 

6 Q You were previously? 

7 A Yes. 

(} "' '"' -~ -' ' ., """ "' <~•~ nu~ n~~~ .:rvu ~'<~"':j ~•• •JJVo 

9 A Christina, I think. 

10 Q Is that -- what was the name? 

..... '"" ,, 

12 Q Christina. You know the defendant? 

13 A Yes, I do. 

.. ~ "' .n.uu .YV<L r..!VV> .L CJ'>..!. 

15 A Yes. 

16 Q -- Tauk.iuvea? Do you know Chiatra Hanke, 

.. , \...ll.l.o;:l~.!,d " 
18 A I don't think so. 

19 Q Do you remember talking to her on the phone? 

.::u A 1 aon t: t:nJ.nK so. 

21 Q The times that you have just talked about with 

22 the District Attorney are in relation to the night of 

L.:j ':ir January lLth"? 

24 A Yes. 

25 Q The best of your knowledge and recollection, 

NEVADJI. ·~· ~--'-"'"" ( 702) ~-~ ~~~~ 
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"' 1 Mr. Vanisi was at the Sterling address from 10:30 to 2:30 in ~· 

' 2 the. .;,cr? 

' ' 3 A Yes. -
4 Q The bag that he was carrying, did you look in 

s it-? 

6 A No. 

7 Q Did you carry it? 

Q 1\ ~·· 

9 Q So you don't know if it was light or heavy? 

10 A It looked like-he had clothes in it. 

1 1 " ~ 

~ ·~ .L.L"-~ ua.L.L LU.l..J. UL t..:LUL11"'0>f 

12 A Right, half full of clothes. 

13 Q So I mean, you didn't have to have two hands to 
1 A 

1 '-""' 
_,_ 

~ 

-,-

15 A No. 

16 Q Do you know how Mr. Vanisi got -- the Sterling 
1~ ...,_, ' ... "" yuu .J..J. V<:-i L .LYH L f 

18 A Right. 

19 Q Do you know how he got there at around 10:00 

4V u 1:na1: nJ.gnl::~ 

21 A No. 

22 Q You didn't see Teki drive him over there at 

L.J .Lu;uu u 

24 A No. 

25 Q He could have walked? 

.. ·~· RS (702) ;l':n 
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"' l A Could have. ~· 

' 2 _Q_ Hs didn 1 t havs __an_ '" -'·i] P ni rl hP? 

' ' 3 A No. 
"' 

4 Q He could have taken a cab? 

''> A r,-,,lr! h"""' 

6 Q And then around 2:30 in the morning, you drove 

7 him OVP.T ro Rock Boulevard? 

R ll t>< ~"h+ ., 

9 Q You didn't get out of the car so you don't know 

10 who was in the house? 

11 "' n' -• 

12 Q Do you know Teki's vehicle? 

13 A No. 

1A "· ..l. . ' '· ..... - ·~ ••••-- •~U~ VL ~UL L C~L UU~ ' 

15 A No. 

16 Q If I were to say the word or the number to you 

1"7 1 0"1 _, .... 
. ' -~ _rvu ~•v• wuon. ~uac. " 

18 A Oh, yeah. 

19 Q What does that mean? 
~A 

<.V ,... . 
21 Q Do you ever remember having a conversation with 

22 Teki where he said to you, I just did a 187? 

c..:; " NO. 

24 Q I got to hang up? 

25 A No. 

l'<-"'VtlUtl •~• [702) ::lZ 
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"' 1 Q That never happened? ~-

~ 2 A _NQ 
;; 

~ 3 Q 
w 

And you don't know anybody by the name of 

!I Chiatra Hanke? 

5 A ...Not_ frrom th"l- n"'m<> 

6 MR. SPECCHIO: No further questions, Your 

7 Honor. 

l:l '1'1-!R f"'t"'>TTD'l' · D. rH _., 

9 MR. STANTON: Briefly, Your Honor. 

10 REDnECT EXAMINATION 

11 QV MD 

12 Q Mr. Peaua, on the night of Monday, 

13 January 12th, from 10:30 to 2:00 o'clock in the morning when 

...L1. M~ ""M' d. ,..), d. ""· ...:......1. 

• ~~--, ~ yv~ ~·~4 "'~"' "~' J.U 

15 your home during those time periods? 

16 A Between the time period? 

1"1 ,... _.I"> 

"" ~~ LVo-'V }JoH<o VU J.£ L!l t ci11U "CO "Clle 

18 lime he comes in and asks for a ride back to Losa's house, 

19 did you ever see him in your house? 
,.,, -- ~ «v, ... uun 1:' t!U. 

21 Q You don't think so'? 

22 A No. 

~~ 

"' L<UW WilV ~S "' 
24 A My dog. 

25 Q Your dog? 

·~ .. -~~ (702) .. u •• ----
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"' 1 ~· A Right. 

' 2 .() r,m unu. ..... -« rl. ..±}, ~' 

( . " -- ~·~ 

( 3 gentlemen of the jury? .,. 
4 A Husky, half husky, white with black spots. 

" A o< -'· ,') . ., -., 

6 A Pretty big, yes. 

7 Q Did you ever see Mr. Vanisi walkiny your dog? 
Q ~ 

~~··~ '' 

9 MR. STANTON: Thank you. Nothing further. 

10 THE COURT: Anything furth~r? 
1 1 

l'<r'. • J; l.'lo, ma·arn. 1'10 1 VU.'-'',!". No, Your 

12 Honor. 

13 THE COURT: Do you need a break? 

1 ' ··=. ~· o:>ure. 

15 THE COURT: You may step down. 

16 (The witness was excused.) 
1~ 

~s and gen· or the iury, ~' ~n"' .. 
18 we'll take our afternoon recess now. During this break do 

19 not discuss the case among yourselves or with anyone else. 

"'" .L c. lS your rur-cner ~t to form or any oni n i rm 

21 regarding the guilt or innocence of the defendant until the 

22 case has been finally submitted to you for decision. 

.!.-' You are not to read, look at or listen to anv 

24 news media accounts regarding this matter should there be 

25 any, and should any person attempt to discuss the case with 
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"' ~· 1 you or in any manner atta~t to influence you with regard to 

' ') _cU ·' ( . ' ~ ·~-- "u~ k'Cl.L.L.L.L.L HUU .LU O..ULU H.L.L.L <iUVJ.:;., 

( 

Ul 
3 the Court. 

4 Ladies and gentlemen of the jury, go ahead and 

" c 
"' "'-'"• "'"= .IL WLLL Ut: '-J.L. you 1n 

6 as soon as we're through with our recess. 

7 Court is in recess. 

u '"'~ 1. WlJ.l see you oacK ln J.::J ; . 
9 (Recess taken at 3:03p.m.) 

10 
. 

Ll 

12 

13 

_..., 

15 

16 
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18 

19 
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21 

22 

23 

24 

25 
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"' ~· 1 RENO, NEVlUlA, THURSDAY, .DNUARY 14 , 1999, 3:32 P.M . 

' ') ·"· 
' ' 3 .,., 

4 (Whereupon, the following proceedings were held 
in open court, in the presence of the jury.) 

r 

6 THE COURT: Counsel, can we stipulate to the 

7 presence of the jury? 

0 l"J<\. L <:;!;;;> 1 "TOUr t ~. 

9 MR. SPECCHIO: Yes, Your Honor. 

10 THE COUR'T': Call your next witness. 

"""TT l'lK. .:> •• I our t!Onor, --r'ITl to nave to 

12 use the nickname. It would be Laki. 

13 THE CLERK: Exhibits 30-A through G marked. 

.l'l .1: l'IOS. .JV-l-1. .:SU-G ll<a.Lh"''-'·) 

15 ME'l'tT.[SELA DANIEL TAIJVELI 

16 called as a witness on behalf of the Plaintiff, 

.L I ng !1.rst duly 

18 was examined and testified as follows: 

19 DIRECT ~T:rON 

20 BY MR. "~ru.d"Ul~: 

21 Q Sir, if you could pull your chair up so that 

22 you are real close, as far as you can, close to the 

23" rni ' . Lift that mi soTfTSas-;::;- ~~= to 

24 mouth as you can get it. 

25 If you need to, lean forward just a little bit 

SIERRA NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' ~- 1 when you give your answers. Okay? 

' ? (', ,,.-1 ,, 
-~ 

' " ~ -.- ·-· ~·-

' 3 I 
" 

need you to spell both your first and last name? 

4 A Metuisela, Daniel, Tauveli. The first name is 

" M_J;' T ~ M T ~ 
~· 1 

~~~~ .. ~ .. ~ ~ ,. .. 
6 Q You have a nickname that you go by? 

7 A Laki. 

0 

"' o.u" uu yu u. 

9 A L-A-K-I. 

10 Q And sir, how old are you? 

LL ,. 1""'"'-.i· 

12 Q How long have you lived in Reno? 

13 A Twenty years. 

.L'> 

"' JJQ you "-' 1uw ;J. van~s~ -~ 

15 A Yes. 

16 Q How do you know him? 

J. I 1-1. He·s my 

18 Q And how often have you seen him through the 20 

19 years of your life? 

LU ~ Oft and on. The I I " L't seen~ 

21 like two years, three. 

22 Q You see him regularly? 

Lj A Yes. 

24 Q You see him in court today? 

25 A Yes. 

~A NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 Q Where is he and what is he weari~g? ~· 

~ 2 A ....He.'....s. ov <> r t- lc ""-l"f> ...and hoT ~ •••o~ -; . '+ ;; ~ "" 

~ 3 Q Is he wearing a tie? 
ro 

4 A Yes. 

5 0 ....lilha.t. "" l ,.., ,.. ; Q t- h"' .±..i '') 

6 A It's blue. 

7 Q Sitting down at this table? 

8 a y,. 

9 Q Now, I want to direct your attention to January 
' 

10 of 1998. Over your right shoulder, a blowup of that mont_h, 

1 1 ,, rl _,. 

12 And as a frame of reference, sir, I'd indicate 

13 to you that you talked to the police and gave a recorded 
_l_J_ Qf--+ __,., 

" ·~~""' """"v' .Lu ~'"" II 

15 around almost 10:00 p.m.; is that correct? 

16 A Yes. 

17 " ........... 
"" --~··" LllO.l. = "' .L"- """"' OJ: ~, . (, 

16 the 13th of January, when was the first time that you saw 

19 the defendant, Siaosi Vanisi, in January 1998? 

'"' • ""' L 1. nn. Llille f a weeK - .n 
'.". 

21 Q Where was the first tilne that you saw him? 

22 A At Jack-in-the-Box. 

~~ 

""' 
nuw was ne "'-

24 A He was wearing some jeans. I think it was 

25 jeans or slacks. And a shirt and a vest. 

;;, 
··~··~ (702) 32 
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"' 1 Q What color was his jeans? ~· 

' ? ..A '"""=" ·= ,-1. "L ,_]_ T . . .. 
' 

'4 .... ~-
' 3 color it was exactly . 
..0 

4 Q Could you raise your voice up a little bit for 

t; '0? 

6 A Yes. 

7 Q What color jeans was he wearing? 

0 .. .L '-""-'' .... . . "'"".Y wen; JU.<;;~ Ud..LK • 

9 Q And does he look or did he look different that 

10 first time you saw him than he does in r.nn rt? 

~~ .~ ~"'"'· 

12 Q How does he look different? 

13 A He had a full beard and long hair. 

•• "' .wuuy ""'"'-"'-• l"'ct:; LJlaL n~s na~r or 

15 something else? 

16 A It was a wig. . 
.1.1 \.1 ttow ao you mow ~ 1: was a wig'? 

18 A Because his hair wasn't that long. 

19 Q Did you ever see him take it off? 

.o::v fl. Yeah. 

21 Q And do you know what dreadlocks are? 

22 A Yes. 

L..:S u Did it look like that? 

24 A No. 
. 

25 Q How long was it? 

NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 A About shoulder length. ~· 

~ _2 () ...1).nd •• > ,. ,, 
' ;:,:; ·~-- 3 A It was a C<> 

C<> 
dark color. Dark brown probably. 

4 Q And did he wear any hat over the wig? 
<; 7\ ...Jo.L. n . ~ 

~ ·~~ .. ~~= ~ ~~ ... c.. 

6 Q What color was that bandana? 

7 A I don't remember. 

Q ,... , .... d_ 

"' -··- .. -· • ., yvu. ·'- "' .L:s LllctL 11uw ~ cous~n 

9 Pe looked on that day when you saw him at Jack-in-the-Box? 

10 A Yes. But he was wearing a bandana instead of a 
1 , .. 
12 Q Other than that? 

13 A Yes. 

...."L..L 

"' •~u ~u:t LllciL Wd:S ct W~ your Rrv:Lew 

15 with the police. So that would put it about January 6th? 

16 A I think so, yes. 

~ '.! nuw w""' your act:Lng when you saw him on 

18 the 6th of January? 

19 A Funny. 

LV \.1 me? . _.. 
21 A He was pretty weird. He was funny. 

22 Q Acting different than he normally had? 

~..) A ~-

24 Q What was different about how he was acting? 

25 A He was just very talkative, more -- I don't 
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"' 1 know. He was different. talks more differently. ~- He 

~ ? r. n<.-1 ' ~' _,_ 
;:,:; J "' - 3 cop? C<> -

4 A Yes. 

<; ~ m> _,_ -' ... ·- ~··~ -'--'--'-"' ~ ~-'-"'"" yvu. u:taL: 

6 A I think later on that day at horne or after. 

7 Q That would have been the 6th of January? 
0 

'"' -'-'="'• 

9 Q What did you think when you first heard that? 

10 A I thought it was just a joke. 

.L.L \..! ...,.,u wuu o;.Lse was present. wnen ne said that? 

12 A I'm not sure. It could have been -- I think 

13 most of us at the apartment. 

" .L~ \..! hllU WILLLOU ctj,XiLWUeH~ ~S 1:na1: C 

15 A Losa's apartment. 

16 Q Who usually was hanging out at Losa's 

.LI ct],'CI.L .! 

18 A Losa, her brothers and sister, me, Teki. 

19 Q Teki is Sateki Taukiuvea? 

.c:u A Yes. 

21 Q What was the conversation about at Losa's house 

22 when you first heard the defendant say he wanted to kill a 

L_j =p·: Do you -'-' ' 
24 A No. 

25 Q Were the rest of you talking about killing a 

SIERRA NEVADA. REPORTERS (702) 329-6560 
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"' ~- 1 cop? 

~ 2 Zl N,.-, 
;:,:; - 3 Q Was C<> 

"' 
it out of the blue, in other words? 

4 A Yes. 

" r\ ToT· ' ..... ~ -" 
"-~~~~ ... ~ .. .,~ ~~·~ !..llct ... '" 

6 A Yes. 

7 Q You thought he was joking? 
Q ~ 

·~~. 

9 Q Do you remenber the exact words that he used? 

10 A "I want to kill a cop. n 

, , 
ru•u l.LVlll '-11<= Iirs-c -c:une you nun say 1.t to '>! 

12 the last time you heard him say it, how many times do you 

13 think he said I want to kill a cop? 
, 

M. - •y 1:0 .LV -v. 

15 Q Now, up on that chart you were interviewed by 

16 the police on Tuesday, January 13th. I'll represent to you 

.... , evan was on cne xy ""' just 

ltl after midnight on that day. 

19 When was the last time you heard Mr. Vanisi say 

LV u"' ""'"'""''-' to K~ll a ___c::c>l2"!' 

21 A I think the day before that. 

22 Q Did you ever hear him say I want to kill a cop 

"-' Q .... l. that? 

24 A No. 

25 Q Did he ever mention to you about why he wanted 

s .. ~.-~ REPORTERS (702) 329-6560 
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"' ~· 1 to kill a cop? 

~ ...2. ...1l. ~·-;:,:; - 3 Q Did he ever mention to you about getting C<o 
w 

4 money --

__<;_ 7\ 

6 Q -- from killing a cop? You don't remember 

7 that? 

Q 
UVll C. .. ~ 

9 Q Do you remember giving a statement to the 

10 police? 

~~ ""' res. 

12 Q And that that statement was recorded? 

13 A Yes. 

~~ l"lK. l"UN; '-UUL C' S 1lldU.l one 1t 

15 THE COURT: Yes. 

16 BY MR. STANTON: 

.Lo \.J Take a a.lance at the first 1"" of and 

18 see if you recognize that transcript. Does that look like a 

19 transcript of the questions that were asked of you and the 

.:.v :'::'~gave on ....<J:anuarv 13th? 

21 A Yes. 

22 Q I'd like you if you could, sir, to turn to page 

~ Lb. _y<:>ll_ get to 26...L on the left·-'" ..> £""r.l nmn of t.ha±_ 

24 page is a series of numbers. If you would direct your 

25 attention and read for me, just to yourself, lines 26 
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"' ~· 1 through 39. Do you remember what he said about killing a 

]_ 2 ~? 
;,; - J 
C<> 

A Yes. _,. 
4 Q What was that? 

5 A .1!e_ ...s_ai d hf> ,4 t- () Jci.l.l -"' d__b 
-,=~ 

b us some money. 

7 Q Get you some money? 

6 A Yes_ 

!:l Q Showing you photograph 20-A, this document has 
10 been admitted into evidecce. Do you recognize anything in 
11 that .... 

12 A Yes. 

13 Q Those shoes right here, are those yours? 
_li A --Th 

15 Q These two here? 

16 A Yeah. 

_l.] " --Did. 
~ - • -~ --- ~UQ~ ua~'-"''"''- ctL .I..>U"d.;:; lt 

18 A Yes. 

19 Q When did you see the hatchet at Losa's house? 
__2Q " r.n, 

•···-- ~~ yv~ """'"'" ..L.LJ<.."'' 

21 Q When was the first time you saw it? Did you 
22 see it in this condition at the home? 
?~ .. ~-v • 

24 Q And when was that? 

25 A Tuesday night. 

·-··-· (/V.I:J _JbU 

L.ILJl..;U_-1 1 U4 
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"' 1 ~- Q Had you ever seen that hatchet before? 

~ _2_ _A_ vQ~ 

;:,:; - 3 Q Who had it? C<> 
Ul 

4 A Siaosi. 

_5_ n ><· n. . ' " . 
6 A Yes. 

7 Q Did you ever see &1ybody else with that 

1'1 " 
_., 

9 A Sometimes some of my family would play with it, 

10 but he usually had it. 

1 1 

'"' ·~~~ U-1.U !lt< !lO:OV!O l1:( 

12 You need to lean down in that microphone and 

13 speak up real loud. 
__..___._ .. ·~ uau .l.l • on -cnls Sloe _5JE_ l.n tnl.s Slde or 

15 tucked in his pants. 

16 Q You are pointing to this side or this side, 
.,_.,_ 
~- _yvu.L """'""' ( 
18 A Hooked on to a belt. 

19 Q Where was the belt; wrapped around his chest? 

~v ]-;_ ....... his chesi_._ 

21 Q It was up this high? 

22 A Uh-huh. 

"--1 \.l Was that in.<:i <i<> or outsi rls _his coat? 

24 A Inside. 
. - 25 Q What kind of coat was he wearing? 
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:LJUCU.-1 1 U) 

AA03304



; 

·~ 

~ 
844 

1 A It was a leather coat. "' ~· 

~ 2 Q Now, Monday, January 12th, 1998, did you see 
;:,:; - .:s l"lr. van1s1 tnat aay·t 
C<> .,.. 

4 A Yes. 

5 Q Where was it and what time of day did you see 

6 him? 

7 A I think at home in the morning time. 

0 Q Du yuu fm"J.te1v what time? 

9 A No, I don't. 

10 Q When was the last time you saw him on the 12th 

11 of T· , .. , -~ 

12 A When I was heading home. 

13 Q What time did you head home? 

14 A I was. ,.,,.,, nn hnmA ...... ,...,nrl 9' :iO ,, m.<Jt-. 1 o · nn 

15 Q Morning or night? 

16 A Night. Evening. 

17 0 And rli rl ""'" "'~"" Mr ihmi .,; ? 

18 A Him and Tcki were driving toward the Peauaa' 

19 residence. 

?n n Wh•m •-·~~ -1-h~ ~~~-1- -1-<~~ ,.~, ~~•-• M• U· . . ~ 
' 

21 A The next morning after I got off work, Tuesday 

22 morning. 

?< !'\ ml- .... _, 
"' ......... . . ~ 

--y .:t 

24 A I walked in the house from work around 8:30 or 

25 9:00. 

~=Hn~~ '., "" ..,,.., <'> c~ en 
I V~f v~J 
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"' ~· 1 Q Morning or night? 

~ ') ~ ~-;:,:; I • 

- 3 Q Who was present inside the Losa Louis home on C<> 

" 
4 Rock Boulevard? 

~ 

~ ~'-'"'"'' ueL s.Lst:.e:~:, Lne s.;uy<i. 1~u , .L u l.LnK tne 

6 boys went to school. And Siaosi and Sharoari • 

7 Q And did you see Mr. Vanis1 after he had had his 

0 ~=Q~~ ::ouav="-~ . 

9 A Did I see him after? 

10 Q Yes. 

J..L A res. 

12 Q When was his beard shaved, do you --

13 A In the morning. 

.Lq \.1 j? 

15 A Yes. 

16 Q on Tuesday rrorning, did you see Mr. Vanisi 

.l I a wig7 

18 A No. 

19 Q The night before when you saw h~ with Sateki 

20 .:.h,-,nt- 10:00 o'clock at niqht, did vou see him ;,..,.,. a wia? 

21 A I don't remember. 

22 Q On Tuesday morning, did you ask Nr. Vanisi 

23 the wig was? 

24 A I don't remember. 

25 Q Turn to page 16, if you would. Direct your 
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"' 1 ~- attention to line 31 through 33. 

~ _2. MR . T I, 
;:,:; -.. ... . .,. 
- 3 MR. STANTON: 16. C<> 
ro 

4 BY MR. STANTON: 

5 n r.~~~ f-1.· >+ 1- >.l 
~. " .. 

6 A Yes. 

7 Q So on Tuesdny morning, the 13th of Jd.!Iuary, 

R 1 ClClR .,; cli."' ,, 
~ ··~. . ~u~.o..<O "-'-~ W.Llj Wet::;< 

9 A Yes. 

10 Q What did he tell you? 

1 1 " ~~.0..'-' -'-L ""~ J• 

12 Q Did you see Mr. Vanisi with the hatchet inside 

13 Losa's house the morning of Tuesday, January 13th? 
...."L1. -" '. 

15 Q When was the -- I direct your attention to page 

16 12. Dicecting your attention to lines 23 through 25. Does 
1..":1. .O..L _, 

. ~-.~~ , JV~ UUL. < 

18 A Yeah. 

19 Q Do you remember Tuesday morning whether or not 

"" MV yvu. "'"'-" c.uc Wll::ll_ a u""::..__2l1": Los a's hnn.~ 

21 A The last time I saw it was just on the 

22 microwave. 

~ .... \.1 Tne .Las;; ~ you ohpr ·'" ooi ,.., ... it was ..Q!l the 

24 microwave? 

25 A On the microwave. 
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"' 1 Q Inside Losa's house? ~-

~ 2 A Yes 
;:,:; - 3 Q Who put it there? C<> 
..0 

4 A I don't know who put it there. 

'i n nn 'J'no~rb" ·-·~~= "~" {nQ;rlo T. • t 

6 house when the 6:00 o'clo::k evening news came on? 

7 A Yes. 

Q 1"\ ,.,, "· ' '' ,.., 

9 A Yes. 

10 Q Where was Mr. Vanisi? 

1 1 ~ u. . ' . 
VU LUC '-'"'-' .LU LUG -r 

. 

12 was sleeping in. 

13 Q And did there come a time where he was snoring? 

1 A " "· 

15 Q And did the evening news come on and broadcast 

16 the story about Sergeant Sullivan's murder? 

·~ ~ 

~ ~co. 

18 Q What was Mr. Vanisi's reaction when that story 

19 came on? 

LV H. n"' wasn·c. no more. 

21 Q What did you do at that point, s:!.r? 

22 A I got scared. 

L.:> 1,! .HI1a c:rrcryou maKe to tne apar· 7 

24 A Yes, I did. 

25 Q And who were you going to leave the apartment 

,.....,.., "'"'" (IU~) 
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"' 1 with? ~· 

~ 2 _A W i t- h rrw i 11" ;m rl ....J:1.r..i... 1 I 
;:,:; - 3 Q You left the apartment and you went into what -"' 

4 vehicle? 

."i n 'I'~~" ..• 
6 Q And prior to you leaving the van, did something 

7 happen? 

s:l " "· 

9 Q What was that? 

10 A Vanisi carne out and got in also. 

' ' ,.. 
"' -'"'"'-' :fVU. U.LV.U C. WClUL LIIal;. J;..Q UJ.Cl YOU( 

12 A I was scared, yes. 

13 Q Why were you scared? 

1 A _,_ 
.L JU"L IldU d I • . .L ~uu '-

15 Q Had a feeling? 

16 A Yes. 

'~ ... 
"' """" ... "' were yuu wnen you .Lett tne 

18 8oulevard apartment? 

19 A We were going to our church. 

LV _'>-!_ vvnac l.S~ 

21 A The Church of Jesus Christ of Latter Day 

22 Saints. 

L:.J \l I asK you to taKe a~ at F.vhihi~t 8. Take a 

24 moment to familiarize yourself with that. Specifically if 

25 you can on that map, sir, orient yourself to Losa's 

s -·· (702) <?Q._<;o;60 

.LJUCU311 0 

AA03309



• on 

~ 849 

"' ~· 1 apartment on Rock Boulevard and the Mormon church that you 
~ ? _,;_ ,., 
;:,:; -- 3 Does that map fairly and accurately depict the --

4 street map or the streets that you are familiar with, 
< . ~. 

-,- -. nvvr.. 
··~· 

ana. 1::ne '-"'"'"'"'"""'" on 
6 Vista? 

7 A Yes. 

v L"ID. • ;;> •• , . rour ', J. move ct 8 into 

9 evidence at this time. 

10 '!'HE COURT: Is it 8? 

.L.l J:'lK. ;:;· " 8. 

12 MR. SPECCHIO: No objection. 

13 THE COURT: Exhibit 8 is admitted. 

.l .. ( X NO. 8 . ) 

15 BY MR. STANTON: 

16 Q Sir, could you take that pointer for me? Can 

.1 I you snow me on that map the route that you took on Tto~ A . 

18 leaving Losa's apartment to go to the Mormon church? 

19 A I took Rock Boulevard South down to I-80. I 

LU ~ I-80 west, ex~..Qff the Virqinia exit..._ and I w<>n+- UP I 

21 think it's Evans. Yeah, I went up Center Street and took a 

22 left on Ninth Street and went up on Virginia Street and made 

23 a left on the first h 1 nl""l<- and took a ri nht- >mel on To ·• >'ll I 

24 took a left. 

25 Q On the way over to the Mormon church on Buena 

SIERRA NEVADA REPORTERS (702) 329-6560 
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"' 1 ~-

~ 2 

Vista, did Mr. Vanisi tell you to take an alternative route 

that: von norm" l 1 " w"'-'' .--~ .. • ~ 
;:,:; - 3 - A Yes. 
"' 

4 Q What did he tell you to do? 

5 Zl u~ .,,_, . ' 
.~ ~~~= '-""' '-"'''-'" way. 

6 Q Why did he tell you that? 

7 A He told me because the police might be still 
R i -4 

''" 4 "' -~ U.L L.HC: ~. 

9 Q Was Mr. Vanisi acting any differently when he 
10 told you that? 

1 1 n 

12 Q He wasn't? 

13 A No. He was just telling me to go. 
1~ 

Lhu yvu o;ee Lll.l<:; n t:e on the evenina 
15 A Yes. 

16 Q When you saw that composite, did someone came 
1"7 

' ·' =o :>our1 a5 you saw ~t as to who it was? 

18 A Yes. 

19 Q Who? 
~n 

<.v Mr. i«· .. 

21 Q Is that the way he looked the last time you saw 

22 him on Monday night, the ~2th of January? 

-="' "- Yes. 

24 MR. STANTON: No further questions. 

25 THE COURT: Cross-examination? 

s L'ti>VAilA REPORTERS (702) 329 6560 
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"' 1 MR. ~· SPECCHIO: Thank you, Your Honor. 

~ 2 
;:,:; - 3 BY MR. SPECCHIO: -w 

4 Q Mr. Tauveli, the route that you just showed 

5 that. vou went . ...from_ R,-,,-.1.- Rr>nl ~-~ ..... _;_ ~~ -· ·~ 

6 route you would normally take? 

7 A 1'hat's the route I usually always t~ke from 

8 Rnrk Rr>nl "'""rrl 

9 Q So you didn't pay any attention to what 

10 Mr. Vanisi said, you went the way you usually go anyway? 

1 1 " v. 

12 Q Last year, January of ' 98, Priscilla Endemann 

13 was your girlfriend? 

_l..<!. 11 -= 
15 Q Is that still a fact today? 

16 A No, it's not. 

1"1 .... ...Lt. - '· 
"' ··-· .L<;I\..1.' uv .l''-'U l'>l!VW HOJ\..J. < 

18 A Yes. 

19 Q Do you know who his girlfriend was at that 

"" ·" ' ~~""'' 

21 A Renee Peaua. 

22 Q Do you know a young lady by the name of Chiatra 

~~ " 

24 A That's his ex-girlfriend. 

25 Q That is his ex-girlfriend? 

·-~ (702) ___ u 

.LJUU./51 Ll 
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"' 1 A Yes. ~· 

~ 2 _Q_ You saw - 1.•h;,t- lei nr! <":>.£..= '"'' 'l'o>!r{ d ± >.":>. 
;:,:; - 3 A He was an '87 Cutlass Supreme Oldsmobile. -.,. 

4 Q You would be able to recognize that car? 

...2 A YP.'I 

6 Q Matter of fact, you did recognize that car on .. 

7 Monday night? 

8 A Voo 

9 Q And you saw Teki driving Mr. Vanisi someplace? 

10 A Yes. 

11 n T~ .+- 1 

·---~ ~vu ~.LUI.. UUL Uli Lildl;: 

12 map where you saw that Oldsmobile? 

13 A I was making a right going south on Sullivan, 
_lA. "'nr! __h_,::, """"""'-" 

,.,., 
--' ..£ ...... - ·- uv~~" v•~ v~ n<;.o. 

15 Oddie. 

16 Q So you were in the area of Oddie and Sullivan? 

l."I. 7\ " -
=~· 

18 Q And you saw the Oldsmobile, and it was late at 

19 night? 

.,,., .. ~"'"· 

21. Q It was dark out? 

22 A Yes. 

"" '"' uo you Know "NHo was U-l..L ~~ car? 

24 A Yes. 

25 Q Did you see the driver or did you just S8€ the 

-·· -~ , uRS ("102 J - '">60 

:LJUUL-1 114 
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"' 1 car and some people inside? ~· 

~ 2 A ..1ill ~ saw the __drj_yer 
;:,:; - 3 Q And who was driving? -Ul 

4 A Sateki. 

5 0 __Was._ '1'" 1r i "'"" ,.. i ,.., ,. ...±h..;;, .d~ ·+ +-1-- ·+- -~ >.':>. 
-~ 

6 A No. 

7 Q And you saw the defendant, Mr. Vanisi. Was he 

8 «it-i-inN in +hA ... .. ~ -'· 
-~~~. 

9 A I don't know. I saw another person, but I 

10 didn't know who it was. 

11 ,.., T _, 
~ .. .:t'-'~ ~ .. ~~- ua.v<= '-''='"'U l.WU 

12 other people besides Teki in that car? 

13 A Yes. 

..l..o1 ,.., ....M + + . ...L...l. 
·~~, ~~- .]~~ C.<o~L C.HC LU<:il.. 

15 you thought somebody was sitting in the back seat? 

16 A Yeah. I'm not sure. 

1"1 ,.., -= ' "' ~-- o...v ........ J.QL d on 

16 January 13th? 

19 A Yes. 

'">n 
iUO,.O. '-''-'V .l.ULJ<:;.I.y i.:cUl 1.. ~ you ·- '"' --~ 

21 said, but you have an idea pretty much everything you told 

22 them; right? 

... 
~~ M. i"'"· 
24 Q You weren't involved in this incident in any 

25 fashion, were you? 

-·~· ·~~ (702) 329-6560 
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"' 1 A No. ~-

~ 2 Q As a matter nf fact vou made a _, ,-,f 
;:,:; - 3 comments, did you not, about Mr. Vanisi's mental capacity? -.,., 

4 A Yes. 

5 0 Yon "'"irl " """"lo ,-,f t-im<>" """ . ~ ·--~~ 

6 crazy? 

7 A Yes. 

H n llo.nrl t-J-.~i-•~ "~~~,.., ~~ i-h ~- .... '"" ... .. \.. 

' 
9 was the suspect in this criminal case; right? 

10 A No. 

1 1 ,.... 
~'"" 

12 A No. 

13 Q You just thought that because of his --

1tl " 04 ' -' ' 

15 Q His behavior. Coupled with his attire? 

16 A Yes. 

1"1 " "' . ' ·' ' ' . .. 
"' ·~ :r- "a v u.t ... m "' .._ '-" auu ""''-'" diiU 

18 dreadlocks and beanies and figured this guy is a litt.Le 
-

19 weird? 

~n 
. 

~ •'='~· 

21 Q So the statements that you made regarding his 

22 mental capacity are based primarily on your observations of 

"'"" 11.J...lll< 

24 A Yes. 

25 Q And the way he was acting, what he was doing 

\ I UL:) )OU 
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"' 1 and the way he was dressed? ~· 

~ 2 A ...'i.!as.. 
;:,:; - 3 Q The hatchet, they showed you the picture of the -...... 

4 hatchet? 

5 A ....Yes. 

6 Q Let me just show you Exhibit 26. First of all, 

7 you're familiar with the Rock Boulevard address, aren't you? 

8 A y.,, 

9 Q Aren't you actually the lessee; isn't the place 

10 in your name? 

11 .... y, 
. 

12 Q So it's your name. It's in your name and your 

13 relatives Los a, Maria -- Losa Louis lives there with her 

...l..<1. <> i at-.,,.. =d. '"" .... ·'"' 
15 A Yes. 

16 Q So you must ::Oe related somehow? 

1"7 7\ -"L --. 
18 Q And how are you related? 

19 A They are my nieces. 
..,,., 

>< ~~Q .L<> yuuL " 
21 A Yes. 

22 Q That being said, you're familiar with the 1098 
,..,_, 
~~ ':'"""":':_WLL=1L. fl. " 
24 A Yes. 

25 Q How long have you had that address, that 

><"-'V~£'> ·-• (102) 
___ u 

.L.IUU.15lll 
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1 in "' apartment your name? ~· 

]_ 2 A About two ...llQl.oL 
;,; 

About before this incident? - .> Q a year -ro 

4 A Yes. 

5 Q You '.l::e. fr>rn; 1 i.ar __wi__tb. th<> l '~ ...ct£. H 

b apartment, how it's laid out, where the rooms are, et 

7 cetera? 

8 A Yes 

;l Q And how it's furnished? 

10 A Yes. 

11 0 T .<>t rnA ~>- t-h~ ·'-"·' • . ~ . ~ ... , a.~ .... 

12 if you recognize that. 

13 A Yes, I do. 

...li _Q_ __iolliat_ ...wnu l ,-! ....,_ 
J "J 

15 A That's the bag. 

15 Q What is this? 

_ll II 'T'h..o±- _,_ •• ,..]., 

. 

18 Q Is thaL the kitchen at 1098 Rock Boulevard? 

19 A Yes. 

_2fl. . ...,. _,:_ - ··--- ~•• Lt~<O'-.LVU '-V '-U•u ~ 

=-~ 
21 rnicrCMave be? 

22 A The microwave would be right here. 

?"'I ~· " ~··-:t. .L~ '-"L" ~ vu .LL UL . .Lil or~ 

24 A In front of it. 

25 Q So I think your testimony before was at the 

u ...... ~~ \ I UL.) }00 

:LJUU.!_-1 1111 
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"' l time ~· that you saw the hatchet, it was on the microwave? 

~ 2 .A Yes 
;:,:; - 3 Q What time is that? When did you see the -..0 

4 hatchet on the microwave? 

..2. A Tt- w:." ln 8 . ' ., 

6 Q Of Tuesday? 

7 A Yes. 

B () n, t. ··'" . ~ . ' 
" ~~ ... ~. 

9 A 1 would say around 8:30 or 9:00, 9:30, 10:00. 

10 Q Do you know if that hatchet had already been 
1 1 ,4' 1- .. ,,,,, ., ~~ " 
12 A . No, not yet . 

13 Q It hadn't been? 

J..4. --" T C ..> . ....L 

·~· ~ .. 
15 Q You're not sure of that, though? 

16 A I'm not sure. 

1..."1. " "' ~vu ,..,_.._._ "11<::11 l'IL" • got a of 

18 appearance; is that right? 

19 A Yes. 

...,n ·- I< uJ.u yvu LZe fil.lll tne uUO.-"-"'-'-

21 A Yes. 

22 Q Did you recognize him after the shave? 

~~ .H. res . 

24 Q Did he have long hair before or reasonably long 

25 hair be:Eore, before he was shaved? 

'~"' v l-llJl-\ "'"""'"' '<'l"'FR~ (702) -

:LJUUL-1 11 'J 
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1 had a full beard and shaved into an Elvis "' A He ~-

~ 2 cut. 
;:,:; - 5 Q By Elvis cut, you mean the sideburns were cut 
"' "' 4 off here? 

5 A Yes. 

I) Q You had no trouble recognizing him before and 
I 

7 after the shave? 

6 A No 

~ Q How about his hair? Was his hair cut? 

10 A I don't remember. 

11 0 ~,.., vr.11 rlr.n 1 t- t. 4-f' -"h; • _, -· ";> ~-··-~ 

12 than the shaving? 

13 A Yes. 

_li _Q_ y" 11 knt:n.r. ~- -4 n o..2. 

15 A Yes. 

16 Q Sharnari did the shaving? 

ll ~ Vooo 

18 Q Has he ever :;haved you or cut your hair? 

19 A Yes. 

?0 n To ... _, - - ~~ ~=<> ~UQv= 

21 or cut sornebody's hair? 

22 A He cuts everyone's hair. 

?< ~-
•~ ~~v.-~ • ~ ., " -~ c.v ~~ you l.Or JUSL a 

24 moment, Mr. Specchio. 

25 Will the court reporter approach? 

- ·- I f Vt:.} ..Jt:. 

:LJUU.!_-1 ILU 
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"' 1 Thank you, Mr. Specchio. You may continue. ~· 

~ 2 MR ;:,] Thank vou --.Yol.J.r. 
;:,:; -"' 3 BY MR. SPECCHIO: -

4 Q Mr. Tauveli, when the wig was gone, Mr. Vanisi 

5 didn't tell vou that he lr>«t- it- hA -i11«f- Clriirl 4i-l~ ~;~~{nN 
-~ 

6 right? 

7 A Yes. 

8 n T"n'r rh;,r ···" ~ i- . ; rl . ; -~ 
1 1 ~ .. 

9 A Yes. 

10 Q Now, you -- the place is in your name and you 

1 1 !'Ol >O~ ,; ~- .. -·· -~ :t ., '"'.1.'-'' 

12 A Yes. 

13 Q Where do you work? 

14 " T d -·· n .• ' _, .._ 
--">-1 ._.c -----· ,. 

15 Q You don't work there anymore? 

16 A No. 

1'7 '"' "" ...... " c>. ' 
"' -·•~ --•"= C.UOlC. WOO .I.U 

~ co 

18 Colorlte Plastics than your house·? 

19 A Yes. 

"'" >!. oVU ....... ,. .... UUL .._ .. V.I. l..VW!l, U_LU __:y-vu uuc! 

21 A Yes. 

22 Q So you spent some nights there because it was 
~~ . 
~· .I.V.L yvu c.v o,;v c.v wu.u .. ' 

24 A Yes. 

25 Q You worked what, graveyard shift? 

\ /U:t.) .jL 

LJUU.l5l2l 
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"' 1 A Yes. 
~-

~ 2 Q And that at what time? 
;:,:; - j A l:l:OU a.m. 
"' "' 4 Q Midnight? 

5 A Yes. 

6 Q On Monday, January 12th, did you work that 

7 night? 

8 A Yes. 

9 Q Which would be your Tuesday morning, I guess? 

10 A Yes. 

11 0 So vou 1Aft- "t- ~;.-~~;~hi- t:n <Tn t-o " ; Q i-"h~+-

12 right? 

13 A I left at 11:30. 

14 0 Of Vrm 1 t:>ft- " 1 i t-t-1 A A;:,r1 i <>r +-~ ~~ <-~ 

15 work? 

16 A Yes. 

l7 0 nirl '~" ·-·~~],. n1 ~hi- "' _, "' ·-" -- """ 

18 A I think I did. I think that was one of our 

19 overtime weeks. 

?n {) 0:::~ if T +-~11 ,.~ ...... '1 1 1 ... A• 
.I -' ., 

21 minute here so I don't confuse you. I'm already confused. 

22 You indicated 'that Teki was asleep in the Rock 

')"":! t:l~nl .L 
1 -· 

LC .L . ' ·-r -~ .. --r= 

24 get off work at what time? 

25 A 8:00 in the morning. 

" -~~- ·~ movn.un \ 'V<.} -~ ~~~~ 
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"' 1 Q Okay. And after that it was not unusual for ~· 

~ 2 vou to ao to the Rn,.-.k Rnnl "'"""rrl "n" · · .,; , 
;:,:; - 3 A Yes. 
"' w 

4 Q In fact, you went there on Tuesday morning at 

'i "hrmt- 1n,no n'rlnrk rlirln 1 t- vrm? 

6 A Around 8:00, 9:00, 10:00. 

7 Q And who was there at that time? 

R ll u~no 

9 Q By everyone, Losa? 

10 A Yes. 
, , 

" ,-., -~ 
_., 

12 A Yes. 

13 Q William Christopher? 

1 A 71 v. 

15 Q Masi? 

16 A Yes. 
,.., 

~ "" n. ·" ~ 
"' .. 

18 A Yes. 

19 Q Teki? 
~~ 

.cv "' .L .,u, Y"""'• 

21 Q Do you remE!IIIber telling the police officers 

22 that Teki had been asleep in the room with William and Masi? 

--z:::J" '"' res. 

24 MR. Sl?ECCHIO: I have no further questions. 

25 Thank you, Your Honor . 

. 

>"QY~ •u•'~ ("IUL) 
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"' 1 THE COURT: Redirect? ~-

~ 2 
;:,:; - 3 BY MR. STANTON: 
"' .,. 

4 Q Did you hear anybody else besides Siaosi Vanisi 

" "'"" t-hAv t-r. lri ll " r-r.n rl11ri nrT o>n" +-; mo ~-~' 

6 1998? 

7 A No. 

Q .... 1\lA+- ~~ 1- ·'- ' '""' . .. ·""' _.., 
-~ ..• 

9 A No. 

10 Q Did you ever see the defendant wearing the wig 

" " ·-"• ... '"' .< -· . -~ .._ . L.. ~ .l _ '-' 
. ., 1 " 

12 A No. 

13 Q Never saw him again wear that wig? 

1 • n v. 

15 MR. STJ\NTON: Nothing further. 

16 THE COURT: Recross? 

·~ ·- ~ .. 
,.~,. nv 1 HV .1.U.!.\.UC'J. '. 

18 THE COUR'l': You may step down. YOU are 

19 excused. 

.<U I ~11" .., .. '"""~~~ Wct<> I. I 

21 THE COURT: Call your next witness. 

22 MR. GAMMICK: We call Detective Jim Duncan, 

--z:y I OUr ; . 
24 (One witness sworn.) 

25 

("IU:l) ::ll: 
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"' 1 JIM DUNCAN ~-

-~ 2 ,...,,, <>rl as a wi on h"'h"' lf of th"' P1<'>int-.i f'f. 
;:,:; - 3 having been first duly sworn, 
"' Ul 

4 was examined a.-:td testified as follows: 

5 

6 BY MR. GAMMICK: 

7 Q Would you please state your name and spell your 

H l.<!<:r ""m"' .,;.,.? 
. 

9 A Jim Duncan, )-U-N-C-A-N. 

10 Q What is your profession or occupation? 

11 " TO . ' ' ..• , & . -~ ~· .& --, -~ ~~ nv .. , '> 

12 Q How long have you been a police officer? 

13 A Thirteen years. 

1 ~ /""\ u •' ' ~L L "" CL ,, 
"" ·~ ~·~.r ~~ .,~ .. ~-

15 A Yes, sir, it has. 

16 Q What type of assignments have you held? 

1'"1 ~ T ... . ' . 
~ ov* '-'"" jJOl<.J.V..L UJ. V J.0.1.U11t "'"" UillC1 

18 Lhe detective division. I spent some time in burglary and 

19 fraud sections, and approximately six years now in the 
~n L ' . 
~v "'~'--' -... '· 
21 Q You say you worked in the patrol division. 

22 Would you explain briefly the difference between someone who 

<.J .1.11 Wl"' t' <n:V ana wno ~n --,:ne 

24 detective division? 

25 A Yes. Patrol are the uniformed officers that 

. 

m::. v "'-''"' (IU<:) ~~~ v..lbU . 
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"' 1 are on the streets around the clock, in the marked police ~-

-~ 2 cars. They are the first _, 
·~ to anv call for lee 

;:,:; - 3 
"' 

from a citizen. .,., 
4 Detectives are the ones that go out after 

5 has made rh<>ir initial ·i-~ f"lr i-hoi ~ nrpl ;~; 

6 investigation, and if there is any follow-up needed to 

7 complete whatever they started, that comes to the detective 

8 t".f'l finiRh and t_h<"n -'· tf"l thP ni cd·ri ,-.t- '"'"'., 

9 Office. 

10 Q Homicide robbery, what is that? 

1 1 ll rri~o<> ~n~in.,i- .. , _, .... ·' .-
12 persons. It includes all armed robbery, whether they are 

13 business, or purse snatches downtown, on up to all death 

111 ; 
- L ; '""' +- ; "" Q i n,-.1 nrH "'"' .,,; ,...; """"' "~-' ~' ,..,~~ ~+ 

J 

15 cetera. 

16 Q Let's say that officers, patrol officers 

1 .., ~ i-A ~ _, ,,.,, ,,,.,. "'· .... 
,~ -J 

10 arrive and feel they way have a mun.ler OI: suspicious death? 

19 A It actually goes through a chain of conunand. 

~" mL . , _, -'· ~ ~ ... ' " 
_, 

' 
~1 .. ~,_~ ~~L~. ~a~ ~L "·"' -.- T.J.<>V.._i:> -'-'' 

21 patrol responds and makes the same assessment. Then his job 

22 is to contact a detective supervisor who will make the 

~-
--z:;J ' C. O.UU O:H .. Cl.._ C. vL-<c. u= . ., " --:I:IUilT 

24 residence or depending on the time of day. 

25 Q Is that how you get involved in these types of 

i IVL} ~,(. 
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"' 1 cases as being called up while the scene is still there? ~· 

~ 2 A Yes, sir 
;:,:; - 3 Q I want to call your attention specifically to "' ...... 

1 the lll0rning, early morning hours of January 13th, 1998. 

5 Were vou nnrifi.,.-1 1-h"r m"rnin" nf,. mn 
. 

6 A Yes, sir, I ·.vas. 
c 

7 Q And where was that and what were the 

!< ,...; "" "'"'" ···= ~= ' ~ < .. ' ~, ·' ,., 
"' 

9 A I was told that a UNR police sergeant had been 

10 shot to death on the campus, and I was asked to respond to 

1 1 t-ho d·~+-i ~ i .i+-i ·" ~ " _, ·' ~· -· ·' " ·' ... 
12 or persons that patrol had found and thought may be of some 

13 assistance, and they were being transported for interviews. 

1 " n "'" 
. 

·' -1 ·' L c>. ~ 

" ~. '-'-'-'·"' 

15 case? 

16 A Yes, sir. Eventually I was named one of the 

1"7 ' ' 
-~ > • 

18 Q What does that mean? 

19 A Well, we try to assign generally at least two 
-

~n ·' ~u VL LCO'-"' . ~ .Lll c•cLy C(i<;!<:!, cu.<: ct .LVL or 

21 things that come up not only through the investigation but 

22 later on for crime lab requests. A lot of items that have 

L....> '-V JJ<: '-""'-"' vr --crrcrc <n: cne case a.':l""'L" are """"CIIeiT 

24 responsible for after the initial investigation. 

25 Q And do you work with the District Attorney's 

\ I UL) ··-"'· 
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"' 1 O:ffice in preparation of a case as a case agent? ~-

~ 2 A Yes, sir. 

"" -"' 3 Q Were you assigned, as I he>li<>v<> you stated, a 
ro 

4 co-case agent in this case? 

5 A Yes, sir, I was 

6 Q Did you arrive at the scene? 

7 A Yes. After I went to the station, there had 

8 been a rh;mnP and I was "'" ~<>ti to ao to the scene and 

9 a detective there would come back and help with the 

10 interviews. Then I did go to the scene and stayed there for 

11 "()m<'> t- i mP 

12 Q How many different agencies were involved? 

13 A I think most if not all agencies in this part 

14 (") f t- h<" ,t- .t- "hnwo::>rl nn t-r-. ,.,.,;.,t- r.r ,.,..-r,,.l11T rlirl """i"t- ,., 

15 at some point. 

16 Q And detectives, do you have any idea how many 

17 r1ot-o~t-i"QQ ,.,orQ ~~1 l~rl ~nt- ~~ t-h~ Q') 

18 A I couldn't tell you an exact number. I believe 
'------

19 all of the Sparks Police Department detectives, all of the 

..., .... D . "\., ·' -'· ' '•T· -> ro. .... . ' -, . ' . . . . . . . - . . . 

21 were there. I think every detective in the area. 

22 Q You mentioned that you were asked to come in 

~~ 
_, "" -" ' " . " " ·' .... 

~~ ~ .. ~ ~~ ~~ ... ~ ·~~n~ U<-~ ~~·u~ -~~.,~~~~ .. ~~ ~ .. ~ 
24 station. When you went to the scene and there were all 

25 these different agencies and police officers involved, were 

. 

......... Y& ..._,-,.'" .L"U.J-Jo. \ IV.<. I -'"- ~ ~ 
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"' 1 different officers and different detectives involved in ~· 

~ ? ... ·'-inn rlnwn "n" l"'"rl" "'"' h"rl "+- +-h~+- '"'-~., ;:,:; - 3 A At the scene there had been -- one of the main "' ..0 

4 things we want to do at the scene is start canvassing. 

I; m,_ 
'' ... ~ 1 , .. ~., 1 rl mL ~'-' ,, 

6 information that had come forward that we wanted to track 

7 down as early as possible. 

0 '·'· 
_, -, ' . . 

·~ ~~ v ·"' '-""''- '-""' ·"' 
9 around the crime scene as far as residences, any open 

10 businesses, delivery people, anybody in the area is actually 
. . 

<..v <..v "''-'"' .LL '-""'Y 'OC\W ""'Y ,. ""TIIe1' -were u ut< y ., 

12 a lot of the outer crime scene work. 

13 Q Does the names of Jack and Julie Wood mean 
.. . . 

=•)'<-U.L11"' <..V )'V'-' Qo;> LQL C\C> <..U.LC> '-C\.:0<=' ... , 

15 A Yes, sir. 

16 Q How were they involved? 

.L .M. vu"' v,~; ~ne l..J.L., L we a~a was a.Lso L.ry L.o 

Hl determine what Sergeant Sullivan's last movements and last 

19 known movert12nts were, and we found out that he had made a 

.::u Sl:Op .._.,,,_,.~.;,r~ng "CWO s, and that was the 

21 last known radio contact with the department. Those persons 

22 were contacted at their residence by police officers, and I 

"""Z3" re :it is over in s ' . 
24 Q And were they interviewed and any follow-up 

25 investigation done with respect to them? 

l.'ll!. v RJ..Jfi • ~" ( 7 02) .u.~ UJVV 
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"' 1 A Yes. They came done to the Reno Police ~· 

~ 2 ., and thev 1 nt-=~·" =<·•=rl bv rlot-o,-.t- ;_ ves _a:t_ rh<> 
;:,:; -'""' 3 station. 
"' 

4 Q And was there a conclusion reached as to 

5 ' 0~ Or nOt rhPV Wl'>rA inuf"llV<>n in f-hP f"lf .... 
. 

6 Sullivan? 

7 A Yes. We will felt comfort.nbl e that they 

R ' 1 t- i nvo htPrl 

9 Q Now, you mentioned you do an area canvass. 

10 Just what was going on at this scene as we start getting 

1 1 ,-l,,.,... "" ..... . ,.., 
" 

12 A· When I first got there, I noticed the yellow 

13 crime scene barrier ribbo:1 we put up at crime scenes had 

14 "''" -'- _, ">ll "l ·- ·'-' ..... •• T -,, +> ~ 

15 of the main campus along Ninth Street. Also along that 

16 ribbon every few feet, every few yard3 wa3 a police officer 

1"7 + _, -'- _, 
-'- ·"-

. " '-HC .. 
18 Q Let me have you refer to Exhibit 8, which i3 

19 a -- do you recognize that exhibit? 
~n ~ ' ' ~ n~•~, J.L .1. .~,,..., "' """JJ u.L JJ"'.L .._ u.L .m:::uu anu 

21 Sparks. 

22 Q Do you recognize the University of Nevada 

<.-> " 
24 A Yes. 

25 Q Would you please indicate as you are talking 

!~!:. v J\UJ\ ruo~ \ IV~! 

AA03329



• • ·~ 

~ 869 

"' 1 about what was happening there -- in fact --~-

~ 2 THE ': You auvs ""m 'r -"'""'? W<> h;,v., "' 
;:,:; - 3 couple jurors outside the box. Back up. (...! -

4 Can you see now? 

" "A 1· YP..~ 

6 BY MR. GAMMICK: 

7 Q At. t.h1"' poim: would it be better to use No. 8 

Q AY" 1\J,-, 7 "'hi ~h ; ~ ~ hl Nom "'"' •• 
~.., .... _.., 

--. .- . .,. .,. 

9 A Whatever you want. 

10 Q Go ahead. 

1 1 " "''·" ' ,11 H .... ' _, ~ . > -' > ~~ 

c 

12 University of Nevada campus. The actual area I'm talking 

13 about is this Ninth Street, which intersects with Center 

1 A "''" ... " ... • 1 1 ..... ~ CL" -'-" --.- >I "J' 'J' ., 

15 right up to Virginia Street and Ninth. 

16 I was told that the main entrance to the campus 

1~ _, ~ ·" L -" . . 
••J' ~= CH= "~J' ~· Clll-C.L l-1 1':0 I,.;J. .ULL<:: ' . 

18 At Ninth and Center where that main campus entrance is, . is. 

19 where I was going. 

L.U -'""" -'- . '" . -'-11 o.Lvu<,J N~n.:n ,.:;., J. 

21 the crime scene barrier tape, police officers to insure that 

22 people didn't go into that scene; and at the entrance 

--z;:y ~-cseJ.r, were .:nn!e or rour po"""IICeOT -c.nat: 

24 sure nobody drove through them and into the e:-~trance. That 

25 was the main portion of the crime scene where I went and 

"''"= ("/U~) Jc. 
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"' ~- 1 that I entered. 

~ ') 1"\ f.:J},~t- ~ ~ = ~~Qt-? 

::,:; .. 
- 3 A We have a mobile command post, which is really 
'""" "' 

4 a custom built motor home that the Reno Police Department 
-

~ '"-~- T t-1...<-1, .... . , ..... "'· -'· .... , .. . , ' .,. 

6 the time. It just depends on the circumstances of the 

7 investigation. 

n - d .• . " ',__ "'-" '--".L"' ycu. Cct.L nc; U.LU .LV"'-.L UU.'-

9 the mobile command post and park it there near the 

10 intersection of Ninth and Center. 

-rr ...,.. --.::T.L<:T-== -c;ou:rrcy "'"'<1.1.<.011 """' ],JJ.ay a 

12 role in this investigation that was happening? 

13 A Yes, they did. 

.L'± \.! """"· "'" LU-'-"'' 

15 A Well, they did a couple of things that I can 

16 think of. We were looking for Sergeant Sullivan's handgun 
-· 

.ll ana some ~t:elll.9 t:nat: were In.l.SSlng rrom nlrn. 

18 They did things -- we lowered the level of the 

19 lake, and they checked lakes, ditches, all the area around. 

-zu """TlWY st tc anel inch by .inch as best 

21 they could, not only on the campus but also a block or two 

22 off the campus. 

"""23 -v was ~Fi>flai that was rl up 

24 during that search of the area that was later discounted as 

25 having any connection with the crime? 

1\lV\ Tll f'll\ L""' • (702) ~~~ v~vv 
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